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Препреке за откуп државних 
станова додијељених у најам у 
Републици Хрватској бившим 
носиоцима станарских права
Као члан породице бившег 

носиоца станарског пра-
ва, добио сам у најам, са 
осталим члановима по-

родице бившег носиоца станар-
ског права и њихових брачних 
другова, још 2016. године, дру-
ги замјенски државни стан, са 
могућношћу откупа истог. На-
кон подношења захтјева за от-
куп тога стана, којег сам под-
нио 2017. године, добио сам по-
зив Државног уреда за обнову 
и стамбено збрињавање Репу-
блике Хрватске да истом доста-
вим потребну документацију за 
себе и све чланове мога поро-
дичног домаћинства (за мене, 
два моја брата, моју супругу и 
супругу мога брата) за које нам 
је додијељен замјенски држав-
ни стан у најам, у граду Шибе-
нику, са могућношћу откупа ис-
тог. Поред моје личне докумен-
тације, као и за сваког од мојих 
пет чланова породичног дома-
ћинства, од мене је, као фор-
малног носиоца права на откуп 
стана, затражено да доставим 
и увјерење о пребивалишту од-
носно боравишту у стану који је 
предмет продаје – за све чла-
нове моје породице.
Поступајући по захтјеву Држав-
ног уреда, ја сам од надлежних 
органа у Републици Хрватској 
прибавио сву тражену докумен-
тацију, осим увјерења о преби-
валишту за моја два брата и мо-
ју снају (који су привремено за-
послени у иностранству). Мо-
ја браћа имају хрватско држа-
вљанство, а снаја је држављан-
ка Републике Србије. 
Када су моја браћа и моја сна-
ја затражили од Полицијске 
управе у Шибенику да им се, 
на основу уговора о најму стана 
у Шибенику (у којем су наведе-
ни као чланови мога породич-
ног домаћинства у том стану у 
Шибенику који нам је додије-
љен у најам), затражили прија-
ву пребивалишта, односно бо-
равишта на адреси тог стана, 
уз потврде о привременом за-
послењу у иностранству, Поли-
цијска управа је одбила издава-
ње тих потврда уз образложе-
ње да им се не могу издати та 
увјерења уколико не пребивају 
у том стану. Након достављања 
тог одговора Полицијске управе 
Шибеник, Државни уред за об-
нову и стамбено збрињавање, 
затражио је од мене да се јавим 
у његов Регионални уред у Кни-
ну и да затражим закључивање 
Анекса уговора о најму стана, у 
којем би као чланови мог поро-

дичног домаћинства били ис-
кључени моја два брата и сна-
ја, којима Полицијска управа 
није издала увјерења о преби-
валишту односно боравишту на 
предметном стану у Шибенику.   
zzДа ли је Полицијска упра-
ва у Шибенику поступила у 
складу са Законом о преби-
валишту Републике Хрват-
ске, када је одбила да изда 
увјерења о пребивалишту 
за моју браћу, који су хрват-
ски држављани, а који су уз 
своје захтјеве за издавање 
тих потврда приложили по-
тврде о свом привременом 
запослењу у иностранству, 
односно потврду о борави-
шту за моју снају, која са мо-
јим братом такође борави и 
ради у иностранству? 

–  Законом о пребивалишту 
Републике Хрватске (Народ-
не новине, бр. 144/12, 158/13 и 
114/22), прописано је у члану 
2. став 4: „Боравиште се при-
јављује ако траје дуље од 3 мје-
сеца или је увјетовано оствари-
вањем само појединих права и 
обвеза везаних за животне ин-
тересе (запослење, образова-
ње, дуготрајно лијечење и дру-
ге интересе)”, у члану 3. став 5. 
и 6. „Ако особа напушта преби-
валиште у трајању дуљем од 
годину дана ради привреме-
ног одласка изван Републике 
Хрватске у сврху образовања, 
обављања послова који нису 
трајног карактера и везани су 
за одређено временско раз-
добље, дуготрајног лијечења 
и других разлога дужна је то 
пријавити надлежном тијелу на 
чијем подручју има пријавље-
но пребивалиште, непосредно 
или путем надлежне дипломат-
ске мисије – конзуларног уреда 
Републике Хрватске у инозем-
ству, уз прилагање одговара-
јуће документације о разлози-
ма привременог одласка. Ако 
напуштање пребивалишта ра-

ди привременог одласка изван 
Републике Хрватске потраје ду-
же од пет година особа је дужна 
поновно пријавити одсутност из 
мјеста пребивалишта тијели-
ма из ставка 5. овога чланка и 
пријаву обнављати након сва-
ког даљњег протека раздобља 
од три године уз прилагање до-
кументације о разлозима бора-
вљења изван Републике Хрват-
ске.” У члану 12. став 5. алине-
ја 1. прописано је: „Изнимно од 
ставка 1. овога чланка, надле-
жна полицијска управа неће 
донијети рјешење о одјави пре-
бивалишта особа које су имале 
пријављено пребивалиште су-
кладно прописима важећим до 
ступања на снагу овога Закона 
ако су: – напустиле пребивали-
ште ради привременог одла-
ска изван Републике Хрватске 
и о томе обавијестиле надле-
жно тијело у складу с одред-
бама чланка 3. ставака 5. и 6. 
овога Закона, те су о разлози-
ма привременог одласка при-
ложиле одговарајућу докумен-
тацију.” Мишљења сам да је, на 
основу тих законских одредби, 
Полицијска управа у Шибени-
ку, вашој браћи, која су имала 
пребивалиште на подручју те 
Полицијске управе у Републи-
ци Хрватској и прије ступања 
на снагу тога Закона о преби-
валишту, и који су уредно при-
јавили тој Полицијској управи 
свој привремени одлазак изван 
Републике Хрватске за вријеме 
њиховог привременог запосле-
ња у иностранству, та Полициј-
ска управа морала издати увје-
рење о њиховом пребивалишту 
које гласи на адресу стана који 
им је уговором о најму додије-
љен у најам са осталим члано-
вима породице, који су оства-
рили право на најам тога ста-
на са могућношћу откупа ис-
тог. Такође, сам мишљења да се 
вашој снаји, на основу доказа 
да је у браку са вашим братом, 

требало издати увјерење о бо-
равишту на наведеној адреси 
стана додијељеног у најам, јер 
је предметни стан додијељен у 
најам и њој са осталим члано-
вима ваше породице.
zzДа ли због неиздавања на-
ведених потврда од стра-
не Полицијске управе у Ши-
бенику, Државни уред има 
право да из права на стам-
бено збрињавање искључи 
моју браћу и снају и да ми 
без искључивања тих мојих 
чланова из права на стам-
бено збрињавање и сачи-
њавање анекса уговора ко-
јим се они искључују из тога 
права, онемогући откуп то-
га државног стана?

– Mишљења сам да Држав-
ни уред за обнову и стамбено 
збрињавање, због неиздава-
ња увјерења о пребивалишту 
за вашу браћу односно увјере-
ња о боравишту за вашу снају 
од стране наведене Полициј-
ске управе, нема право да из 
тих разлога тражи од вас ис-
кључивање ваше браће и ваше 
снаје из уговора о најму стана 
и да вам тражи потписивање 
анекса уговора о најму, којим 
ћете те чланове вашег поро-
дичног домаћинства искључи-
ти из права на најам стана, ка-
ко би вам тек након тога омо-
гућио право на откуп тога ста-
на додијељеног вам у најам за 
све чланове вашег породичног 
домаћинства.
Напомињемо да нам се са ис-
тим проблемима јавио већи број 
особа којима је због истих ра-
злога, као бившим носиоцима 
станарског права или чланова 
њихових породица у Републи-
ци Хрватској, којима су додије-
љени други замјенски државни 
станови у најам са могућношћу 
откупа, онемогућено право на 
откуп тих станова.

ШПИРО ЛАЗИНИЦА
ПРАВНИ САВЈЕТНИК

 »  Хуманитарни центар за нтеграцију и толеранцију (ХЦИТ) 
пружа бесплатну правну помоћ избјеглицама у Новом Саду, 
Војвођанских бригада 17, сваке сриједе од 9 до 15 сати. 

 »   ХЦИТ, поред осталог, прибавља и документе 
за избјеглице из БиХ и Хрватске

 »   Правна помоћ за лица која полажу права на некретнине
у ФБиХ пружа се понедјељком и сриједом од 14,30 до 17,30 
и петком  од 12 до 15 сати у просторијама ХЦИТ-а, соба 1.

 » Долазак можете пријавити 
на тел.  021/528132 или 021/520030
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ЛИНТА ТРАЖИ ХИТАН САСТАНАК СА ПРЕМИЈЕРКОМ БРНАБИЋ 

НАЋИ РЈЕШЕЊЕ ЗА СТАМБЕНО ПИТАЊЕ 
ЗА 383 ПРОГНАНИЧКЕ ПОРОДИЦЕ НА 
НОВОМ БЕОГРАДУ И У НАСЕЉУ ОВЧА

Поштована госпођо Брнабић,

Тражим од Вас да хитно примите на са-
станак представнике 383 прогнаничке по-
родице са подручја Града Београда и ме-
не с циљем да се коначно ријеши њихово 
стамбено питање.

Добро Вам је познато да су у питању 
прогнаничке породице за које је, на осно-
ву јавних позива из 2018. и 2019. године, 
одређено да се изграде 383 стана, односно 
133 стана на Новом Београду и 250 стано-
ва у насељу Овча. Изградња 250 станова у 
Овчи је почела у другој половини прошле 
године и радови су одавно завршени. Ап-

солутно је неприхватљиво и несхватљиво 
да изградња 133 стана на Новом Београду 
није још ни започела, а прошло је скоро пет 
година од Јавног позива из 2018. године.

Тражим поново од Вас да Влада испуни 
праведне захтјеве прогнаничких породи-
ца: прво, да се из буџетске резерве хитно 
издвоје средства у висини седам милиона 
евра за израдњу 133 стана у Улици др Ива-
на Рибара на Новом Београду;  друго, да 
Јединица за управљање пројектима (ЈУП) 
или друга институција распише јавну на-
бавку и да се изабере извођач радова; тре-
ће, да Град Београд коначно објави финал-
ну листу 383 прогнаничке породице које су 

добиле станове и да се 250 прогнаничких 
породица усели у станове у насељу Овча.

Прогнаничке породице су на ивици жи-
ваца и на измаку снага. Осјећају се пони-
жено, огорчено и разочарано због неод-
говорног односа надлежних институција 
према њиховом горућем проблему. Због 
великог пораста цијене кирије везано за 
изнајмљивање станова наведене и многе 
друге породице се налазе у неиздрживој 
егзистенцијалној ситуацији.

С поштовањем,
ПРЕДСЈЕДНИК САВЕЗА СРБА ИЗ РЕГИОНА 

И НАРОДНИ ПОСЛАНИК
МИОДРАГ ЛИНТА

12.000 ПРОГНАНИЧКИХ ПОРОДИЦА ОЧЕКУЈЕ ИСПУЊЕЊЕ ОБЕЋАЊA 
Поштована госпођо Брнабић,

Тражим од Вас да хитно примите на са-
станак чланове Одбора за рјешавање стам-
беног питања прогнаних Срба из Хрватске 
и Федерације БиХ и мене с циљем да се ко-
начно ријеши стамбено питање око 12.000 
прогнаничких породица из Хрватске и Фе-
дерације БиХ које су подстанари или живе 
у нељудским условима.

Прогнаничке породице су очајне и на 
измаку снага. Осјећају се понижено, огор-
чено и разочарано због неодговорног од-
носа надлежних институција према њихо-
вом горућем проблему који траје између 
28 и 32 године тј. откако су прогнани из 
својих станова и кућа. Због великог пора-
ста цијене кирије везано за изнајмљивање 
станова прогнаничке породице се налазе 
у немогућој егзистенцијалној ситуацији.

Добро Вам је познато да је Србија 2012. 
године започела реализацију Регионалног 
стамбеног програма чији је циљ био да се у 
наредних пет година ријеши стамбено пи-

тање свих прогнаничких породица из Хр-
ватске и Федерације БиХ. Наведени про-
грам се реализовао недопустиво споро и 
неодговорно од стране надлежних инсти-
туција. Због тога је око 12.000 прогнанич-
ких породица остало стамбено неријешено.

Подсјећам Вас да сте делегацију Одбора 
и мене примили на састанак у Влади 11. 
марта прошле године. На састанку сте по-

казали пуно разумијевање и јасно рекли да 
Влада има обавезу да свим прогнаничким 
породицама обезбиједи кров над главом и 
да новац није проблем. Прошло је више од 
годину дана од наведеног састанка а гра-
дови и општине још увијек нису предло-
жили локације за изградњу станова нити 
су обезбијеђена средства у буџету.

Тражим да Влада у што краћем вре-

менском року званично затражи од Града 
Београда, Града Новог Сада и низа других 
локалних самоуправа да предложе лока-
ције за изградњу станова за прогнаничке 
породице, а Влада да обезбиједи средства 
за изградњу. Такође, тражим да Влада обез-
биједи довољна средства за друге видове 
рјешавања стамбеног питања прогнанич-
ких породица тј. за грађевински материјал, 
сеоска имања и монтажне куће.

Нажалост, у децембру прошле године 
није прихваћен мој захтјев да се у буџету 
за 2023. годину обезбиједе средства у ви-
сини најмање шест милијарди динара (око 
50 милиона евра) за рјешавање стамбеног 
питања прогнаничких породица, као и 780 
милиона динара (око 6.5 милиона евра) за 
изградњу 133 прогнаничка стана у Ули-
ци др Ивана Рибара на Новом Београду у 
складу са Јавним позивом из 2018. године.

С поштовањем,
ПРЕДСЈЕДНИК САВЕЗА СРБА ИЗ РЕГИОНА 

И НАРОДНИ ПОСЛАНИК
МИОДРАГ ЛИНТА

 » Детаљ са прошлогодишњег састанка у Влади Србије

Град Ниш да омогући да 26 прогнаничких 
породица потпишу уговоре о купопродаји станова

Поштована госпођо Сотировски,

Желим да Вас подсјетим да је ав-
густа 2021. године 75 прогнаничких 
породица добило кључеве станова у 
насељу Бранко Бјеговић у Нишу. Од 
тог броја 60 породица има право от-
купа станова по Закону о избјегли-
цама а 15 породица су у систему со-
цијалног становања у заштићеним 
условима. Комисија Града Ниша је 
донијела одлуку да 26 прогнаничких 
породица има право на откуп стано-
ва, а 27 прогнаничких породица нема 
то право. Дана 30. марта упутио сам 
Вам писмо са молбом да Градско ви-
јеће донесе праведну одлуку да и на-
ведених 27 прогнаничких породица 
исто добије право на откуп станова.

У претходном периоду обратило 
ми се за помоћ и 26 прогнаничких 
породица које имају право на откуп 

станова али још увијек нису са Гра-
дом Нишом потписале уговоре о ку-
попродаји. Прогнаничке породице су 
оправдано незадовољне јер су право 
на откуп својих станова стекле још у 
мају прошле године тј. када је исте-
као шестомјесечни закуп. Наиме, у 
Закону о избјеглицама и миграција-
ма јасно стоји да породице након усе-
љења у станове потписују уговоре о 
закупу на шест мјесеци и да након 
истека наведеног рока стичу право 
да потпишу уговоре о купопродаји 
станова са надлежном локалном са-
моуправом.

Прогнаничке породице су у фе-
бруару прошле године добиле Оба-
вјештење којим су позване да најка-
сније 30 дана прије истека уговора о 
закупу (април 2022. године) Градској 
управи за имовину и одрживи развој 
поднесу захтјев за закључење уговора 

о купопродаји непокретности, као и 
двије овјерене изјаве. Свих 26 прогна-
ничких породица су Градској управи 
за имовину и одрживи развој преда-
ле попуњен образац и двије изјаве.

Желим да Вас замолим да Град 
Ниш у што краћем временском року 
склопи уговоре о купопродаји стано-
ва са 26 прогнаничких породица које 
су то право стекле прије скоро годину 
дана. Такође, свакој прогнаничкој по-
родици у откупну цијену треба да се 
урачуна плаћена закупнина након ис-
тека шестомјесечног уговора о закупу.

У прилогу шаљем списак имена и 
презимена 26 прогнаничких породи-
ца, и бројеве њихових станова, које 
су ми се обратиле за помоћ.

С поштовањем,
ПРЕДСЈЕДНИК САВЕЗА СРБА 

ИЗ РЕГИОНА И НАРОДНИ ПОСЛАНИК
МИОДРАГ ЛИНТА

АПЕЛ ГРАДОНАЧЕЛНИКУ СУБОТИЦЕ: 
ПРОГНАНИЧКЕ ПОРОДИЦЕ ДА ПЛАЋАЈУ 
ЦИЈЕНУ СТРУЈЕ КАО И ОСТАЛИ ГРАЂАНИ

Поштовани господине Бакићу,
Обратило ми се 11 прогнаничких породица које су се у де-
цембру прошле године уселиле у своје станове у згради у 
Улици Иве Сењанина. Наведене породице имају оправдане 
примједбе на висину рачуна за електричну енергију.
Прогнаничке породице током трајања закупа плаћају ко-
мерцијалну цијену струје која је три пута скупља од гаран-
товане цијене струје коју плаћају остали грађани. Надлежна 
служба Секретаријата за имовинско-правне послове шаље 
породицама рачуне за струју за јануар и фебруар који су об-
рачунати по индустријској цијени струје. Појединим поро-
дицама рачуни су стигли 20. априла, а осталима још нису.
Желим да Вас замолим да Град Суботица преузме обавезу 
и прогнаничким породицама изда нове рачуне у складу са 
реалном потрошњом односно по гарантованој цијени струје 
која важи за домаћинства. На тај начин прогнаничке поро-
дице ће бити изједначене у правима са осталим грађанима.
У прилогу шаљем списак 11 прогнаничких породица са бро-
јевима њихових станова.
С поштовањем,

ПРЕДСЈЕДНИК САВЕЗА СРБА 
ИЗ РЕГИОНА И НАРОДНИ ПОСЛАНИК

МИОДРАГ ЛИНТА
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Грајф: Ширење истине о 
Јасеновцу – опасна мисија
Главни истраживач Института за 

Холокауст Шем олам из Израела 
Гидеон Грајф рекао је да је ширење 
истине о Јасеновцу постала опасна 
и тешка мисија, али не и немогућа.

– Невјероватно је да је и данас ри-
јеч Јасеновац непозната широј пу-
блици, чак и познатим научницима 
широм свијета.

Грајф је навео да је то разлог због 
којег је прије седам година одлучио да 
барем половину свог времена посвети 
истраживању Јасеновца и Холокауста 
југословенских Јевреја, те да већина 
људи који су слушали његова предава-
ња никада раније нису чули за Јасено-
вац нити за катастрофу која се десила 
Јеврејима бивше Југославије.

Грајф је истакао да су југословен-
ске Јевреје окрутно прогањале, хап-
силе, мучиле, понижавале и убијале 
обје ове криминалне државе од 1941. 
и 1945. године, те да од око 82.000 Је-
вреја који су живјели унутар грани-
ца бивше Југославије Холокауст ни-
је преживјело око 75 одсто.

– Усташке убице су биле партнери, 
савезници и обожаваоци, слиједили 
су и имитирали Нијемце и покуша-
вали да буду окрутнији, бруталнији 
и већи садисти и од самих Нијемаца 

– навео је Грајф. Он је оцијенио да је 
разлог ентузијастичне сарадње уста-
ша и Нијемаца мјешавина мотиваци-
ја, а да је једна од мотивација била 
страст да се обогате хрватска држа-
ва и хрватски држављани.

– Шокантно је открити да је ко-
начно рјешење јеврејског питања из-
вршено у Независној Држави Хрват-
ској /НДХ/ било реализовано пуних 
шест мјесеци прије него што је ова 
политика почела у Њемачкој против 
јеврејског народа. Као што је позна-
то, одлука да се побију сви Јевреји у 
Европи је била највјероватније по-
тврђена крајем октобра 1941. годи-
не или почетком новембра на тајном 
састанку – рекао је Грајф.

Грајф је истакао да је њемачка 
окрутност позната, али након чита-
ња свједочења из Аушвица и Јасенов-
ца је закључио да је патња у Јасенов-
цу била много већа него у Аушвицу. 

– Њемачке убице су примјењива-
ле стерилан начин убијања посма-
трајући жртве издалека, жељели су 
да буду одвојени од њихових тијела. 
С друге стране усташке убице су во-
љеле да држе своје жртве у рукама 
док не умру, жељели су да виде крв, 
поломљене кости и умируће људе.

НАУЧНА КОНФЕРЕНЦИЈА ОДЈЕЦИ ЈАСЕНОВЦА: САГЛАСНИ И СУКОБЉЕНИ НАРАТИВИ

УСВОЈЕНА ПРВА БЕОГРАДСКА 
РЕЗОЛУЦИЈА О ГЕНОЦИДУ У НДХ
У Београду је, у периоду од 21. 

до 23. априла, у организа-
цији Института за истражива-
ње Јасеновца (ЈРИ) из Њујор-
ка одржана 21. Међународна 
научна конференција Одјеци 
Јасеновца: Сагласни и сукобље-
ни наративи посвећена Дану 
Јасеновца. 

Предсједавајући конферен-
ције је оснивач и извршни ди-
ректор Института за истражи-
вање Јасеновца (ЈРИ) из Њу-
јорка проф. Бари Литучи који 
је рекао да је истраживање ге-
ноцидне политике НДХ опа-
сна тема. Према његовим ри-
јечима уочи конференције по-
зивани су поједини учесници 
којима је пријећено што зна-
чи да многима данас још уви-
јек смета истина.   

– У Меморијалном музеју 
Холокауста у Вашингтону, у ко-
јем је требало да буду предста-
вљени сви логори смрти у Дру-
гом свјетском рату, до 1997. ни 
Јасеновац, нити било који други 
логор у НДХ нису били ни по-
менути. То је посљедица одлу-
ке Стејт департмента. На првој 
конференцији Института пен-
зионисани директор Музеја Хо-
локауста је открио да се обра-
ћао државним институцијама 
са питањем зашто људи који су 
заједно патили и борили се не 
могу заједно и да се сјећају тих 
догађаја. Његов закључак је био 
да су институције имале агенду 
која то није дозвољавала, иако 
је ова тема важна за Србе, Роме 
и Јевреје – поручио је Литучи. 

Британски историчар др Ро-

ри Јеоманс се обратио путем 
видео-линка причајући на те-
му Производња боље прошлости: 
Између културе сјећања и реви-
зионизма у савременој Хрват-
ској. Он је апострофирао да је 
пропаганда успјела током по-
тоње деценије прошлога вијека 
да Србе прогласи за негативце, 
чиме су оправдани сви ранији 
злочини над њима.

– Хрватски ревизионисти су 
почели не само да негирају број 
жртава у Јасеновцу, већ логоре 
у НДХ уопште.

Јеоманс је указао и на дје-
ловање Бланке Вуколић која 
је тврдила да су логори за дје-
цу били сиротишта.

– У ревизију су укључени и 
лобисти попут Филипа Коена, 
који је написао књигу која Ср-
бима приписује хрватски ан-

тисемитизам. Слично у књизи 
и на блогу тврди човјек који се 
представља као историчар Деј-
вид Голдман, аустралијски Је-
врејин из Аделејда. У том граду 
нико не зна за њега, он постоји 
само на блогу који је посвећен 
глорификовању НДХ. То пока-
зује да свако може да купи ин-
тернет домен на коме може да 
манипулише подацима.

Јеоманс је навео да су крити-
чари у Америци филм Дара из 
Јасеновца описали као национа-
листички питајући се зашто се 
филм уопште бави Србима „када 
су они само секундарне жртве”. 

– Хрватски историчари су 
ми потврдили да је државни 
програм да се призна Холока-
уст у НДХ, јер се он повезује са 
њемачким нацизмом, али не и 
број жртава. 

Басташић: Јадовно заслужује 
своје мјесто у Јад Вашему
Душан Басташић, предсједник УГ 

Јадовно из Бањалуке је у свом ви-
део обраћању истакао да је комплекс 
логора Госпић–Јадовно–Паг, помно 
планиран још прије почетка рата, био 
претеча јасеновачког система логора. 

– Само дан након проглашења Не-
зависне Државе Хрватске 10. априла 
1941. почела су прва хапшења Срба 
у личком граду Госпићу и околним 
селима, и њихово одвођење, затва-
рање и мучење у тамошњем Герихту, 
централном затвору. Половином маја 
мјесеца отворен је логор Јадовно на 
планини Велебит, а убрзо затим још 
најмање 6 сличних сабирних логора 
у Личком пољу, на Велебиту и острву 
Паг. Логор Слана на острву Пагу, у ка-
мењару, паклу, каменој пустињи, сво-
је прве заточенике и јеврејске омла-
динце из Загреба примио је 24. јуна, 
а Србе допремљене из логора Даница 
код Копривнице око 10 дана касније. 
У мјесту Метајна истовремено је отво-
рен први логор за српске и јеврејске 
жене и дјецу, први такав у Другом 
свјетском рату. У озакоњеном злочи-
ну геноцида за само 132 дана свог по-
стојања тај логорски систем прогутао 
је не мање од 40.123 жртве допремље-
не са цијелог територија НДХ. Најве-
ћи број жртава је убијен у крашке ја-
ме Велебита и Личког поља или уда-
вљен у мору подвелебитског канала 
и Пагшких врата. Због реокупације 
тог простора од стране италијанских 
фашиста половином августа мјесеца 
дошло је до присилног затварања ло-
гора. Преживјеле, само зато што их 
оружане формације нису стигле ли-
квидирати, њих око 2.300 транспорто-
вано је вагонима за превоз стоке пут 
логора Јастребарско гдје је њих око 

200 побијено, један број логорисан, 
а 900 транспортовано пут Јасеновца. 
Многи од њих су изгубили животе већ 
до средине децембра мјесеца услијед 
тортуре и готово немогућих услова за 
живот у мочварном подручју гдје су 
били смјештени. 

Басташић је објаснио да је УГ Ја-
довно 1941. једина организација ко-
ја ван границе Србије и Републике 
Српске организује комеморативна 
и молитвена окупљања на мјестима 
страдања на подручју данашње Репу-
блике Хрватске и прикупља податке 
крстарећи Велебитом, ртом Слана 
на Пагу и Личким пољем трагајући 
за мјестима злочина, за крашким ја-
мама, масовним гробницама. Он је 
овом приликом дао и два конкретна 
приједлога, а то је да се у Музеју Јад 
Вашем у Дворани сјећања поред по-
стављена 22 спомен камена са име-
нима великих стратишта из периода 
Другог свјетског рата, међу којима је 
и Јасеновац, постави спомен камен за 
40.000 жртава госпићке групе логора. 

Други Басташићев приједлог је да 
се у Београду или Њујорку организу-
је прва међународна конференција о 
трансгенерацијском преносу трауме 
жртава усташког геноцида у НДХ.

Недопустива рехабилитација Степинца 
Као најбитнији резултат одр-

жане конференције је усво-
јена резолуција о геноциду у 
НДХ којом се предвиђа да 22. 
април буде обиљежаван као Ме-
ђународни дан комеморације 
жртвама Јасеновца и читаве Не-
зависне Државе Хрватске.

Учесници конференције тра-
же да се репарације плате свим 
групама жртава Холокауста. У 
Резолуцији се наглашава да кар-
динал Алојзије Степинац не тре-
ба да буде рехабилитован и да 
колаборација католичког кле-
ра у Холокаусту треба да буде 
пажљиво анализирана у ције-
лости. Наглашено је и да сви 
аполози и промотери усташке 
идеологије или било које дру-

ге врсте фашистичке или на-
цистичке идеологије и праксе, 
треба да буду енергично разот-
кривени и одбачени.

Резолуцијом се апелује да се 
све Холокауст организације, је-
врејске организације, организа-
ције бораца за људска права, као 
и све владе, супротставе и осуде 
преименовања улица и других 
јавних мјеста ради глорифика-
ције усташког покрета, да забра-
не коришћење усташких симбо-
ла и поздрава, као и остале фа-
шистичке поздраве, посебно на 
мјестима која обиљежавају ге-
ноциде над Јеврејима, Ромима 
и Србима.

Учесници конференције осу-
ђују инструментализацију, рела-

тивизацију и изнад свега мини-
мализацију броја жртава гено-
цида у Јасеновцу и у Независној 
Држави Хрватској и залажу се за 
најбоље праксе историјског ис-
траживања Холокауста.

У Резолуцији се одбацује „по-
журивање да се суди о бројеви-
ма од стране појединаца и ор-
ганизација који се на њих фо-
кусирају”.

Осуђено је и коришћење ове 
теме као диверзионе тактике у 
политичким дискусијама ко-
је настоје да поричу или ума-
ње злочине геноцида усташког 
режима.

Резолуцијом је затраже-
но отварање доступних архи-
ва ради научног истраживања 
геноцида.

Извршни директор Институ-
та за истраживање Јасеновца и 
предсједник Конференције Ба-
ри Литучи изјавио је по усвајању 
Резолуције да је било још при-
једлога који ће накнадно бити 
размотрени.

– Морамо наставити и кори-
стити Резолуцију коју смо усво-
јили на овој историјској конфе-
ренцији – рекао је Литучи.

ПОТПИСНИЦИ И ПРЕЖИВЈЕЛА ДЈЕЦА ЛОГОРАШИ

Потписници Прве београдске резолуције о геноциду у НДХ су 
људи који су као дјеца преживјели заточеништво у логорима 
ендехазије: Гојко Рончевић Мраовић, оснивач и директор 
Института Диана Будисављевић, Пајо Вукмир, Душан Јеринић, 
Марија Бараћ, као и бројни панелисти. Конференција у 
Београду привукла је историчаре и истраживаче из осам 
земаља, укључујући др Гидеона Грајфа (Израел), др Рорија 
Јеоманса (Велика Британија), др Јелену Гускову (Русија), др 
Улриха Шнајдера (Њемачка), др Нормана Марковића (САД).

СИН СРПКИЊЕ
Бари Литучи је професор историје и политичких наука на 
Бруклин колеџу, мајка му је Српкиња Зора Дамњановић, 
блиска сарадница академика Владимира Дедијера, а отац 
амерички Јеврејин.
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ОПОМИЊУЋЕ ИЗЛАГАЊЕ АКАДЕМИКА ВАСИЛИЈА КРЕСТИЋА 

Идеја о геноцидном уништавању Срба и 
стварању чисте римокатоличке Хрватске 
надживјела све државне оквире и системе 
zzАкадемик др Василије Крестић је на 
Међународној конференцији 
Одјеци Јасеновца: Сагласни и сукобљени 
наративи говорио о историјским 
коријенима хрватске геноцидне 
политике у Другом свјетском рату. 

zzСрпско коло објављује његово 
излагање које је скраћено због 
ограниченог простора
 

По општој оцјени свих хрватских по-
литичара геополитички положај Хр-
ватске је такав да нема никаквог из-

гледа да се одржи. Зато сви политичари 
Хрватске, још од праваша Анте Старчеви-
ћа и народњака Јосипа Јураја Штросмаје-
ра, па до данашњих дана без обзира на њи-
хову страначку припадност, осим ријетких 
изузетака, били су јединствени у ставу да 
треба да раде на стварању велике католич-
ке Хрватске чији би саставни дио била Бо-
сна и Херцеговина.

ШТРОСМАЈЕР ПРИЈЕТИО СРБИМА
Читаву државну политику заснивали су 

на темељима хрватског државног и повје-
сног права. У постулатима тог права на њи-
ховој државној територији постојао је са-
мо један и то хрватски политички или ка-
ко бисмо данас рекли конститутивни на-
род. Сви становници Хрватске, без обзира 
на етничку и вјерску припадност, по том 
праву чинили су јединствени хрватски по-
литички народ. Срби су по том праву и тој 
политици били дио хрватског политичког 
народа. Они су третирани као православ-
ни Хрвати. Њима није признавана поли-
тичка индивидуалност. Онима који нису 
били спремни да се повинују тој полити-
ци, који су инсистирали на очувању своје 
националне посебности, отворено су за-
пријетили још 1866. године и то Штро-
смајерови сљедбеници, да ће их Хрвати 
свим силама гонити, да ће примијенити 
сва средства којима ће их присилити да 
постану дио хрватског политичког наро-
да, да не буду Срби. 

Због тога што Хрватска странка права 
није признавала националну посебност 
Срба у Хрватској и што их је присиљавала 

да буду православни Хрвати, на шта они 
нису пристајали. 
 
ЗАПИС СТЈЕПАНА РАДИЋА

Убједљиве доказе о томе да је један и то 
знатан дио хрватског друштва још у окви-
рима Аустроугарске дошао до закључка 
да се питање Срба у Хрватској, Славонији 
и Далмацији може ријешити геноцидом, 
оставио је за собом и Стјепан Радић. Уоча-
вајући злобне франковачке намјере пре-
ма Србима, нарочито у вријеме анексионе 
кризе 1908–1909. године, из загребачког 
велеиздајничког процеса Радић је о томе 
забиљежио: „На посљедњем вијећу Франк 
–Старчевићеве странке права прихваћен је 
чудан закључак о којем новине много пи-
шу. Устројила се наиме Хрватска народна 
легија, тј. оружана чета за одбрану хрват-
ске домовине. Но, најстрашније је ово, ово 
што хоће легија. То не само да је мржња, 
то је готово клање Срба. И онда они који су 
за легију говоре да ће се Босна у којој има 
око 700.000 Срба сјединити с Хрватском, 
да те Србе жедне хрватске крви или ми по-
кољемо или они збиља попију нашу крв.”

По свједочењу Исидора Кршљавија, про-
фесора Загребачког свеучилишта који је 
једно вријеме био и министар богошто-
вљеве наставе, а учествовао је у свим овим 
догађајима као значајан чинилац у својим 
записима је забиљежио да Срба у Хрват-
ској и Славонији није било 700.000, Раух 
би их најрадије све побио. Међутим, како 
је тај био позамашан, изјавио је да то није 
могуће учинити. 

Др Иван Рибар, хрватски политичар, 
припадник Напредне југословенске опре-
дјељене омладине, присталица политике 
хрватско-српске коалиције, као активан 
учесник збивања у Хрватској уочи Првог 
свјетског рата забиљежио је да су бан Раух 
и Јосиф Франк уз одобрење највиших вој-
них кругова у Бечу у случају рата са Срби-
јом поводом анексије Босне и Херцегови-
не, склопили споразум који је гласио „да 
се изврши покољ и исељавање свих Срба 
из Хрватске”. 

Вишедеценијске припреме за бруталан 
обрачун са Србима потпуно су биле уобли-
чене у хрватској политичкој идеологији у 
оквирима Аустроугарске до 1914. године. 
Када је у Сарајеву у атентату убијен над-
војвода Фердинанд, на геноцид спремни 
политички кругови Хрватске сматрали су 
да је наступио погодан тренутак када Ср-
бе треба уништити. 

ЈАСНО УПУТСТВО:  ОВА ЗЕМЉА  
МОРА БИТИ ЗЕМЉА ХРВАТА

Када су усташе из Славоније протјера-
ле 65.000 Срба чије куће и имања су запо-
сјели Хрвати, Павелићев министар прав-
де Мирко Пук је 25. фебруара 1942. године 
тим поводом изјавио: „Хрватска државна 
влада извршила је у том правцу своју хр-
ватску и своју усташку дужност.” Упут ми-
нистра Пука и министар Милован Жанић 
који је у НДХ био председник законодав-
ног повјеренства хрватске владе рекао је: 
2. маја 1941. године: „Ја говорим отворе-
но, ова држава, ова наша домовина мора 
бити хрватска и ничија друга. Ова земља 
мора бити земља Хрвата и нема метода ко-
је ми као усташе нећемо употријебити да 
ову земљу учинимо хрватском и очисти-
мо је од Срба.” 

Све ове и многе друге сличне изјаве уста-
шких главешина резултат су раније осми-
шљеног плана поглавника Павелића о ге-
ноцидном уништавању Срба. Још у јесен 
1940. године за тај план сазнао је Влатко 
Мачек, тадашњи потпредсједник Југосло-
венске владе у Београду. Он је био обави-
јештен да је Павелић у Сијени, у Италији, 
за вријеме заточеништва на основу више-
годишњег проучавања покоља Јермена у 

Турској, припремао план за покољ Срба 
у Хрватској. 

Има индиција да је Мачек с тим безбо-
жним плановима упознао надбискупа Сте-
пинца и да је од њега тражио да утиче на 
Павелића и његове људе да одустану од из-
вршења злочиначких намјера. 

И ХРВАТСКИ КОМУНИСТИ  
ПРИЖЕЉКИВАЛИ МАЊИ БРОЈ СРБА

Идејом о геноцидном уништавању Срба 
нису биле заокупљене само усташе. Увје-
рење да су Срби главна препрека за развој 
Хрватске и да их треба физички уништити, 
владало је и у дијеловима хрватског дру-
штва које се није сврстало у редове уста-
ша. Мало је познато да су и комунистич-
ке власти Хрватске жељеле да се лише Ср-
ба и да, ако не могу да створе етнички чи-
сту Хрватску, што више смање њихов број. 

Припремајући се за нове повјесне зло-
чине, али умањујући и правдајући оне ко-
ји су се већ догодили у Хрватској, Фрањо 
Туђман је у својој књизи Беспућа повјесне 
збиљности читавој јавности обзнанио да 
је за њега „геноцид саставни дио људске 
природе, да се он догађао од библијских 
времена до наших дана и да га треба при-
хватити као људском друштву примјерену 
појаву”. Ни пред међународном јавношћу 
Туђман није крио да је спреман на геноцид. 

Хрватска страна таквих доказа о спрем-
ности Срба на геноцид над Хрватима не-
ма, стога она узалудно и дрско, али упор-
но покушава да инкриминише Начертани-
је Илије Гарашанина и Меморандум Срп-
ске академије наука и уметности. На сре-
ћу и на част српске стране, а на несрећу 
хрватске, у тим документима нема клања, 
ријечи која се као ружан рефрен понавља 
у многим хрватским списима врло истак-
нутих Хрвата. 

РАЗОБЛИЧИТИ  СРЕДИНУ ЗА КОЈУ  
ЈЕ ГЕНОЦИД НОРМАЛНА ПОЈАВА

Могло би се рећи да су идеје о геноцид-
ном уништавању Срба, о стварању велике 
етничке римокатоличке чисте Хрватске 
надживљавале све државне оквире, поли-
тичке и друштвене системе. Као црвена 
нит оне су се провлачиле од Анте Старче-
вића, Еугена Кватерника, Миховила Па-
влиновића, Јосипа Франка, Франа Супи-
ла, Стјепана Радића и Анте Павелића, до 
Фрање Туђмана. Средина у којој се гено-
цид сматра природном појавом заслужује 
да буде разобличена, као и да је жигоше и 
осуди читав цивилизовани свијет. Како се 
то досад није догодило и како се по свему 
судећи у нама догледно вријеме неће до-
годити, не треба сумњати да ће та средина 
и убудуће бити потенцијално жариште но-
вих смутњи и дубоких поремећаја за чита-
во окружење. Тих чињеница Срби морају 
да буду свјесни. Због тога узроке геноцида 
почињене над нашим народом ми никад 
не смијемо да заборавимо. Због тога нема-
мо право да се уљуљкујемо осјећањем да 
се геноцид не може поновити, и то утоли-
ко прије што многа дешавања у данашњој 
Хрватској доказују да опака нетрпељивост 
и вијековима усађивана мржња према Ср-
бима нису нестале, да оне не јењавају и да 
се учестало испољавају на најразличитије 
начине. ОПРЕМА ТЕКСТА:  РСК

Коме је у интересу да Музеј жртава геноцида води 
историчар који није написао ниједан рад на ту тему? 
На моју иницијативу Академија је осудила 
смањивање броја српских жртава од 
стране Музеја жртава геноцида. Недавно 
је директор ове институције Дејан Ристић 
склопио споразум са министром просвјете 
да он у Музеју жртава геноцида обучава 
дипломиране историчаре шта је то 
геноцид. Доживјели смо да се човјек 
који нема ниједан рад о геноциду намеће 
као његов врховни арбитар и тумач. Он 
потцјењује универзитетске дипломе 
свршених историчара и хоће да им се 
наметне као ментор са жељом да бира 
изворе и литературу којом ће се и даље 
смањивати број српских жртава. Поставља 
се питање коме иде у прилог да одређеној 
групи историчара везаних за Музеј жртава 

геноцида дозвољава да тако безочно, без 
доказа, неким измишљеним прорачунима 
систематски смањује број српских, 
јеврејских и ромских жртава? Због чега 
је такав човјек постављен на чело Музеја 
жртава геноцида? Академија је скренула 
пажњу да није дорастао том мјесту и тој 
функцији. О чему се ради? 
Хрвати упорно инсистирају на смањивању 
броја жртава да би умањили обим свог 
злочина који су починили 1941–1945. Они 
су поздравили овакво смањивање жрта-
ва позивајући се на Музеј жртава геноци-
да, чак и на цркву која као свог представ-
ника за тумача геноцида Јасеновца држи  
владику Јована Ћулибрка. Одустајањем 
од историјских чињеница, непоштујући 

изворне податке о броју жртава који по-
стоје, препуштамо се разним импровиза-
цијама да бисмо успоставили добре при-
јатељске односе са Хрватима. Дакле, ми 
поново жртвујемо наше претке и на овај 
начин их поново сахрањујемо.  
Подсјетићу да у три наврата није прихваћен 
приједлог Смиље Тишме, да се донесе 
Резолуција о дану геноцида. То је један од 
доказа да смо на странпутици и да према 
Хрватима водимо политику која је по мом 
мишљењу апсолутно неприхватљива и 
заслужује јавну осуду не само појединаца, 
већ и читавог друштва.
Зато сам захвалан господину Литучију што 
у Америци ради оно што бисмо требали да 
ми радимо овдје.
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ОДРЖАНА ПРВА МЕЂУНАРОДНА НАУЧНА КОНФЕРЕНЦИЈА ЈАСЕНОВАЦ – АУШВИЦ БАЛКАНА – ПРЕЖИВЈЕЛА ДЈЕЦА ЛОГОРАШИ СВЈЕДОЧЕ

ИСТИНА О УСТАШКОМ ИНФАНТИЦИДУ У НДХ
Поводом усвајања Резолуције о усташком 

инфантициду у НДХ над српском, је-
врејском и ромском дјецом у дјечјим лого-
рима смрти (1941–1945), свјетски призна-
ти експерт за Аушвиц др Гидеон Грајф ре-
као је да је истина јача од свега. Резолуција 
о усташком инфантициду Независне Др-
жаве Хрватске над српском, јеврејском и 
ромском дјецом у дјечјим логорима смрти 
(1941–1945) усвојена је на првој Међуна-
родној научној конференцији Јасеновац – 
Аушвиц Балкана – преживјела дјеца логора-
ши свједоче, одржаној од 28. до 30. априла 
у Народној скупштини Србије у Београду. 
Том приликом приказан је и дио артефа-
ката са Изложбе о усташком геноциду над 
Србима у НДХ, одржаној у Њујорку 2019, 
међу којима и аутентичне фотографије ма-
сакриране српске, ромске и јеврејске дјеце 
и спискови са око 20.000 имена пострада-
лих малишана.

НИКАД НИЈЕ КАСНО ЗА ИСТИНУ 
Доношењу Резолуције претходило је 

усвајање прве у историји Резолуције о фа-
шистичко-усташком геноциду НДХ над Ср-
бима, Јеврејима и Ромима (1941–1945), на 
Међународној научној конференцији Одјеци 
Јасеновца: Сагласни и сукобљени наративи, 
одржаној у Београду 22. и 23. априла. Обје 
резолуције на тему Јасеновца први пут по-
слије Другог свјетског рата биће покрену-
те пред Уједињеним нацијама. Овдје треба 
подсјетити да су посланици актуелног сази-
ва Народне скупштине Србије чак три пута 
одбили да усвоје Резолуцију о усташком ге-
ноциду НДХ над Србима, о чему је Печат 
обавијестио српску јавност.

Циљ учесника Међународних научних 
конференција, чији су организатори Ин-
ститут за истраживање Јасеновца из Њујор-

ка, међународна група ГХ 7 – Стоп ревизи-
онизму, Институт и Истраживачка фонда-
ција Диана Будисављевић из Канаде, Европ-
ска ромска унија и Фондација за пројекте о 
Холокаусту из САД, јесте да се, 80 година 
послије учињеног геноцида, утврди истина 
о усташким злочинима, да свијет призна и 
осуди починиоце, да се заустави покушај 
ревизије историје, као и да се геноцид ка-
кав је извршен у хрватском систему лого-
ра Јасеновац и диљем цијеле НДХ никада 
више не понови.

Говорници на Конференцији били су Гој-
ко Рончевић Мраовић, преживјело дијете ло-
гораш, Данијела Данон, генерални секретар 
Савеза јеврејских општина Србије, потомак 
рабина Данијела Исака Данона убијеног у 
Јасеновцу и Бранко Димовић Димески, ко-
аутор пројекта 33 анђела, документарног 
филма о страдању српске дјеце послате из 
Јасеновца на принудни рад у нацистичке ло-
горе Норвешке. Трилогију о усташком ге-
ноциду у НДХ представио је аутор др Гиде-
он Грајф, коме су организатори и учесници 
Конференције исказали неизмјерну захвал-
ност за разобличавање усташтва у НДХ. Он 
је том приликом рекао и да је истина јача 
од свега и да се за њу ваља стално борити. 
У име Фондације Диана Будисављевић гово-
рила је историчарка Мишел Главић, пото-
мак страдалника. Из далеке Индије, у окви-
ру панела о фашизму и нацизму, говорио је 
проф. др Субрата Мукерџи са Универзитета 
у Њу Делхију, који је нагласио да је у Другом 
свјетском рату само због Винстона Черчила 
од глади умрло шест милиона Индијаца, а 
проф. др Драгољуб Ацковић представио је 
своју књигу Самударипен Рома.

У оквиру панела о методама борбе про-
тив ревизионизма и медијског праћења те-
ме жртава из Другог свјетског рата у Јасе-

новцу огласио се Џек Димић, холивудски 
глумац и син дјечака из козарачког збјега, 
који је причом о судбини свога оца до суза 
гануо све учеснике Конференције. Рекао 
је да је Козара симбол убијања дјеце, јер 
је с Козаре убијено чак 11.000 дјеце до 14. 
године старости. О вјерском аспекту НДХ 
и надбискупу геноцида Алојзију Степинцу 
говорио је др Јоханес Солберг, свештеник 
СПЦ у Норвешкој и коаутор филма 33 ан-
ђела, а о таласу ревизионизма у источное-
вропским земљама и психологији и моћи 
масе проф. др Дејвид Харфилд, предсједник 
канадске Фондације Диана Будисављевић.

СТРАВИЧНИ ПОДАЦИ О ЗЛОЧИНИМА НДХ 
У дискусији прије усвајања Резолуције 

учествовали су и социолог, проф. др Илија 
Кајтез, пуковник и издавач Мирко Радако-
вић и дипл. инж. Страхиња Курдулија, ау-
тор Атласа усташког геноцида над Србима 
од 1941. до 1945, јединствене карте гено-
цида у свијету која је приказана на Конфе-
ренцији и означава више од 2.600 мјеста 
на само 74 процента истражене територије 
НДХ, при чему није обухваћен систем ло-
гора Јасеновац.

На Дан побједе над фашизмом, 9. маја, 
Резолуција о инфантициду НДХ над срп-
ском, ромском и јеврејском дјецом упуће-
на је Уједињеним нацијама, чиме је сим-
болично започео пут њеног међународног 
признања и окончања историјске мисије 
преживјеле дјеце логораша који су ушли 
у девету деценију живота и највјероватни-
је неће доживјети сатисфакцију. Директор 
Института Диана Будисављевић и прежи-
вјело дијете логораш Гојко Рончевић Мра-
овић упутио је текст Резолуције сродним 
организацијама, предсједнику и генерал-
ном секретару УН и чланицама комитета 

УН. У укупно 16 тачака Резолуције наводи 
се, између осталог, да је:

– у окупираној Европи само усташка на-
цистичка НДХ имала специјализоване ло-
горе за дјецу;

– од око милион пострадалих око 74.000 
српске, јеврејске и ромске дјеце брутално 
је убијено, међу којима и одојчад, од чега 
19.432 у Јасеновцу, док је од 3.000 у Јастре-
барском њих 1.000 убијено или им је укра-
ден идентитет;

– Резолуцијом покренута иницијатива 
да се 28. април прогласи Даном геноцида 
над Србима (Дан србоцида) у знак сјећа-
ња на први усташки геноцид почињен у Гу-
довцу код Бјеловара имајући у виду да је 8. 
април већ установљен као Дан ромског са-
мударипена, а 18. април као Дан Холокау-
ста над Јеврејима;

– неопходно активно приступити спре-
чавању ревизионизма у циљу спасавања бу-
дућих генерација од фашистоидних идеоло-
гија, посебно усташке која је била једна од 
најсмртоноснијих у 20. вијеку;

– Јасеновац је био један од најозлогла-
шенијих и најбруталнијих међу осам ло-
гора истребљења у Другом свјетском рату;

– површина логора Јасеновац била је 240 
квадратних километара, што је површина 
150 фудбалских стадиона и шест пута већа 
површина од Аушвица, а логораши су уби-
јани на 57 начина;

– посљедњих 1.000 логораша 22. априла 
извршило је пробој из Јасеновца који ника-
да није ослобођен, због чега тај дан треба да 
буде проглашен Међународним даном сје-
ћања на Јасеновац;

– немогуће и неопростиво рехабилито-
вати и прогласити свецем надбискупа Сте-
пинца као оснивача усташког клеронацизма.
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У ДОЊОЈ ГРАДИНИ ОБИЉЕЖЕН ДАН СJЕЋАЊА НА ЖРТВЕ ЗЛОЧИНА ГЕНОЦИДА У НДХ

ВАЖНО ЈЕ ДА САЧУВАМО СВОЈ НАРОД
У спомен-подручју Доња Градина у 

Републици Српској обиљежен је Дан 
сјећања на жртве усташких злочина 

геноцида НДХ у концентрационом логору 
Јасеновац, којем је присуствовао и пред-
сједник Србије Александар Вучић.

– За оне који су нестали без трага, ми 
смо једини траг. Ове ријечи Елија Визела 
најкраћи су опис дужности коју имамо на 
овом страшном мјесту. Ми, данас, осим 
тога да будемо траг, морамо да будемо и 
путоказ, да будемо знак и да будемо име, 
за све оне који су клани, убијани, баш да 
би им име било заувијек обрисано и забо-
рављено. Више од 200 година покушавају 
без успјеха да нас подијеле и промијене. 
Промијенило се много тога, а прије свега 
емоција нашег народа, јер ми не можемо 
више да се помиримо с тим да су Срби уви-
јек криви за све и да ако желе да учине не-
што за свој народ онда припадају прошло-
сти и сметлишту историје – рекао је пред-
сједник Вучић у свом обраћању и додао 
да не смије да нам буде тешко да његује-
мо културу сјећања, јер ако то не чинимо 
– нисмо вриједни постојања и опстанка. 

– Будимо своји, будимо само Срби и 
увијек јединствени и једни другима од по-
моћи. Важно је да сачувамо свој народ, али 
и да знамо шта је наше. И зато ћемо ми да 
се држимо права, онога чега се на Западу 
и данас не држе. На овим просторима смо 

готово усамљени, сви остали би жељели 
или да трајно узму нешто наше, или да се 
ми не питамо ни за шта. Наш одговор је 
поштовање, мир, али и одлучност. Србија 
ће увијек помагати свој народ у Републи-
ци Српској. Нека живи Република Српска, 
нека живи Србија и да никада не забора-

вимо највеће жртве нашег народа у муче-
ничком Јасеновцу – поручио је предсјед-
ник Вучић.

Предсједник Републике Српске Мило-
рад Додик рекао је да је ово мјесто јасено-
вачке тишине која све окупља и постаје са-
ставни дио душе и тијела српског народа.

– Та тишина нас овдје окупља, сваки дан 
морамо да се присјетимо страдања наших 
предака на овом мјесту и оне дјеце која су 
везана у џакове са мачкама и бацана у Са-
ву и умирала у страшним мукама – рекао 
је Додик у Доњој Градини на обиљежавању 
Дана сјећања на жртве усташког злочина 
– геноцида у Независној Држави Хрват-
ској у концентрационом логору Јасеновац.

Додик је подсјетио да су усташе у НДХ 
убиле више стотина хиљада људи и да су 
сви ти злочини били дио плана који је тра-
јао дуго, а који је подразумијевао да се Ср-
би униште на овом простору.

– Срби су највећи страдалници не само 
прошлог вијека, него и сукоба током рас-
пада бивше Југославије.

Додик је истакао да је српски народ је-
динствен и у страдању, да то показује и да-
нашње присуство у Доњој Градини и пред-
сједника Србије Александра Вучића.

Предсједник Српске је истакао да Ср-
бима не могу прикачити етикету геноцид-
ног народа и указао да српски народ има 
право на слободу.

– Прошли вијек је био вијек страдања 
Срба, а овај је вијек њиховог уједињавања 
– закључио је Додик.

Српски званичници су претходно поло-
жили вијенац на гробно поље Тополе након 
чега су присуствовали парастосу и помену 
жртвама на пољу Храстови.

 » Александар Вучић полаже вијенац на гробљу Тополе
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ЛИСТ САВЕЗА СРБА ИЗ РЕГИОНА  (посјетите и наш сајт www.ssr.org.rs)

ЗАШТО СЕ СРБИ РАДУЈУ МИЛОВОМ ПОРАЗУ И НЕ СЛАВЕ ПОБЈЕДУ НОВОГ ПРЕДСЈЕДНИКА ЦРНЕ ГОРЕ

МИЛАТОВИЋ – Ново оруђе за 
пацификовање Срба са литија

ПИШЕ: ИСТОРИЧАР ДР НЕМАЊА ДЕВИЋ

Само жена ми је свједок да сам резул-
тате црногорских избора убо у боцу. 
И то само интуитивно, без неких по-

себних увида у стање на терену. Али то и 
није била нека филозофија. Оно што ме 
тишти, а што нисам хтио да пишем овдје, 
јесте питање његове алтернативе. Нисам 
хтио, да не будем птица злослутица, и да 
се наш народ не дијели. Али сад, по побје-
ди Јакова Милатовића, могу и хоћу да цр-
њачим јер ово није само црногорско, већ 
и свесрпско питање.

ИСКУСТВО СА КРИВОКАПИЋЕМ
Рекло би се да је у Црној Гори сада до-

шло до једног новог референдума, у којем 
је за разлику од 2006. побиједила, и то би 
се можда могло рећи, опција која није ан-
тисрпска. То што није антисрпска, не мора 
да значи да ће бити и просрпска, као што 
је био случај и са Владом Здравка Криво-
капића 2020. „Освјежило је”, говорили смо 
уздајући се да је то најава таласа позитив-
них промјена у читавом српском свијету. 
Показало се да је другачије и да слугерањ-
ство страним амбасадама и колонијалним 
управницима има за посљедицу и даље об-
рачун са српством, додуше на један мање 
агресиван начин (кључне ријечи: Косова 
Репубљик, Дан Републике Српске, Невер-
форгет Сребреница и министар Лепосавић 
итд). Суштински, побиједила је опција ду-
алиста, вјероватно и најбројније политич-
ке групације у Црној Гори, коју неријетко 
карактерише исти презир према Београ-
ду и „Србијанцима”. Прољетос у Плужина-
ма један баш такав, иначе љути противник 
Мила Ђукановића, рече ми: „Ја сам Србин, 
али прави Србин, не као они из Ниша, што 
јужније то тужније”. Кад сам му поменуо 
да је он рођен јужније и од Ниша, само је 
позеленио…

Што се тиче Јакова Милатовића, нећу 
бити аналитичар, већ ћу писати као добра 

српска интуитивна баба. Прво, ја не вјеру-
јем клинцима (у које убрајам и себе) на од-
говорним државним позицијама. Друго, ја 
још мање вјерујем и савременим њемачка-
рима и паризлијама на одговорним функ-
цијама. И треће, учиниће вам се бизарним, 
али ја поготово не вјерујем људима који-
ма је свака длака на свом мјесту (па уви-
јек уредна дугмад за манжетне, па сатић, 
па фризурица), као што су Мики Спајић и 
Јаков Милатовић.

И сад слиједи врхунац, за који ми је 
жао јер вам квари еуфорију, али износим 
га послије избора па не може нико да ми 
припише да радим за Мила или Вучића.

НОВЕ МЕТОДЕ ПРЕВАСПИТАВАЊА СРБА 
Јаков Милатовић и Европа сад су вам 

само ново оруђе за пацификовање оних 
Срба са литија, за које је Запад до 2020. 
одавно мислио да су ућуткани и највећма 
претопљени у грађански монтенегрински 
идентитет. Пробано је са Милом агресив-
но (вјероватно се мимо инструкција и он 
био мало занио), па се показало да је наш 
народ од Пљеваља до Херцег Новог (пре-
ко Зете) воћка чудновата…

Е сад, добијамо једно ново лице, експер-
та, школованог у Америку, мо’ш мислити 

и нову опцију трулог назива, која ће бити 
као створена за регенерацију дуалистич-
ких ћелија на умору. Код њих ништа неће 
бити забрањено, нико неће Србе да хапси, 
нико неће да отима цркви храмове, нико 
неће да пребија владике. Али неће баш ни 
бити популарно да се србује. И даље ће се, 
у јединој покрајини ван Србије, на Београд 
гледати са висине и са мени несхватљивом 
ароганцијом.

СЈЕВЕР ЦРНЕ ГОРЕ ОСТАЈЕ „РЕТРОГРАДАН”
И даље ће Пљевљаци и Беранци да бу-

ду виђени као ретроградне снаге, а испред 
гусала и косовског предања стављен евро-
унијатски конститутивни мит. Тихо и ду-
горочно, Срби у Црној Гори сада ће бити 
претапани у Црногорце. Јер баш то, кад 
нашем народу дозволите одисај, да ижи-
ви своја убјеђења, да се испјева и извиче, 
доноси му умор и одаљавање од огња. То 
је неко споља ко је пројектовао нове цр-
ногорске власти добро примијетио. Ја се 
само сјећам како се кад сам клинац био у 
мом крају славила Српска нова година. Тај 
празник био је виђен као националистич-
ки, четнички, и увијек су га обезбјеђивале 
јаке полицијске снаге. И онда… су дошле 
фамозне промјене 5. октобра, и од 2001. 
прослава Српске нове постала је општин-
ска манифестација.

Кад смо изашли на улицу, нигдје ни по-
лиције ни керова. Пјеваш, вичеш, србујеш, 
и нико ти неће ништа. Народ мало посје-
дио и разишао се. Идуће године исто тако. 
Треће више нисмо ни славили…

И тако. Мислим да је то сада процес ко-
ји чека и Србе у Црној Гори. Не како смо 
очекивали ренесанса и успон на предсто-
јећем попису, већ можда очување постоје-
ћих 28% и који проценат више, а врло вје-
роватно и мање. До сљедећег, живи били, 
па видјели… Што рекао честити отац Јован 
Пламенац, у посљедње вријеме често глас 
наше савијести, радујем се да је пао Ми-
ло – и не славим што је побиједио Јаков.

 » ЕКСПЕРТ ШКОЛОВАН У АМЕРИЦИ: Јаков Милатовић 

НОВИ МОМЕНТИ У ИСТРАЗИ ТУЖИЛАШТВА СРБИЈЕ ЗА РАТНЕ ЗЛОЧИНЕ 

Снимак расвјетљава убиство војника ЈНА 1991. године у Словенији
Тужилаштво Србије за ратне 

злочине води истрагу уби-
ства тројице војника ЈНА у мје-
сту Шкофије у Словенији јуна 
1991. године, а дошло је до ви-
део-снимака на којима се види 
масакр војника, пише београд-
ска Политика.

Лист наводи да се на том сним-
ку могу препознати и актери зло-
чина, четворица припадника сло-
веначке милиције који су пуцали, 
као и сви детаљи битни за расвје-
тљавање догађаја од којег је про-
текло више од 30 година, а до са-
да нико није одговарао.

Политика сазнаје да су слове-
начким властима познати иден-
титети починилаца, али је мало 
вјероватно да ће ишта учинити 
да допринесу расвјетљавању овог 
злочина.

Остаје да се види шта ће бити 
кораци српског тужилаштва и да 
ли ће, као и у предмету Петро-

вачка цеста, тражити да се посту-
пак спроведе у одсуству криваца.

Портпарол Тужилаштва Васи-
лије Сератлић рекао је да Тужила-
штво сматра да је у мјесту Шко-
фије у Словенији у јуну 1991. го-
дине извршен ратни злочин, ка-
да су убијени војници ЈНА Бран-
ко Седлар /36/, Османи Неџмедин 
/20/ и капетан Слободан Панте-
лић /45/.

Гранични прелаз Шкофије код 
Копра био је један од оних које је 
заузела ЈНА, након одлуке саве-
зних власти да спријечи намјеру 
словеначког руководства да пре-
узме државну имовину, царину и 
прелазе.

Шкофије је 27. јуна 1991. го-
дине запосјела борбена група из 
састава 13. моторизоване бригаде 
из Илирске Бистрице, коју је чи-

нило 50 војника и старјешина, али 
су због онемогућеног допрема-
ња трећег дана остали без хране.

С обзиром на закључено при-
мирје, 29. јуна у 8.30 часова, ше-
сторица војника пошла су терен-
ским возилом са граничног пре-
лаза до карауле како би се снаб-
дјели, али и превезли потпуков-
ника кога су претходно заробили 
и злостављали припадници мили-
ције Словеније.

Ријеч је о пуковнику Исакови-
ћу, којег су словеначки полицајци 
свукли, полили моторним уљем и 
ставили у камион хладњачу чија 
је унутрашњост пресвучена пла-
стиком и возили камион по кри-
винама и кочили, нанијевши му 
тако многобројне тешке повреде.

На путу ка караули њих је у 
центру села зауставила група на-
оружаних припадника милиције, 
чији је старјешина прво тражио 
да предају наоружање и возило, 

наводећи да би их пустио да се 
врате, али је јавио радио-уређа-
јем засједи словеначке милиције 
да на „пицгауер” ЈНА у повратку 
отворе ватру, што је и учињено.

Словеначки војници убили су 
из близине рањене војнике, а за-
тим су тијела изнијели и више пу-
та пуцали у њих, па их вратили у 
возило како би приказали да су 
погинули у борби. Дио ових ак-
тивности је снимљен камером.

У ратним злочинима у Слове-
нији убијена су 44 припадника 
ЈНА и цивила на служби у ЈНА, 
док је 186 рањено.

Многи од њих страдали су ван 
борбе, а злостављане су и њихове 
породице у логорима.

Истраживања су показала да 
је налогодавац злочина био пре-
мијер Јанез Јанша, док је пред-
сједник Милан Кучан о томе из-
вјештаван, али ништа није преду-
зео да се починиоци казне. РТРС

ШОРГИЋИМА ПОБИЛИ  
РОДБИНУ, ОТЕЛИ КУЋУ...

Породица Шоргић, родом из околине Книна 
је, након што им је пресуђено да плате 10.000 
евра на име судских трошкова, јер су изгу-
били спор у коме су тужили Хрватску због 
убиства два блиска сродника током Олује, 
недавно доживjела нови шок, пишу франк-
фуртске Вести. 
Послије 20 година суђења враћени су на по-
четак и то у процесу у коме су тражили свој 
дио куће у Задру који им је током рата отет!
Наиме, прошле године Уставни суд Хрватске 
је поништио правоснажну одлуку Жупаниј-
ског суда у Задру из 2015. године у коме је 
наложено исељење људи који су се ту бес-
правно уселили, а прије само мјесец дана 
је донио нову одлуку да се цијели поступак 
врати на почетак. 
Породице Пунош и Булаја из околине Бен-
ковца, прије десетак година тужиле су Хрват-
ску због догађаја из Олује 1995. године у за-
сеоцима Надовеза и Добропољци код Бен-
ковца, када је убијено седморо Срба, махом 
старих и болесних. Међу њима су били и ба-
ка и тетка Јанка Шоргића, Милка (85) и Дра-
гица Булаја (50).
– Суд је 2021. године одбацио тужбу зато што 
није пронађен починилац због чега држава 
Хрватска „не може бити одговорна”. Умјесто 
правде добили смо пресуду по којој морамо да 
платимо 10.000 евра судских трошкова. Како 
смо ми у Србији, све је пало на моју тетку ко-
јој од прошле године уредно сваки мјесец од 
пензије одбијају по 30 евра. Да није тужно, 
било би смијешно – каже Јанко Шоргић (55).
Ништа мање апсурдан није ни судски спор 
око дијела куће који је 2003. пред судом у За-
дру започео његов отац, а он га наставио, до 
данашњих дана!
– Мој отац је још 1984. купио од пашенога, 
дио куће. Десет година касније, током ра-
та, његов паша је свој дио куће замијенио 
за викендицу једне муслиманске породице 
из околине Бањалуке. Пристао је да кућу на 
мору мијења за кућу код Слатине јер је та-
кво вријеме било. Са њима је те 1994. у су-
ду у Бањалуци уредно сачинио уговор о за-
мјени власништва непокретности у коме се 
децидно наглашава да се из уговора изузи-
ма дио који припада мом оцу. Међутим, ова 
породица је на крају присвојила цијелу кућу 
у Задру, а затим одбила да се исели из на-
шег дијела.

РЕГИОН 7  

 » Блокада у центру села Шкофије 1991. године
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 » Директор Архива др Бојан Стојнић уручује признање првом директору 
Архива Републике Српске Небојши Радмановићу

И ДАНАС ТРАЈЕ АНТИСРПСКА КАМПАЊА 

ДА ЛИ ЈЕ САРАЈЕВО 
БИО ОПКОЉЕН И 
БЛОКИРАН ГРАД?
zzСарајево током рата у БиХ није било 
опкољено од Срба, као што говоре Бо-
шњаци, него је било подијељено на 
српско и бошњачко и међусобно бло-
кирано и опкољено, оцијењено је на 
панелу о теми Да ли је Сарајево био оп-
кољен и блокиран град?.

Историјска обавеза Срба је разоблича-
вање и поништавање свих медијских 
и политичких лажи о рату у БиХ од 

1992. до 1995, а посебно у вези са Сараје-
вом. Срби су у овом граду бранили своја 
огњишта, поручено је на панелу Да ли је 
Сарајево био опкољен и блокиран град који 
је одржан 21. априла 2023. године у Бео-
граду у организацији Центра за друштве-
на истраживања, транзицијску правду и 
демократију – Истина и правда из Источ-
ног Сарајева и подршку Представништва 
Републике Српске у Србији.

Шеф Представништва Републике Срп-
ске у Србији Млађен Цицовић је истакао 
да је питање „опсаде или блокаде Сараје-
ва” можда и најважније. 

– Непосредна свједочења заједно са на-
учноистраживачким достигнућима неи-
збјежно ће покренути исправљање многих 
подвала и лажи које су се појавиле само 
као одјек велике и по свијету вјешто раши-
рене преваре – рекао је Цицовић и додао 
да та пропаганда није престала ни данас.

– Најјаче аргументе у разобличавању 
тих и свих осталих медијских и политич-
ких лажи имају непосредни учесници тог 
рата – рекао је Цицовић.

Он је подсјетио на оцјену Владе Републи-
ке Српске да ће Извјештај Међународне ко-
мисије о страдању Срба у Сарајеву „допри-
нијети објективном и непристрасном сагле-
давању свих чињеница везаних за страда-
ње Срба у Сарајеву, као и да ће цјеловито и 
истинито сагледавање ратних догађаја у Са-
рајеву, али и цијелој БиХ, допринијети јача-
њу повјерења и толеранције међу народима 
у БиХ, коначном помирењу и суживоту са-
дашњих и будућих генерација”.

Предсједник Удружења Истина и прав-
да из Источног Сарајева и бивши предсјед-
ник српске општине Илиџа Душан Шехо-
вац је указао на манипулације око мусли-
манског напада на Илиџу који се одиграо 
21. априла 1992. године.

– Првих година овај датум Бошњаци су 
славили и хвалили се да су Илиџу освоји-
ли са 10 рањених бораца, сљедећих годи-
на су обиљежавали контранапад и тврдили 
да је њихов напад био превентиван, а сада 
исти догађај тумаче – као одбрану. Једини 
њихов циљ је оптужити српски народ као 
агресорски – рекао је Шеховац. 

Он је додао да су муслимански напад 
снимили бројни свјетски медији који су 
тада били на Илиџи, али да су ти сним-
ци касније злоупотријебљени и предста-
вљени као „доказ српске агресије и опса-
де Сарајева”.

– Истина је само једна, а то је да су Срби 
само бранили своје – закључио је Шеховац.

Истраживач ратних злочина Симо Ту-
шевљак истакао је да је у Сарајеву извршен 
урбицид и геноцид над Србима и да више 

од двије деценије у породилиштима тог 
града није уписано ниједно српско дијете.

– На другој страни српска гробља у свим 
сарајевским насељима свједоче живот Ср-
ба на тим просторима и ономе шта им се 
десило у Сарајеву – поручио је Тушевљак. 
Он је оцијенио да су највећи страдалници 
у рату у БиХ били Срби из Сарајева.

– Срби су из Сарајева излазили у папу-
чама и чарапама, насилно су преписивали 
своју имовину или су убијани. Већ у марту 
и априлу 1992. године долази до огромне 
пљачке српске имовине у том граду – под-
сјетио је Тушевљак.

Он је рекао да је ријека Миљацка у са-
рајевском насељу Ступ избацивала тијела 
убијене српске дјеце, да је у разним му-
чилиштима и јавним кућама у том граду 
силовано на стотине Српкиња и да су све 
муслиманске ровове на борбеним лини-
јама око Сарајева ископали Срби, који су 
присиљени на то, а послије их је мусли-
манска пропаганда приказивала као жр-
тве српских снага.

Тушевљак је напоменуо да су регистро-
вали око 3.300 жртава ратног злочина про-
тив српских цивила, војника и полицаја-
ца који нису погинули у борбама, него су 

убијени снајперима, у логорима или гра-
натама и да су подигнуте 273 кривичне 
пријаве против извршилаца тих злочина.

– У Сарајевско-романијском корпусу 
95 одсто војника је рођено и живјело у Са-
рајеву, за разлику од муслиманске војске 
у чијим редовима је било много припад-
ника који су стигли из Новог Пазара, Ту-
тина, Бијелог Поља – рекао је Тушевљак.

Некадашњи министар унутрашњих по-
слова Републике Српске Tомо Ковач је 
указао да се војним и полицијским офи-
цирима спочитава да су нарушили мулти-
етнички склоп и да су екстремисти, а за-
право се прећуткује чињеница да су Срби 
од памтивијека били домицилно станов-
ништво Сарајева. 

На скупу су приказани снимци страних 
телевизијских кућа муслиманског напада 
на Српску Илиџу, приказане су и мапе са-
рајевских општина, опсадних прстенова и 
српских и бошњачких, као и разграничења.

Прочитана је молитва пуковника ЈНА 
Владимира Јанковића који је мучен у за-
точеништву у сарајевском Централном за-
твору и размијењен 1993. године, а у ко-
јој моли Бога да му не дозволи да се свети 
својим џелатима.

ОБИЉЕЖЕН ЈУБИЛЕЈ – 70 ГОДИНА РАДА АРХИВА РЕПУБЛИКЕ СРПСКЕ
Почеци организоване архивске 

службе у Републици Српској 
су у почецима Архива града Ба-
њалуке, који је почео са радом 20. 
априла 1953. године. Тога дана 
ове године била је свечана ака-
демија, док је окупљање почело 
претходног дана. Гости су доче-
кани у згради Архива. Приређен 
је коктел и отворена изложба Ар-
хивско благо Републике Српске ко-
ју је приредио помоћник дирек-
тора др Владан Вуклиш. Послије 
тога је у хотелу Босна била зајед-
ничка вечера.

Главни догађај је био свеча-
на академија у Малој вијећни-
ци Банског двора са почетком у 
12 часова. Осим домаћина, бив-
ших радника и гостију присуство-
вали су и званичници Републи-
ке Српске, челни људи града, на-
учних установа, генерални кон-
зул Републике Србије, амбасадо-
ри Босне и Херцеговине у САД и 
Швајцарској, представници меди-
ја. Скупу се обратио и предсјед-
ник Републике Српске Милорад 
Додик нагласивши значај устано-
ве и обећавши помоћ, укључујући 
изградњу нове зграде. Предсјед-
ник Удружења архивских радни-

ка Републике Српске Душан По-
повић, додијелио је виша звања 
архивистима, а директор др Бо-
јан Стојнић је додијелио Повеље 
Архива Републике Српске за за-
слуге на очувању историјског на-
сљеђа и архивске грађе. Двије ви-
олинисткиње су извеле дијелове 
Вивалдијевог Прољећа и приказа-
на су први пут три рестаурисана 
документарца: Бомбардовање Ба-
њалуке 1944. године, Откривање 
споменика палим Крајишницима 
из 1961. и Призори Бањалуке из 
1962. године. Послије свечане ака-
демије др Бојан Стојнић је отво-
рио поставку у Банском двору под 
називом Нова зграда Архива Репу-
блике Српске што је прво предста-
вљање идејног рјешења за намјен-
ску зграду. Ново здање ће бити у 
дворишту старе која ће се уреди-
ти, а двије зграде ће бити повеза-
не подземним ходником. Тиме ће 
се обезбиједити смјештај грађе за 
сљедећих 70 година.

О прошлости Архива су гово-
рили др Владан Вуклиш и др Бо-
јан Стојнић, који је поводом го-
дишњице написао књигу Архив 
Републике Српске 1953–2023. Из 
њихових излагања види се да је 

почетак био скроман, са два рад-
ника у четири подрумске просто-
рије данашње Градске управе. У 
садашњу зграду, Царску кућу, Вој-
ну команду изграђену 1889. годи-
не, Архив се уселио 1973. одине 
и проширивао своју дјелатност.

Преображај градског у инсти-
туцију од националног значаја во-
дили су, између осталог, и пре-

ко највећег регионалног Архи-
ва у Југославији са двадесет три 
општине. Од 1992. године Архив 
је репрезентативна установа под 
Министраством просвјете и кул-
туре у Влади Републике Српске, 
са канцеларијама у Добоју, Фочи 
(Србињу), Зворнику, Требињу и 
Соколцу. Архив чува грађу од 17. 
вијека до данас и има 876 архив-

ских фондова и збирки, у Бања-
луци 530, најмање у Зворнику 34. 
Од оснивања у Архиву је радило 
125 лица. Највише у Бањалуци 
(84) најмање у Соколцу (1). Данас 
ради 30 запослених, 6 са средњом 
спремом, 24 са високом, од чега 
2 доктора наука и три магистра. 
Библиотека има 20.000 наслова. 
Годишње има преко 200 истражи-
вача и преко 1.000 захтјева фи-
зичких и правних лица. Ради се 
на дигитализацији и потпуно је 
дигитализована збирка Спомен 
подручја Доња Градина и Јасено-
вац, бесплатно доступно на сајту 
Архива 30.000 докумената. За-
послени и сарадници су објави-
ли преко 200 књига, међу који-
ма је и књига Сомборца мр Ђорђа 
Јањатовића. За свој рад Архив је 
одликован највишим одликова-
њима, а награђивани су и њихо-
ви радници.

Успостављена је веза са коле-
гама па је на обиљежавању годи-
шњице било присутно 70 гостију 
из разних Архива Босне и Хер-
цеговине, Србије, Сјеверне Ма-
кедоније, Црне Горе, Хрватске и 
Словеније.

БРАНИСЛАВ ЋУРЧИЋ

 » Млађен Цицовић, Душан Шеховац,  Tомо Ковач и Симо Тушевљак
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У БЕОГРАДУ ПРОМОВИСАН КОМПЛЕТ КЊИГА ДОДИКОВИХ ГОВОРА

Србима нема слободе без српске државе
zzУ Београду је промовисан комплет од 
пет књига које садрже говоре пред-
сједника Републике Српске Милорада 
Додика, чији је приређивач Милан Ље-
појевић, а на промоцији је оцијењено 
да је најјача Додикова порука да Срби-
ма нема слободе без српске државе.

На промоцији у Руском дому говорили 
су шеф Представништва Републике Срп-
ске у Србији Млађен Цицовић, професор 
Милимир Мучибабић и представник Ру-
ског дома Георгиј Енгелхардт, који су оци-
јенили да су ове књиге свједок времена, а 
приређивач је за почетак маја најавио из-
лазак и шесте књиге Додикових говора.

Поздрављајући присутне у име Руског 
дома, виши савјетник у овој установи Геор-
гиј Енгелхарт, истакао је да је Додик поли-
тичар који је дуги низ година био и остаје 
велики, искрени и досљедни пријатељ Ру-
сије и руског народа.

– То показује и ријечима, а најбитније 
је што то видимо и на дјелу. То много ци-

јенимо, посебно сада када у Европи нема 
много политичара који се усуђују да воде 
независну линију – рекао је Енгелхардт.

Цицовић је рекао да је најјаче и сигур-
но најпотребније у сваком времену Доди-
ково увјерење и порука да Србима нема 
слободе без српске државе, те додао да и 
Срби који живе у Федерацији БиХ на не-
ки начин имају јаче осјећање слободе, јер 
је и иза њих сигурна и слободна Републи-
ка Српска.

Он је навео да су ове књиге истовреме-
но и оставштина за будућност Додиковог 
тридесетогодишњег дјелотворног политич-
ког рада и у Републици Српској, и у БиХ, у 
којој је други ентитет „исто толико година 

истрајно пливао и плива у фанатичној мр-
жњи према Србима и Српској”.

– Сваки Додиков говор и иступ из ових 
пет књига, чак и по принципу случајног 
узорка да је изабран, моћи ће онима ко-
ји ће послије нас доћи послужити за нај-
директнији и најдјелотворнији одговор на 
нападе на Србе и Српску из Сарајева или 
из западних политичко-војних центара –
истакао је Цицовић.

Он сматра да се, нажалост, у односу Са-
рајева и Запада према Србима и Српској 
још дуго неће ништа промијенити.

– Додикови сабрани говори и иступи 
као пет збирки брижљиво припремљених, 
тематски и по времену, шаљу важне и сна-

жне поруке – било да смо на неким поли-
тичким, привредним, пословима културе 
и просвјете или да се у животу бавимо не-
ким приватним послом – навео је Цицовић.

Он је додао да грађане Српске може 
одржати достојним њихове слободне ре-
публике Додиково дјеловање, његови го-
вори и иступи којима указује да су увијек 
важни уређење и напредак друштва, борба 
за што бољи и квалитетнији живот, али ис-
товремено чврст карактер и храбар одговор 
на све нападе на Српску и српски народ.

Мучибабић је подсјетио на политички 
пут Милорада Додика као и на то да је он 
одлучно зауставио пренос надлежности 
са Српске на БиХ. Он је рекао да Додик 
вјерује да су Срби разумјели да је вријеме 
расрбљавања прошло, те додао да треба 
његовати идеју јединства српске државе.

Љепојевић је захвалио за промоцију 
књига организатору – Представништву 
Српске у Београду и домаћину Руском до-
му, као и Србији, те истакао да свака ријеч 
коју је Додик изговорио и која је у књига-
ма, има своју потврду и у видео-записима.

– Ријечи које је Додик изговорио у по-
сљедњих 20 година доживљавају потврду 
код грађана Српске, што уопште није ла-
ко – рекао је Љепојевић, који је дугогоди-
шњи Додиков пријатељ и који је учество-
вао у његових 11 кампања.

Он је навео да је фасцинантно код До-
дика што нема увијек у руци папир са којег 
чита говор, али је увијек имао шта да каже.

 » Милан Љепојевић, приређивач, проф. др Милимир Мучибабић, Млађен Цицовић, шеф Представништва Р. 
Српске у Србији, Ања Вукелић, модератор и Георгиј Енгелхардт, виши савјетник у Руском дому

БОШЊАЧКИ ИЗВОРИ О ЖИВОТУ У ЕНКЛАВИ  

ПЛАНИРАНИ ХАОС - Како је Сребреница постала центар криминала      
По писању бошњачких извора и живих 

свједока догађаја у енклави Сребре-
ница и објављених књига Ибрана Муста-
фића, Фахрудина Алића и пуковника Хусе 
Салиховића од којих је први био полити-
чар, други полицајац а трећи пуковник Ар-
мије БиХ, затим по изјавама Хакије Мехо-
љића начелника ЦЈБ Сребреница и актера 
у филму Сребреница издани град у Норве-
шкој продукцији из 2011. године Ола Флу-
ма довољно говори о наслову овог текста.  

Ибран Мустафић је аутор књиге Пла-
нирани хаос,Фахрудин Алић је аутор књи-
ге Иза затворених врата док је Хусо Сали-
ховић аутор књиге Сребреница, зашто смо 
доживјели геноцид. Сва тројица аутора ових 
књига су боравили у енклави Сребреница 
као и Хакија Мехољић који је био начел-
ник полиције у рату. Њихове књиге и њи-
хова свједочења говоре шта се то дешава-
ло у енклави Сребреница. Ибран опису-
је злочине над локалним Србима који су 
остали у граду и убијени на најсвирепији 
начин попут судије Слободана Илића и 
медицинске сестре Раде Милановић као 
и убијање старих и болесних сребренча-
на попут Иве, Слободана Зекића, породи-
це Стјепановић и других. Хусо Салиховић 
у својој књизи највише описује пљачке у 
енклави Сребреница које је вршила Насе-
рова банда као и спискове људи за одстрел 
који су требали проћи од Сребренице до 
Тузле о њиховим убиствима да би се свје-
доци за ове пљачке у енклави Сребрени-
ца елиминисали.

О издаји Сребренице од стране Али-
је Изетбеговића више пута у медијима је 
свједочио Хакија Мехољић начелник ЦЈБ 
Сребреница и учесник у филму Сребрени-
ца издани град. Мехољић је био у делегаци-

ји Сребренчана који су ишли крајем 1994. 
године код Алије у Сарајево у зграду Пред-
сједништва на преговоре када им је Али-
ја рекао да се у Сребреници мора побити 
5000 муслимана да би Бил Клинтон бом-
бардовао српске положаје око Сребренице 
и да је то дио плана и договора Изетбего-
вића и Клинтона. О убиствима у енклави 
неподобних муслимана од стране Насеро-
ве банде свједочи Ибран Мустафић у сво-
јој књизи Планирани хаос. Убиства се од-
носе на његовог брата Саду, на предратног 
начелника ЦЈБ Сребреница Хамеда Сали-
ховића, на Хамеда Ефендића предсједни-
ка СДА Сребренице и на њега лично када 
је рањен и једва остао жив након антента-
та на њега на Капетановој ћуприји на ула-
зу у Солоћушу.

Живот у енклави Сребреница, ту нема-
штину, криминал и пљачку сопственог на-
рода од стране Насерове банде најбоље је 
описао у својој књизи пуковник Хусо Са-
лиховић. Шта на крају рећи о Сребрени-
ци историјском пројекту кога су осми-
слили други, а кривци постали Срби, нај-
боље се може видјети из књига Ибрана, 
Фахре и Хусе.

Већ са појавом вишестра-
начја и формирањем СДА у 
Сребреници долази до пр-
вих озбиљнијих подјела уну-
тар муслиманског корпуса. 
Тзв. чаршијски блок на челу 
са Маликом Мехољићем  по-
држан од Хасана Бећировића 
из Сућеске поражен је у уну-
трастраначкој борби од пото-
чарске тројке појачане ске-
ланском Ахмо Тихић и Бесим 
Ибишевић. Избијањем рата на 

простору Сребренице главну улогу код му-
слимана предузима Насер Орић и Зулфо 
Турсуновић. Избором Насера за коман-
данта ТО, а Акифа Устића за замјеника 
Насеровог направљен је велики и ника-
да превазиђен јаз у чаршијској струји из-
међу Хакије Мехољића и Акифа Устића. 
Долазак Нурифа Ризвановића са својих 
500 добро наоружаних људи изазива не-
годовање код Насера и екипе уз познату 
Насерову поруку да се неће нико китити 
његовим перјем. Насер са Зулфом Турсу-
ном одлази у К. Поље да ухапси Нурифа. 
Слиједи батињање и злостављање Нурифа 
и привођење у Сребреницу. Хамед Адемо-
вић Хамћо свједочи да су Нурифа натјера-
ли да себи ископа гроб, па су га тукли све 
док није подлегао и живог су га загрнули 
у ископану јаму.

Кад је 18. априла 1983. француски ге-
нерал Морион прогласио демилитари-
зацију Сребренице, Сребреница је била 
пренатрпана људима из Церске Камени-
це и К. Поља…

Људи блиски Насеру спроводе само-
вољу, отимају храну од сусједа, уцјењују 
дјевојке и жене. Долази до премлаћивања 

затвореника, убистава комшија. 
Насеру је циљ расподјела хума-
нитарне помоћи за новац. На-
сер се за све питао, за брашно, 
шећер, со. Највећи проблем ци-
вилног становништва након де-
милитаризације била је исхрана 
становништва. Долази до продаје 
хуманитарне помоћи на пијаци 
преко Насерових дилера. За ки-
лограм соли плаћало се 100 дм. 
Роба се плаћала и златом, а ли-
јепе жене и младе удовице сек-

суалним услугама. Живот у немогућим 
условима без струје хране и воде.

У мају 1993. године у Сребреници је око 
40.000 људи. Наставља се продаја хумани-
тарне помоћи на пијаци на црно. Со, ше-
ћер, брашно, обућа, одјећа. Шверцује се 
роба са Братунцом преко линије разгра-
ничења. У Сребреници се отварају кафане 
– продаје се док из хуманитарне помоћи, 
а за брашно и шећер се куповала разлика. 
Пуном паром ради Ахмина и Герина кафа-
на. Подводе се младе жене и удовице у Ун-
профор. Од јула до децембра 1993. Насер и 
екипа свако вече негдје окрећу ражањ. Ор-
ганизују се пијанке и тервенке. Забављачи 
су Муто и Чарка. Новац из иностранства 
долази у Тузлу а одатле до Сребренице уз 
провизију од 50% до Сребренице. Швер-
цују се велике количине нафте из ратних 
резерви. Почетком априла 1995. Насер и 
Смајо и Рамиз Бећировић одлазе за Тузлу. 
Кад је кренуо пробој ка Тузли из Шушња-
ра, Ејуб Голић је рекао ако пређе многи ће 
га запамтити, али чим је прешао ови су га 
убили. Ибро Дудић прича Хуси Салиховићу 
како је за њега задужен Хазим, а за тебе је 
задужен Муња Хабибовић. То је Насер на-
редио Мрком Манђи. Он је задужен да на-
ђе убице, а Насер му је дао списак људи и 
„нисмо ми били сами него је шири списак 
за ликвидацију”, пише у својој књизи пуков-
ник Хусо Салиховић Зашто се у Сребреници 
десио геноцид. Сличне примјере злоупотребе 
хуманитарне помоћи у Сребреници опису-
је и Фахрудин Алић у својој књизи Иза за-
творених врата који каже: „Много је ова-
квих и сличних примјера који илустратив-
но говоре о незакоњу у Сребреници које је 
немогуће ставити у једну књигу…”

ДР РАДОМИР ПАВЛОВИЋ

ПЕТ НАСЛОВА

Комплет књига говора Милорада 
Додика, које је приредио Милан 
Љепојевић, објавиле су Независне 
новине прошле године, а ријеч је о пет 
дијелова – Напријед Српска, Слободна 
Српска, Побједа Српске, Борба за 
Републику и Побједа народа.



СРПСКО КОЛО АПРИЛ  2023.

У ЉУБИЊУ ОБИЉЕЖЕНА 31 ГОДИНА ОД ФОРМИРАЊА БИЛЕЋКЕ БРИГАДЕ  

ПОНОСНИ НА ХЕРОЈЕ КОЈИ НИСУ  
ИЗГУБИЛИ НИ ПЕДАЉ ТЕРИТОРИЈЕ!
zzОбиљежена је 31 година од 
формирања славне Билећке 
бригаде која је током 
Одбрамбено- отаџбинског 
рата успјела, не само да 
сачува 70 километара фронта 
у зони своје одговорности, 
већ је у 34 наврата са више од 
1.800 бораца дала немјерљив 
допринос у одбрани цијеле 
Републике Српске, због чега 
је 1995. године одликована 
медаљом Петра Мркоњића.

ПИШЕ: ТРИФКO ЋОРОВИЋ

Ова формација била је на-
сљедница 23. бригаде Те-
риторијалне одбране ЈНА 

коју су попуњавали борци са про-
стора Билеће, Љубиња и Беркови-
ћа. Свака од три општине је имала 
по један пјешадијски батаљон у са-
ставу Билећке бригаде, а поред њих 
бригаду су мањим дијелом чинили 
поједини борци из Требиња, Неве-
сиња, као и Срби из долине Нере-
тве. Због највећег броја бораца из 
Билеће, у народу је остала позната 
по називу Билећка бригада.

Овогодишњи централни дога-
ђај поводом Дана Билећке брига-
де уприличен је у Љубињу, гдје је 
22. априла 2023. године на споме-
нику палим борцима за Републи-
ку Српску положено цвијеће. Скуп 
су својим присуством увеличали 
и пензионисани генерал-потпу-
ковници Војске Републике Српске.

Поред Николе Делића који је 
од 1994. године био командант Би-
лећке бригаде, свечаности су при-
суствовали Петар Шкрбић, помоћ-
ник команданта Главног штаба Вој-
ске Републике Српске за органи-
зацију мобилизације и персоналне 
послове, Саво Сокановић, начел-
ник Управе за морал и информи-
сање у Сектору за морал, вјерске и 
правне послове Главног штаба ВРС 
и Душан Кукобат начелник штаба 
Друге крајишке бригаде.

У спомен-соби домаћин и ор-
ганизатор скупа Душко Кољиба-
бић, предсједник БОРС Љубиње, 
поздравио је окупљене борце, офи-
цире, представнике политичког и 
друштвеног живота и суграђане.

– Већина бораца који су ствара-
ли Републику Српску данас живи 

веома тешко и велики је број оних 
који су доживјели разочарење на-
кон рата. И док су они понижени 
до крајњих граница, дезертерима, 
кукавицама и издајницима су пу-
на уста Републике Српске. О томе 
не бих волио даље да причам, јер 
углавном је ријеч о подјелама ко-
је су својствене нашем народу, не 
само сада, него и кроз историју. За-
то желим да апелујем на све да се 
потрудимо да превазиђемо разми-
рице, покушамо поправити поло-
жај бораца и у оквиру својих мо-
гућности дати допринос напретку 
и будућности Републике Српске – 
поручио је Кољибабић.

ГЕНЕРАЛ ДЕЛИЋ: ЧАСНО СМО  
ИЗВРШИЛИ СВОЈ ЗАДАТАК

Ратни командант Билећке бри-
гаде генерал Никола Делић је по-
звао окупљене да минутом ћутања 
одају пошту палим борцима Вој-
ске Републике Српске. Он је под-
сјетио да је прво обиљежавање да-
на Билећке бригаде започето упра-
во у Љубињу.

– Нема свако мјесто једнаке 
услове, али је важно да његујемо 
културу сјећања, да се окупљамо 
и да се подсјећамо времена у коме 
смо показали јединство, одбрани-
ли наша огњишта и створили Ре-
публику Српску. У ратном време-
ну слога и јединство нису красили 

само борце, него је успостављена 
и изузетна сарадња са цивилним 
сектором и велику захвалност ду-
гујемо ратним предсједницима оп-
штина и органима власти херце-
говачких општина Билеће, Љуби-
ња и Берковића – рекао је Делић.

Он је подсјетио на ратни пут 
Билећке бригаде.

– Године 1992, а осјетили смо 
то и раније, пробудила се авет 
прошлости. Поново је запријети-
ла опасност од геноцида над на-
шим народом – клање, убијање, 
јаме, паљења, прогон и пљачке. 
Овог пута били смо опрезнији. Од-
брана је организована након по-
влачења ЈНА. Тако je 15. априла 
1992. формирана 23. херцеговач-
ка бригада Територијалне одбране 
која је касније преименована у 15, 
а потом у 715. пјешадијску брига-
ду Херцеговачког корпуса – рекао 
је Делић и истакао да је успоста-
вљање организацијско-формациј-
ске структуре бригаде био тежак 
и одговоран задатак за команду и 
тадашњег команданта пуковника 
Обрада Вучковића.

– Зона одговорности бригаде 
простирала се на око 70 километа-
ра фронта од ријеке Радимље, пре-
ко Хргуда, Комањег брда, Рсника, 
Равница, Велиша, Банчића, Ми-
шљена, Котеза, до Струјића у По-
повом пољу. Основни задатак бри-
гаде био је спријечити продор не-
пријатеља, заштитити становни-
штво и одбранити територију. Са 
поносом истичем да је овај зада-
так бригада успјешно извршила. 
Ниједан дио у зони одговорности 

бригаде није препуштен неприја-
тељу од првог до посљедњег дана 
борбе – рекао је Делић.

Он је нагласио да су борци ове 
бригаде дали велики допринос у 
одбрани српских простора ван зо-
не њене одговорности.

– Наше борбене групе ишле су 
у одбрану простора: Горажде, Ро-
гој, Олово, Невесиње, Борци, Гла-
ватичево, Улог, Калиновик, Гвозно 
поље – Николине стијене, Грахо-
во и многа друга мјеста у зони од-
говорности Херцеговачког корпу-
са, па и шире. Бригада је форми-
рала 34 борбене групе, кроз које 
је прошло 1.800 бораца. На бра-
нику отаџбине живот је положило 
99, док је рањено 210 бораца. Не-
ка родбини погинулих и умрлих 
бораца буде утјеха да су имали ју-
наке који су своје животе угради-
ли у слободу и Републику Српску, 
а свима нама и генерацијама које 
долазе постали инспирација и на-
дахнуће како треба вољети, чува-
ти и бранити своју отаџбину Репу-
блику Српску – поручио је Делић.

БОРБЕНА ГОТОВОСТ  
НА ВИСИНИ И У МИРУ 

Он је додао да је бригада дала 
велики допринос у одбрани срп-
ских простора и стварању Републи-
ке Српске због чега је одликована 
медаљом Петра Мркоњића, али је 
и истакао да се не смије заборави-
ти ни материјална и морална по-
дршка која је у ратним годинама 
долазила од браће из Србије и Цр-
не Горе, посебно у лијечењу рање-
них и обољелих бораца.

– У послијератном периоду 
бригада је наставила да изврша-
ва задатке, прије свега у изград-
њи борбене готовости. Бригада је 
четири пута проглашена за нај-
бољу јединицу 7. корпуса (1996, 
1998, 1999. и 2000). Била је нај-
боља у ВРС 1996. године, оцјеном 
инспекције борбене готовости, а 
најбоља јединица у ВРС у избору 
ранга пук-бригада 1999. године 
под командом пуковника Мили-
ћевића – рекао је Делић.

Он је изразио захвалност што 
су имена погинулих бораца испи-
сана у Спомен-соби као и на ве-
личанственом споменику у цен-
тру Љубиња.

– Служећи часно својој отаџби-
ни, наши борци су постали достој-
ни имена својих предака и понос 
својим потомцима. Њихово дјело, 
показује нам како се треба воље-
ти, чувати слобода и бранити Репу-
блика Српска – закључио је Делић.

Обиљежавању годишњице при-
суствовали су и начелник општи-
не Берковићи Ненад Абрамовић, 
замјеник начелника општине Би-
лећа Никола Бајовић, представни-
ци БО Берковићи и Билећа, као и 
представници Требињске бригаде 
официри Миодраг Новокмет и Зо-
ран Милошевић. Након обиласка 
Спомен-собе окупљени су се упу-
тили према споменику гдје су де-
легације општина и борачких орга-
низација Љубиња, Билеће и Берко-
вића положили цвијеће, након чега 
је уприличен и заједнички ручак.

По завршетку програма гене-
рали Војске Републике Српске по-
сјетили су компанију ХЕТИ гдје их 
је дочекала директорка Слободан-
ка Дангубић и упознала са орган-
ским производима насталим на ба-
зи херцеговачких биљака.

Посјету Љубињу генерали су за-
вршили као гости љубињских до-
маћина Славка и Божа Илића гдје 
су сабирали утиске и евоцирали 
успомене.

 » Бесједу о ратном путу Билећке бригаде одржао је њен командант генерал  Никола Делић  » Споменик у Љубињу 

БАТИНИЋ: ШТА БИ ДАНАС ПОРУЧИЛИ ПАЛИ БОРЦИ!

Ђорђе Батинић, ратни предсједник општине 
Љубиње је истакао да је данашње вријеме у 
колизији са ратним периодом у коме је владало 
стопроцентно јединство.
– Када би данас устали борци који су дали живот 
за Републику Српску и видјели садашње стање 
нисам сигуран да би били спремни поново гинути.
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Захвалнице генералима

Абрамовић: Борци су нам у аманет 
оставили општину Берковићи!

МИЛОШЕВИЋ: НЕМАМО  
ЛУКСУЗ ДА ЋУТИМО

Зоран Милошевић, данашњи начелник за 
друштвене дјелатности у Градској управи 
Требиња у ратном периоду је био начел-
ник финансијске службе у команди Тре-
бињске бригаде, а од 1994. године начел-
ник финансијске службе у команди Херце-
говачког корпуса.
– То је био период велике инфлације, па 
смо се довијали на разне начине. Од ве-
ликог значаја је била помоћ дијаспоре, пр-
венствено из матице Србије. Можда звучи 
чудно, али некад имам утисак да смо били 
задовољнији и срећнији него данас.
Милошевић је предсједник Регионалног од-
бора Организације старјешина Војске Ре-
публике Српске.
– Организација старјешина ВРС је основана 
са циљем да развија родољубље и патри-
отизам код млађих генерација, да башти-
ни традицију и обиљежава значајне дату-
ме. Наша организација планира да одржи 
научни скуп на тему очувања јужних грани-
ца Републике Српске, након чега би изда-
ли и зборник радова. Више немамо луксуз 
да ћутимо. Осим тога неопходно је да кроз 
наставно-образовни процес младе гене-
рације науче историју Републике Српске.

 
НОВОКМЕТ: ОД НАС ЗАВИСИ 
ОПСТАНАК РЕПУБЛИКЕ СРПСКЕ!

Један од бораца Војске Републике Српске 
био је и Миодраг Новокмет, аутор моногра-
фије о Требињској бригади, која је објавље-
на на 30. годишњицу формирања – 13. јула 
2022. године. Према његовим ријечима као 
допринос култури сјећања написао је дјело 
које је поткријепљено са скоро 6.000 ориги-
налних докумената.
– Држао сам се званичних извора, доказа, 
наредби, извјештаја, анализа и користио 
доступну литературу. Одговорно тврдим да 
смо били достојни браниоци својих преда-
ка и да се немамо чега стидјети пред по-
томцима – рекао је Новокмет.
Објашњавајући значај 15. априла истакао 
је да је то датум поноса јер је тада форми-
рана бригада која је на свом ратном путу 
успјела да сачува сваки педаљ повјерене 
територије.
– Ту бригаду су у почетку чинила два одреда 
ТО Требиња, један одред ТО Љубиње и је-
дан одред ТО Берковића. Из Требиња је та-
да отишло 26 старјешина у командни састав. 
Командант бригаде је био Радован Комар. 
Формирањем Војске Републике Српске 12. 
маја, а касније наредбом о трансформаци-
ји, јединица је добила нови назив – 23. лака 
пјешадијска бригада. Мислим да о време-
ну и о датумима није битно толико распра-
вљати. Суштина је да је та јединица дала 
пун допринос у одбрани територије, прије 
свега општина Љубиња, Берковића, Биле-
ће, а касније и Републике Српске у цјелини.
Новокмет је истакао да су различите поједи-
начне судбине бораца, али да је постигнут 
велики успјех опстанком и очувањем Репу-
блике Српске која увијек мора бити изнад 
сваког личног интереса.
– Увијек може боље, али општи је закључак 
да имамо оно за шта смо се борили. Будућ-
ност Српске зависи понајвише од нас са-
мих – закључио је Новокмет.

Начелник општине Берко-
вићи Ненад Абрамовић је 

истакао да је веома поносан 
на борце дабарског батаљона, 
као и све припаднике Билећке 
бригаде који су часно донијели 
слободу српском народу.

– Они су у аманет будућим 
покољењима оставили не само 
Републику Српску, него и обно-
вљену општину Берковићи, коју 
су комунисти укинули средином 

прошлога вијека. У овом време-
ну патриотска ријеч је економи-
ја и нова радна мјеста и то је на-
чин на који требамо да оснажу-
јемо цијелу Републику Српску 
– поручио је Абрамовић.

Он је додао да су након зе-
мљотреса, који је прошле го-
дине потресао Берковиће, за-
хваљујући бројним донатори-
ма, успјели санирати највећи 
дио штете.

ЦУЦА: 15. АПРИЛ ЈЕ  
СПОРАН ДАТУМ!

Током обиљежавања Дана Билећке бригаде 
могла се чути и критика упућена од стране 
Милана Цуце, ратног команданта билећког 
батаљона. Он је рекао да прави датум Би-
лећке бригаде није 15. април.
– До неспоразума је дошло на основу пода-
така уписаних у монографији о Херцеговач-
ком корпусу. Наиме, неко је тамо уписао 15. 
април као Дан формирања Билећке брига-
де. Међутим, истина је да је тада формира-
на бригада Територијалне одбране Треби-
ња која је до 19. маја држала положаје. Ту 
бригаду је предводио командант Радован 
Комар и она је имала двадесетак погину-
лих и неколико заробљених бораца – у да-
ху нам је рекао Цуца.

На питање да ли је могуће да је датум нај-
већи проблем борачке популације Цуца је 
одговорио да се прије свега морају пошто-
вати чињенице.
– Командант Обрад Вучковић је Билећку 
бригаду основао са голе ледине. У тој бри-
гади је учествовало више од 3.000 Билећа-
на. Сматрам да је релевантан датум који је 
наведен у наредби о преузимању дужности 
коју су потписали први командант Билећке 
бригаде Обрад Вучковић и командант бри-
гаде ТО Требиње Радован Комар. Истина 
је да је надлежно министарство у кален-
дар уписало 15. април, али смо предузели 
кораке и упутили званичан допис на осно-
ву кога очекујемо да се поштују чињенице, 
а датум исправи – рекао је Цуца.
Поједини представници билећког батаљо-
на додали су да је жалосно да организатор, 
БОРС Љубиње, није позвао на обиљежава-
ње Дана Билећке бригаде „правог и здра-
вог” првог команданта Обрада Вучковића.

КОЉИБАБИЋ: СПОМЕНИК НИСМО 
ПОДИГЛИ ДА БИ СЕ ДИЈЕЛИЛИ!

Душко Кољибабић је ис-
такао да су на Дан Брига-
де позвани сви релевант-
ни људи и организације, 
а међу њима и командант 
Обрад Вучковић.
– Прихватио сам се да пре-
узмем БОРС Љубиње прије 
свега вођен жељом да изградимо Спомен-
-собу и подигнемо достојан споменик жр-
твама Одбрамбено-отаџбинског рата. При-
ликом откривања споменика и освештања 
Спомен-собе био је позван командант Об-
рад Вучковић, али ни тада, као ни данас, на-
жалост, није дошао – рекао је Кољибабић.
Он је истакао да су Љубињци свјесни да су 
исувише мали и да једноставно не желе да 
учествују у било каквим подјелама.
– Љубиње је мала, али сложна заједница. 
Поносни смо што смо захваљујући великом 
броју појединаца и добрих људи успјели да 
скупимо 100.000 марака и подигнемо Спо-
мен-собу и споменик какав немају ни мно-
го веће средине. Тај споменик није подиг-
нут да би се дијелили, већ да би се сабра-
ли и одали пошту нашим жртвама уважа-
вајући досадашњу традицију – закључио је 
Кољибабић.

Херцеговина поштује старјешине
Пензионисани генерали су истакли да 

су захваљујући изузетним домаћини-
ма из Градске управе Требиња Миодрагу 
Новокмету, начелнику Одјељења за борач-
ку и социјалну заштиту и Зорану Милоше-
вићу начелнику за друштвене дјелатности, 
као и професору Божу Илићу, провели не-
заборавна три дана у Херцеговини.

Првог дана боравка били су гости Град-
ске управе Требиња гдје их је примио за-
мјеник градоначелника Дражен Бошковић. 
Након тога су положили цвијеће на Спо-
мен-обиљежје припадницима Требињске 
бригаде. Потом их је владика Димитрије 
угостио у Епархијском двору у Требињу, 
а након тога су посјетили Музеј Херцего-
вине у Требињу гдје их је дочекала дирек-
торка Ивана Грујић.

Другог дана генерали су застали у Вели-
чанима гдје је Миодраг Новокмет одржао 
кратак историјски час у коме их је упознао 
са страдањима српског народа овога краја, 
али и показао нека од веома важних стра-
тешких мјеста која су одбранили припад-
ници Билећке бригаде. Генерали су потом 
обишли и спомен капелу и јаму на Ржаном 
долу, а по повратку из Љубиња посјетили 
су духовни центар Мркоњиће и родну кућу 
Светог Василија Острошког и Тврдошког.

Трећег дана генерали су посјетили Би-
лећу. Обишли су спомен-собу у Храму Св. 
Василија Острошког и Тврдошког која се 
налази у склопу касарне Билећки борци, 
након чега су заједно са представницима 
локалне самоуправе положили цвијеће на 
спомен-обиљежје погинулим борцима ВРС.

 » На пријему код владике Димитрија

 » Начелник општине Љубиње Стеван Драпић (у средини) уручио захвалнице генералима  
Кукобату, Сокановићу, Шкрбићу и Делићу 

 » Зоран Милошевић и Миодраг Новокмет 

Поводом обиљежавања Дана Билећке 
бригаде начелник општине Љубиње 

Стево Драпић је уприличио пријем у свом 
кабинету и уручио захвалнице за заслуге 
у одбрани и очувању Љубиња генералима 
Николи Делићу, Петру Шкрбићу, Саву Со-
кановићу и Душану Кукобату.

Генерали су истакли да су почаствова-
ни што признање стиже из руку војника – 
припадника прве генерације Војске Репу-
блике Српске.

Драпић је госте упознао са чињеницом 
да је добар дио зграде општина Љубиње, 
у којој је и велика сала за састанке, вео-
ма оштећена током прошлогодишњег зе-

мљотреса и изразио наду да ће у скоријој 
будућности бити санирана. Истакао је да 
упркос бројним невољама општина Љуби-
ње са врло скромним буџетом уредно под-
мирује све обавезе и упознао их са инфра-
структурним проблемима ове општине.

– Задњих година Љубиње је постало 
препознатљиво по производњи и преради 
херцеговачког бијелог лука, биља, месних 
прерађевина, паприка и текстила – рекао 
је Драпић и додао да перспективу ове оп-
штине види у градњи соларне електране, 
као и да би продајом хотела напокон по-
стојали предуслови за значајнији туристич-
ки развој ове општине. 
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ГЕНЕРАЛ-ПОТПУКОВНИК ПЕТАР ШКРБИЋ

Плашим се да нам
се зло не понови!
zzСумирајући посјету Херцеговини 
генерали Петар Шкрбић, Сава 
Сокановић и Душан Кокубат су истакли 
да су задивљени патриотизмом и 
посвећеношћу Срба Херцеговаца, као 
и да су на њих најјачи утисак оставиле 
херцеговачке јаме.

Пензионисани генерал-потпуковник 
Петар Шкрбић, некадашњи помоћ-
ник команданта Главног штаба Вој-

ске Републике Српске за организацију мо-
билизације и персоналне послове је навео 
да током рата није био у Херцеговини, јер 
за тим није ни било потребе.

– Херцеговачки корпус је стицајем 
околности и организацијом борбених деј-
става имао мање проблема него неки дру-
ги дијелови ратишта Републике Српске. 
У ратном периоду најкритичније је било 
у Крајини, посебно на подручју Дрвара, 
Грахова, Гламоча, а не заборавимо да је и 
Бањалука извјесно вријеме била угроже-
на због чега је Главни штаб организовао 
одсудну одбрану.

Шкрбић је истакао да је у Херцегови-
ну дошао на позив свог колеге и пријате-
ља Николе Делића.

– Посјета Херцеговини ме је испунила 
радошћу. Увјерио сам се да се овдје нала-
зи један од најбогатијих српских извора 
духовности, културе и историје. Први пут 
сам посјетио Љубиње и увијек 
је тешко доживјети чињени-
цу и подсјетити се броја мла-
дих људи који су своје жи-
воте оставили у темељима 
Републике Српске. Душа ми 
је испуњена, јер смо ту тра-
гику обиљежили на достојан-
ствен начин.

Шкрбић је испри-
чао како је про-
шле године бо-

равио у Лазареву гдје је обишао кућу у ко-
јој је ухапшен генерал Младић и багремар 
у коме је провео 20 дана без струје и воде.

– Дио јавности је усмјерен да шири не-
гативну слику о генералу Ратку Младићу. 
Међутим, ма колико били упорни у таквом 
настојању највећи дио српског народа гене-
рала Ратка Младића доживљава као херо-
ја који је одбранио Републику Српску. Не-
ко ће рећи да сам субјективан, али за мене 
лично је његова улога већа и значајнија од 
оних које су имале војводе из Првог свјет-
ског рата. То могу да образложим чињени-
цом да је Младић сачувао све борце Репу-
блике Српске, чак и оне који су били дезер-
тери. Подсјетимо, да је 25.000 војних обве-
зника током рата боравило у Србији и да су 
сви они амнестирани. То је велики генера-
лов успјех. Мишљења сам да генерала Мла-
дића лично ништа није тако погодило, као 
смрт ћерке, оптужба да је српски народ ње-
гов таоц, као и оптужба да је крив за смрт 
гардиста који су погинули на Топчидеру – 
рекао је Шкрбић.

Шкрбић је изразио бојазан од проши-
рења сукоба у Украјини.

– Онај ко није доживио рат, тај не мо-
же да зна шта све проживљавају борци на 
првим борбеним линијама. Једно је о ра-
ту читати, а друго је учествовати у рату и 
гледати у очи убијених и рањених бораца. 
Зато мислим да се мора устрајати у очува-
њу мира, као што у свакој прилици пропо-

виједају и наши црквени великодостој-
ници. Мада је од Одбрамбено-отаџбин-
ског рата прошло скоро 30 година ни-
сам сигуран да поново неће завладати 
политика „завади, па владај”. Сви знамо 
да људски живот нема цијену, али нажа-
лост, историја нас учи да је на овим про-

сторима увијек било лако засијати сје-
ме нејединства и националне мр-

жње. Плашим се да нам се зло не 
понови – поручио је Шкрбић.

 ГЕНЕРАЛ-ПОТПУКОВНИК  САВО СОКАНОВИЋ:

ЈАМЕ КАО ОПОМЕНА
Пензионисани генерал-потпуковник 

Саво Сокановић, некадашњи начел-
ник Управе за морал и информисање 

у Сектору за морал, вјерске и правне по-
слове Главног штаба ВРС је у разговору за 
Српско коло истакао да тек након проте-
ка одређеног броја година и сагледавања 
околности, у којој је у највећој мјери Вој-
ска Републике Српске била препуштена 
сама себи, могао да констатује да је морал 
током ратних година био изузетно висок.

– У датом тренутку борци су могли да 
истрају мотивисани свијешћу да се боре за 
своје огњиште, своје породице, свој народ 
и своју Републику – рекао је Сокановић.

Он је подсјетио на чињеницу да је Вој-
ска Републике Српске прва, послије Другог 
свјетског рата, која је увела вјерске посло-
ве. Неколико година касније ту праксу је 
примијенила и Војска Југославије.

– Један од веома битних извора борбе-
ног морала Војске Републике Српске био 
је осјећај вјерске припадности. За Видов-
дан 1992. године је у Хан Пијеску у при-
суству свештенства организовано полага-
ње заклетве за младу генерацију војника. 
Војници су потписивали свечану изјаву 
поред Светог писма заклињући се ријечи-
ма: „Тако ми Бог помогао”. На свечаности 
су тада били присутни највећи званични-
ци Републике Српске, а уприличено је и 
ломљење славског колача чиме је Видов-
дан постао и крсна слава Војске Републи-
ке Српске, што је традиција која се очува-
ла и до данас. Свештеници су приликом 
највећих празника одржавали литургије 
и обилазили војску на положајима – ре-
као је Сокановић.

Он је навео да је тада заживјела пракса 
да се у склопу касарне граде цркве, а прва 
таква је изграђена у касарни Војвода Степа 
у Бијељини, да би се касније то наставило 
и по другим градовима Републике Српске.

– У току рата Епархијски савјет Репу-
блике Српске, кога су чиниле владике које 
су служиле на простору Републике Српске, 
уз благослов патријарха Павла и Синода 
СПЦ одредиле су епископа, који је поред 

редовних послова у оквиру своје епархи-
је, вршио функцију војног владике и коор-
динирао радом војних свештеника. Први 
је био умировљени зворничко-тузлански 
владика Василије.

Генерал Сокановић је истакао да је то-
ком Одбрамбено-отаџбинског рата два пу-
та боравио у зони одговорности херцего-
вачког корпуса.

– Херцеговина „има душу” и народ овог 
краја је увијек отвореног срца дочекивао 
свакога. Поносан сам што је и моје пори-
јекло са подручја Старе Херцеговине. Ода-
тле су моји преци, половином 18. вијека, 
дошли на Романију. И у рату и у миру ни-
гдје нећете наићи на тако топао пријем као 
што је то у Херцеговини. Осјећа се пошто-
вање и уважавање које човјека чини испу-
њеним и срећним. Од традиционалног го-
стопримства на мене су најснажнији ути-
сак оставиле јаме безданице. Један је ути-
сак о томе читати, а сасвим други својим 
очима видјети. Управо те јаме нам морају 
бити опомена, али и мотив да се увијек и 
свуда боримо за нашу државу – нашу Ре-
публику Српску.

Сокановић је рекао да су на балканским 
просторима увијек велику улогу имали 
страни фактори, али је оцијенио да је за 
опстанак Републике Српске кључно народ-
но јединство, слога и саборност.

ГЕНЕРАЛ-ПОТПУКОВНИК ДУШАН КУКОБАТ

ДАНАШЊЕ БИТКЕ СУ 
МНОГО ПЕРФИДНИЈЕ!
Пензионисани генерал-пот-

пуковник Душан Кукобат 
инспирисан дешавањима 

на Ржаној јами казивао је стихо-
ве Ковачићеве поеме Јама.

Он је Одбрамбено-отаџбински 
рат дочекао као начелник Штаба 
Кључке бригаде која је у операци-
ји Врбас ‚92. године ослободила 
Јајце, да би потом био распоре-
ђен на дужност команданта Тре-
ће Петровачке бригаде на Бихаћу.

– Написао сам књигу о мом рат-
ном путу Монографија Другог краји-
шког корпуса у којој сам обухватио 
операције које су се дешавале на за-
падном дијелу Републике Српске. 
Као начелник штаба Другог краји-
шког корпуса био сам укључен у 
борбу против агресије Хрватске на 
Републику Српску. Удружени агре-
сор Нато пакт, хрватска војска, сна-

ге ХВО и тзв. Армије БиХ су удру-
женим снагама напале Други кра-
јишки корпус Републике Српске 
који се борио 10,5 мјесеци против 
вишеструко надмоћнијег неприја-
теља. Под таквим притиском били 
смо приморани да напустимо зону 
одговорности крајем рата. Треба 
имати у виду да је ширина нашег 
фронта на почетку рата била 160 
километара, да би се падом Репу-
блике Српске Крајине проширила 
на готово 300 километара – при-
ча Кукобат.

Он напомиње да током рата 
уопште није имао реалну пред-
ставу о херцеговачким борцима.

– Значај Херцеговачког кор-
пуса сам боље упознао читају-
ћи монографију посвећену Ми-
тровданским офанзивама и уло-
зи Невесињске бригаде. Веома 

сам позитивно изненађен упор-
ношћу, отпором, борбеним актив-
ностима и способношћу и бораца 
и старјешина и комплетних једи-
ница који нису изгубили ниједан 
педаљ територије. Сумњам да и 
у једном дијелу Републике Срп-
ске, као у Херцеговини, постоји 
толика приврженост војсци и те-
ковинама Одбрамбено-отаџбин-
ског рата и стварно сам веома по-
зитивно изненађен.

Кукобат који је аутор Моногра-
фије Друге крајишке бригаде сма-
тра да је за културу сјећања вео-
ма важно да се публикују књиге 
и на тај начин шири истина о Од-
брамбено-отаџбинском рату. Ка-
же да и данас одржава контакте 
са генералом Младићем.

– Био сам свједок одбране на 
његовом суђењу. У монографији 

сам објавио Младићево писмо у 
коме је описао један дан његових 
активности на фронту у зони од-
говорности бригаде којом сам ја 
тада командовао.

Кукобат истиче да је постоја-
ње Републике Српске веће од свих 
размимоилажења.

– Жао ми је што у односу на 
1992. годину не примјећујем да 
су узнапредовали међунационал-
ни односи нити дјелује да ће до 
тога ускоро доћи. Данас се воде 
много перфидније битке. У на-
ставним програмима се подмећу 

бројне неистине. То су ствари ко-
је морамо да имамо стално у ви-
ду и да учимо будуће генераци-
је о ономе што се заиста десило.

Кукобат истиче да су на ње-
га посебан утисак оставиле јаме.

– Човјече, овдје су јаме на сва-
ком кораку. Тај утисак ми је изнад 
свега. С друге стране изражавам 
дивљење генералу Николи Дели-
ћу који и након толико година од 
завршетка рата успијева да оку-
пи људе. То баш и није у толикој 
мјери својствено у осталим дије-
ловима Републике Српске.

 » Душан Кукобат казивао стихове поеме Јама на Ржаном долу
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ОДРЖАНА РЕДОВНА И ИЗБОРНА СКУПШТИНА УДРУЖЕЊА БОРАЦА РЕПУБЛИКЕ СРПСКЕ КРАЈИНЕ

Србија не чује вапај крајишких бораца
У сали Градске општине Звездара на Ве-

лику суботу 15. априла одржана је ре-
довна Скупштина Удружења бораца 

Републике Српске Крајине.
На Скупштини се могло чути да су борци 

Републике Српске Крајине огорчени јер за-
кони Републике Србије признају ратни стаж 
само борцима који су униформу носили од 
љета 1991. до 27. априла априла 1992. када 
званично престаје да постоји СФРЈ. Статус 
ветерана имају још само активни и резерви 
припадници Војске Југославије који су били 
у строју током 77 дана бомбардовања Србије.

Овом приликом је поново изабран за 
предсједника Милан Гаћеша, који је очи-
гледно оправдао повјерење у претходном 
мандату.

– Желим да Удружење бораца Крајине не 
замре. Да се за нас чује, да постојимо. Титула 
предсједника не значи ми ништа, осим же-
ље, воље да ми као борци Републике Српске 
Крајине који смо се борили за нашу земљу, 
за наше домове, за наше породице, за наше 
цркве, никада никог нисмо напали, да ов-
дје у Србији пронађемо пријатеље у власти. 
Желимо да нас разумију и на било који на-
чин ставе у ранг са осталим борцима у Ср-
бији. То је моја жеља и мој задатак који же-
лим да радим.

БРАНИЛИ СМО СЕ КОЛИКО СМО МОГЛИ
Гаћеша каже да свако од бораца мора 

признати шта су до сада урадили од 1991. 
до 1995. године.

– Ми смо се бранили колико год смо мо-
гли против далеко јачег непријатеља, али ов-
дје нисмо дошли јер нисмо пружили отпор, 
већ смо овдје доведени – рекао је Гаћеша и 
присјетио се како су се тенкови повлачили, 
а борци на првој линији су остављени.

– Никада не смијемо погнути главу, без 
обзира шта о нама причали увијек морамо 
уздигнуте главе говорити да смо направили 
колико смо могли. 

Гаћеша се овом приликом присјетио и 
хероја са Баније Мирка Деветака којег је 
одликовао  Слободан Милошевић за хра-
брост коју је показао на ослобађању Костај-
нице 1991. године.

– Никада не смијемо заборавити борце 
РСК који су свој живот дали бранећи леги-
тимну државу и свој народ, чинећи све како 
се не би поновила 1941. година.

Предсједник Скупштине Удружења бо-
раца Републике Српске Крајине је Миро-
слав Кукрика.

Предсједник општине Звездара Владан 
Јеремић поручио је борцима да могу рачу-
нати на подршку општине у остваривању 
њихових права.

– Велика субота је вријеме праштања, али 
морамо истаћи да не смије бити заборава за 
оно што је учињено и не смије се допусти-
ти да на такав или сличан начин буду угро-
жени животи припадника српског народа.

Јеремић истиче да су Крајишници мно-
го вриједности донијели у Србију, и да је ГО 
Звездара њихова кућа.

Претходних година је одржано много 
округлих столова, састанака, расправа рад-
них група у вези са припремама новог За-
кона о правима бораца, ратних војних ин-
валида, цивилних инвалида рата и чланова 
њихових породица. Марта 2020. Приједлог 
Закона је дошао у скупштинску процедуру.

Миодраг Линта као народни посланик у 
то вријеме је покушао да се допуни тај При-
једлог Закона о правима бораца са неколико 
амандмана који нису били усвојени.

– Лично сам гласао против тог Закона јер 

сам сматрао да није поштено да Србија на-
кон толико година не призна праведну бор-
бу крајишких бораца. Такође сам 2021. под-
нио свој Приједлог измјена и допуна Закона 
о правима бораца и 6 пута сам покушавао 
да дође на дневни ред мој приједлог. Нажа-
лост, то се није десило.

Линта истиче да он није био борац, али 
чланови његове породице јесу, као и његови 
земљаци, те осјећа одговорност према свом 
народу да се историјска неправда испра-
ви након толико година од завршетка рата.

– Велика је ствар да постоји ово и слична 
удружења која држе упаљену бакљу и под-
сјећају надлежне институције да се то пита-
ње мора ријешити. Не можемо говорити о 
истинском признању Крајишника од стране 
наше мајке Србије док год не призна краји-
шке борце.

ЈАВНЕ РАСПРАВЕ ПОТРОШИЛЕ ВРИЈЕМЕ
Предсједник Отаџбинског покрета из 

Новог Сада Драгомир Лалић каже да се на 
јавним расправама само трошило вријеме 
бораца, а знало се унапријед да борци Кра-
јине неће бити признати.

– Борци су се окупљали неколико пута, 
2019. саставили смо Новосадску декларацију 
и слали је предсједнику Вучићу, предсједни-
ку Владе и Скупштине. 3. марта 2020. годи-
не били смо позвани код министра Ђорђе-
вића. Рекао сам му лично да је недопусти-
во да бораца РСК нема у новом Закону и да 
је то дискриминација коју нећемо прихва-
тити и да ће наша борба бити настављена.

Лалић наводи да је тадашњи министар 
Ђорђевић тражио од једне групе представ-
ника бораца да учествују у имплементацији 
тог Закона, али у њој ни борци који су при-
знати до 27. априла 1991. не могу бити при-
знати јер им документација није валидна.

– Копали смо шаком и капом да дођемо 
до Александра Вулина. Имали смо саста-
нак са њим 11. марта 2022. на којем нам је 
рекао да будемо сигурни да Вучић жели да 
ријеши наш проблем, али да нађемо при-
хватљив модел како би нам се ратни стаж 
признао, али да се не зове ратни стаж. Мо-
дел смо пронашли са групом правника и ни-
један наш приједлог није прихваћен. Има-
ли смо састанак и са министром Селакови-
ћем, на који су сви били позвани осим кра-
јишких бораца. Успио сам некако да дођем 
на састанак, али министар Селаковић није 
желио да на том састанку причамо о тој те-
ми јер је комплексна, него је обећао да ће 
заказати посебан састанак почетком 2023. 
на тему крајишких бораца. До тог састанка 
још није дошло.

Ненад Абрамовић предсједник Удруже-
ња Завичај, борац Републике Српске Краји-
не и одборник Скупштине општине Звезда-
ра рекао је да вјерује да ће до састанка са 
Селаковићем доћи.

– Желим да се прије свега захвалим Ср-
бији како нас је примила, ту смо се осјећали 
као људи. Било је проблема од стране поли-
тичке елите, али народ Србије је увијек био 

уз нас. Саградили смо велика насеља, ушли 
смо у све поре друштвеног живота. Општи-
на Звездара је око 100 породица избјеглих и 
расељених помогла.

АПЛАУЗ ЗА МАРТИЋА
Абрамовић је затражио да се једним ве-

ликом аплаузом подржи некадашњи пред-
сједник Републике Српске Крајине Милан 
Мартић који је остао достојанствен у свом 
страдању.

Милан Жунић наглашава да чланови Ко-
ординације удружењa сматрају да садашња 
власт има капацитета да рјешава њихове на-
гомилане проблеме.

– Када ћемо ми доћи на ред, надамо се 
да ћемо послије овог састанка, ако га уоп-
ште буде, са господином Селаковићем и то 
сазнати. Ми више времена за чекање нема-
мо. Имамо прије свега имовинско-правне 
проблеме. Ми сами, без државе не може-
мо ништа. Наша права у Хрватској се кон-
тинуирано системски руше. Наше вапаје 
претходне власти уопште нису чуле, а и ова 
власт нас слабо чује.

Жунић каже да је Србија по Уставу, чла-
ну 13, дужна да се бори за права Срба Кра-
јишника, те наводи податак да Срби у Хрват-
ској у свом приватном власништву посједују 
или су посједовали 33 посто укупног земљи-
шта у садашњој Хрватској.

Жунић се такође осврно на Закон о прави-
ма бораца и дио који се односи на ветеране.

– По том Закону борци имају легитима-
цију, по Закону, то право је потпуно небитно 
јер добровољни давоци крви имају са својом 
легитимацијом већа права, од те борачке ле-
гитимације. Рјешавање стамбеног проблема, 
пребачен је на локалне самоуправе које не-
мају средстава да то ријеше. Право на борач-
ки додатак је неостварив јер нема таквог би-
једника у Србији који то може да оствари. И 
ја сам сретан што нема неког ко је у таквој 
ситуацији да може то право остварити. Има-
ју и право на сахрану, ако нема право преко 
социјалног или ако прима пензију.

Жунић наглашава да је борцима заправо 
најважнији тај статус, да те властита држава 
не сматра терористом.

Један од оснивача Удружења бораца Кра-
јине и садашњи члан Удружења ратних ве-
терана, инвалида породица погинулих и не-
сталих ослободилачких ратова Србије и ра-
това деведесетих Милован Зупковић рекао 
је да је био добровољац.

– Рођен сам у Србији, али када је требало 
отишао сам да ратујем у Хрватску. Служба 
ме је позвала 1993. године, окупили смо се у 
Бубањ Потоку. Немамо конкретно објашње-
ње зашто се не признају крајишки борци, да 
ли ћемо тиме оптеретити буџет, или шта је 
разлог? Имамо, само не може. Легални бор-
ци су свуда признати.

ТРНОВИТ ПУТ ЦРВЕНИХ БЕРЕТКИ
Члан Удружења ветерана Црвене берет-

ке Невен Лака каже да откад су формиране 
Книнџе априла 1991, имали су трновит пут 

од Републике Српске Крајине, до Републи-
ке Српске, па све до Косова гдје су гинули 
наши хероји, наши борци.

– Не могу да не споменем званично про-
глашеног хероја Републике Српске Крајине 
Савицу Салета Медаковића, нашег покојног 
Торбицу, Димића, Анђића, Борјана Вучкови-
ћа првог припадника Црвених беретки који 
је погинуо бранећи Крајину. Након рата смо 
изгубили доста добрих припадника, један од 
њих је покојни Илија Вучковић Рамбо који 
је умро од болести, уједно да споменем на-
шег легенду Николу Симића Цигу, који је 
нажалост преминуо од посљедицa короне 
прије двије године.

Невен Лака каже да се мора дефинисати 
шта се мисли под тим да је признање бора-
ца Крајине политичко питање.

– Носио сам личну карту и службену ле-
гитимацију на којој је писало Савезна Репу-
блика Југославија – Република Српска Кра-
јина. Чији смо ми онда били. Та оправдања 
да је то политичко питање, нама ништа не 
значи и ми ћемо се за статус борца и даље 
борити. Борили смо се за Републику Срп-
ску Крајину, за Републику Српску и Србију, 
а нигдје нас нема.

Жељко Бурсаћ предсједник Удружења 
Ћиро Личка Калдрма – Дрвар је рекао да се 
не стиди својих коријена и својих официра.

– Ја сам један од подофицира који је остао 
да брани свој српски народ од 1991. до 1995. 
и када смо продати и издани. Наша је тра-
гедија што се ми не окупљамо у довољном 
броју и немамо моћи. Предсједници завичај-
них удружења су требали бити овдје. Сви ми 
овдје смо судионици нашег погрома. Многи 
од вас су се дочепали крова над главом, али 
има још много наших који нису.

ДА ЛИ ЋЕ УЛАСКОМ У ЕУ  
КРАЈИШНИЦИ ПОСТАТИ МЕТЕ?

Секретар Удружења Завичај Јован Ча-
каравић се осврнуо на састанак са некада-
шњим секретаром Миодрагом Капором у 
Министарству за рад, запошљавање, борач-
ка и социјална питања да није проблем но-
вац, јер бораца је све мање, умиру.

– То је ваљда рјешење за тај проблем, да 
бораца буде што мање. Ово што се „ваља 
иза брда” је ако нас приме у Европску уни-
ју, шта ће се десити са људима који немају 
статус борца и ко ће да вас штити од Хрват-
ске у коју сада не смијете да идете. Питање је 
шта ће они тада тражити од Србије и на који 
начин ће Србија тада моћи да вас заштити. 
Овај појам терористе који је овдје неколико 
пута помињан све вам говори.

Удружење бораца Републике Српске Кра-
јине је и члан кровне организације Коорди-
нација удружења избјеглих и расељених од 
њеног оснивања. Заједно са њима и са Удру-
жењем Завичај годинама имају заједничке 
активности: подизање спомен-плоче у Ка-
луђерици за Цапрашке Србе, те на том мје-
сту сваке године полажу вијенце за погину-
ле борце Републике Српске Крајине, као и 
свим страдалим у свим отаџбинским рато-
вима. Сваке године обиљежавају и полажу 
вијенце за све страдале у злочиначким ак-
цијама хрватске војске Масленица, Бљесак, 
Олуја. Учествују у организацији манифеста-
ције Крајишке игре, пјесме и обичаји.

Милан Гаћеша је поздравио овом прили-
ком и борце 26. бригаде Душка Радуловића 
и Савана Грабунџију министра саобраћа-
ја Владе РСК.

Наступиле су мушка и женска пјевачка 
група Културне заједнице Крајине. 

 ДРАГАНА БОКУН

 » Милан Гаћеша, Мирослав Кукрика и Јован Чакаревић
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У сjеверним крајевима (Банат, Бач-
ка, Срем, Барања, Славонија) у колони-
зационом процесу 1920-1941. године 
формирана је 201 колонија у којимa је 
уочи Другог свjетског рата живjело око 
100. 000 људи. Основну колонистичку 
масу чинили су српски ратни ветера-

ни – добровољци из динарских краје-
ва Краљевине Југославије, српски оп-
танти из Мађарске и дjелимично Срби 
из Баната – безземљаши. Колоније 
су настајале као сасвим нова насеља, 
обично око мајура бивших велепосjе-
да  или на ободима старосједилачких 

насеља. Колоније су могле бити из-
разито велике попут Александрова и 
Банатског Карађорђева које су уочи 
Другог свјетског рата имале 4. 500–5. 
000 становника, или сасвим мале по-
пут колоније Мали Жам код Вршца ко-
ја се састојала од осам кућа. 

КОЛОНИСТИЧКА  
НАСЕЉА  
(1920-1941)

 » Пише: др Милан Мицић
46. 

Године 1921–1923. у Херцеговини би-
ле су посебно драматичне. Сушне го-
дине, којe су дошле послије ратних 

година, биле су гладне за становништво 
Херцеговине. Једна делегација из Билеће 
(Јефто Попара, Благоје Милошевић и Му-
стафа Арнаутовић) боравила је у Великом 
Бечкереку и према писању великобечке-
речког Банатског гласника од 28. децембра 
1922. године у Херцеговини влада глад а 
„народ се храни кужељинама и травама.”

Добровољци из Херцеговине хрлили су 
ка сјеверним крајевима Краљевине Срба, 
Хрвата и Словенаца очекујући спас за се-
бе и своје породице. 

ХЕРЦЕГОВЦИ МОЛИЛИ ДА СЕ ДОСЕЛЕ 
Године 1922. у херцеговачким срезови-

ма налазила се 251 молба добровољаца за 
насељавање у Банат, Бачку, Срем, Славони-
ју и Барању. Раде Вилић, Перо Глоговац и 
Максим Радовић добровољци из Братача, 
код Невесиња 8. јула 1922. године упути-
ли су молбу за додјелу земљишта са сље-
дећим образложењем: 

„Ми живимо сада сва тројица у Брата-
чу код наших породичних задруга који-
ма смо само на терету јер као тежаци не-
мамо довољно посла пошто наше задру-
ге немају минимално обрадиве земље за 
једног члана, а не задруге од девет члано-
ва и двије задруге од по седам чланова.” 
Тројица колониста из Невесиња тражила 
су земљиште на посједу Рудофа Котека, 
код Новог Сада, и то на Маријином мају-
ру, али је њихова молба прослијеђена Жу-
панијском аграрном уреду у Осијеку. Бо-
жо Шиповац из Грабовице код Невесиња 
20. фебруара 1922. године направио је за-
писник у Катастарском уреду у Невесињу. 
Посjедовао је 14 дунума оранице, 14 ду-
нума кошанице, као и три вола, краву, 14 
оваца, 15 коза. Стоку је намjеравао да до-
веде приликом насељавања у Барању („сем 
ситних брава”), земљу је оставио на при-
државање стрицу Николи, али није имао 
пољопривредне справе и алате, нити жи-
та за прехрану породице што је био кључ-
ни узрок сеобе. Са Божом Шиповцем на-
лазила се и његова осмочлана породица: 
отац Сава (67), мајка Ђурђа (57), браћа 
Раде и Јован, Радетова жена Ката, Божи-
на жена Мара, њихов једногодишњи син 
Данило. Ристо Перин из невесињског се-
ла Батковића 22. августа 1922. године се-
лио се пут Барање јер „није имао ни хра-
не, ни сjемена”. Био је неожењен, живио је 
у шесточланој породици а у домаћинству 
посједовали су два вола, 2 краве, 2 јунице, 
теле, коња и 30 дунума земље. Никола Ре-
мета из Биограда, код Невесиња, 4. децем-
бра 1921. године упутио је захтјев за сеобу 
у Бачку, али је његова молба усмјерена ка 
Жупанијском аграрном уреду у Осијеку 
надележном за аграрну реформу и коло-
низацију у Барањи. Никола је посједовао 
20 дунума земље и вола али није имао ни 
справа, ни хране, ни сјемена. Он је тек 3. 
маја 1928. године био надијељен на веле-
посједу браће Шлајер у Барањском Петро-
вом Селу, односно земљиштем око мајура 
Жидо – пуста. Ђоко Савић из невесињског 
села Крекови према захтјеву од 22. окто-
бра 1923. године желио је насељавање у 
Бачку. Посједовао је вола, краву, коња, 10 
оваца али није имао „справа, ни хране”. 
Ристо Тешановић 15. октобра 1923. годи-

не тражио је надиобу земљишта. Имао је 
породицу са двоје дјеце, 15 дунума земљи-
шта, али „није имао хране, ни сјемена”. Ла-
зар Аћимовић, из Трусине, код Невесиња, 
имао је девет чланова породице, био нео-
жењен, посједовао два вола и коња и био 
„без хране и сјемена” тражећи насељавање 
28. октобра 1923. године. Божо Рагуж из 
невесињског села Крушевљани 6. новем-
бра 1923. године тражио је насељавање у 
Барању. Живио је са стрицем, који је имао 
троје дјеце, а он је имао два дјетета. По-
сједовао је коња и вола, 100 кг. усјева али 
није „хране за себе и стоку”.  Ристо Радић 
из Придворнице 15. октобра 1923. године 
хтио је да се сели, а посједовао је само во-
ла. Он се селио на име сина Михајла који 
је у претходном рату погинуо као добро-
вољац. У свим овим захтјевима видљиво 
је да колонисти крећу у сеобу принуђени 
услијед недостатка  хране, људске и сточ-
не и бројних породица.

ЖИВОТ НА ГРАНИЦИ СА МАЂАРСКОМ
Молба Видака Лакете из Плужина код 

Невесиња од 22. марта 1923. године разли-
ковала се од других молби за пресељење из 
невесињских села ка Барањи. Његова по-
родица била је петнаесточлана. Он је имао 
троје дјеце, посједовао је два вола, коња, 
10 оваца, 10 коза, али није имао ни хра-
не, ни сјемена. Претходних година Видак 
Лакета надијељен је земљом на мајуру Ра-
рош, велепосједа Ернеста Карачоњија, код 
Мариолане (Пландиште) у јужном Банату. 
Како је била нестална југословенско- ру-
мунска граница у Банату корекција грани-
це земљиште је припало Румунији. Видак 
Лакета потом је затражио земљу у околи-
ни Суботице „пошто имам насељено сво-
јих сељана” тражећи на тај начин познато 
окружење током сеобе, али су га аграрне 
власти упутиле у Барању. Видак Лакета та-
ко се са југословенско-румунске границе 
нашао на југословенско-мађарској грани-
ци, на мајуру Жида пуста гдје је основао 
насеље Ново Невесиње. 

Ново насеље налазило се 15 км. удаљено 
од Белишћа и Валпова; године 1934. има-
ло је 70 породица и располагало са 577 к.ј. 
земљишта. Улогу колонизованог становни-

штва  на граници са Мађарском у посма-
трању југословенске државе најилустра-
тивније је изразио чиновник Жупанијског 
аграрног уреда у Осијеку Илија Беара 30. 
марта 1924. године: „Добровољци и уоп-
ће наш елеменат у Барањи предстража је 
наше отаџбине на граници крвних непри-
јатеља Маџара.”

ТЕШКО ПРОХОДАН ПУТ 
Десет година по упућивању захтјева за 

пресељење добровољаца из околине Неве-
сиња 22. децембра 1933. године предсјед-
ник аграрне заједнице из Новог Невесиња 
Петар Чампара упутио је писмо Пољопри-
вредном одјељењу Дунавске бановине у 
којем је навео тешку позицију колоније и 
колониста. Петар Чампара у свом допису 
навео је да колонија има 65 кућа и да се на-
лази „у крајњем ћошку југословенско-ма-
џарске границе отцијепљена од свих еко-
номско-привредних центара и саобраћај-
них артерија а у сваком погледу гравитира 
ка центрима Белишће–Валпово–Осијек.” 
Петар Чампара у свом допису објаснио је 
узрок одсјечености колоније, као и однос 
локалних власти и локалног становништва 
према колонистима:

„Да би се могло доспјети ка тим центри-
ма и то само до обале ријеке Драве мора-
мо ићи једним непроходним заобилазним 
путем од 15 км. без насипа и ћуприје, тако 
погибељном да у јесењим и зимским дани-
ма и најјачи коњи нису у стању извући 200 
кг. тежине. Премда има други, повољнији 
пут у источном правцу који је удаљен од 
обале свега 2 км, а који нам пут оспорава-
ју надлежни шумари, искључиво странци 
и припадници националних мањина да би 
нас на тај начин и економски уништили.”

У свом допису Петар Чампара је тражио 
за потребе колоније додјелу шумског поја-
са на коришћење који се граничио са коло-
нијом Жидо пуста–Ново Невесиње и која 
је била удаљена од колоније осам стотина 
метара. Колонисти су се снабдијевали др-
ветом из шуме грофа Ивана Драшковића 
чија површина им је надјељивана једном 
годишње” под врло тешким и отежавају-
ћим околностима, тј. путем личног кулу-
чења и са коњима од којег нисмо поште-

ђени ни на највеће празнике. Дрво које 
добијамо за тај кулук је сама трулеж коју 
обарају вјетрови. Поред тога снабдијева-
ње усљеђује у најгорим данима када је све 
под снијегом и водом, а поред тога ограни-
чени смо само на један зимски дан за са-
купљање и извожење истих без обзира на 
елементарне непогоде.”

Своје осјећање понижености и огорче-
ности ратних добитника и маргинализо-
ваних колониста потписник дописа Пе-
тар Чампара изнио је на сљедећи начин:

„Да би се једаред у слободној домови-
ни, ослобођеној туђег насиља и шиканира-
ња и да би већ једном ми солунци, синови 
ратника и усташа, осјетили да смо слобод-
ни у својој тешко стеченој држави те да не 
морамо кулучити туђину који нас немило-
срдно експлоатише и понижава тјерајући 
нас на кулук и на сам Божић”.

Колонисти у Новом Невесињу улагали 
су знатне напоре да у свом насељу створе 
нормалне услове за живот и жалили су се 
на саобраћајну и географску изолованост 
(23. априла 1937. године: „удаљени смо 
од свије села 8-9 километара”. Посебно 
су инсистирали на развоју сточарства јер 
је стока (благо) у родном крају, у Херце-
говини, била извор егзистенције и мате-
ријалног благостања и угледа у сеоским 
заједницама. 23. априла 1937. године ко-
лонија је имала 55 крава и 90 крмача што 
је био знатан број и показивао је да су ко-
лонисти у другој половини четврте деце-
није 20. вијека  побољшали свој матери-
јални положај.

ФОКУСИРАНИ НА СТОЧАРСТВО
Колонисти су се трудили да побољшају 

расни састав стоке. У колонији 24. децем-
бра 1935. године постојала је сточарска за-
друга чији је предсједник био Васо Вуковић, 
секретар Крсто Ћук. Сточарска задруга тра-
жила је дописом од Пољопривредног одје-
љења Дунавске бановине да купе „приплод-
них крмача бекширске фајте десет  кома-
да старости до десет мјесеци, комад по сто 
динара, једног нераста исте фајте и могу 
дати сто педесет динара.” 14. јула 1937. го-
дине колонисти са колоније Ново Невеси-
ње тражили су да „купе бика сименталске 
расе, два нераста (неразговјетно) и једног 
јоркширске расе.” КБУ Дунавске бановине 
сматрала је да колонистима треба изаћи у 
сусрет јер „то су колонисти – насељеници и 
углавном врло сиромашног стања.”

Развијајући сточарство колонисти из 
Херцеговине су у Новом Невесињу у пе-
риоду 19. септембра – 16. октобра 1940. 
године изградили бикару. Срески пољо-
привредни референт среза Дарде 18. ок-
тобра 1940. године обишао је колонију и 
утврдио да је бикару градио предузимач 
Шацл из Белог Манастира. Зграда бикаре у 
том тренутку била је озидана и покривена, 
омалтерисана изнутра и споља. Два венти-
ла била су пречника 10/20 а десет вентила 
за таван 10/20. Свињац је такође био ози-
дан, а свињац и штала били су прекриве-
ни цријепом из Кикинде. Од радова пре-
остало је само патосање. Посвећеност ко-
лониста унапређењу пољопривреде путем 
знања и образованости била је видљива из 
чињенице да су три краћа пољопривред-
на течаја (два до шест дана) требала бити 
одржана у Новом Невесињу од 18. јануа-
ра до 30. априла 1941. године.

НОВО НЕВЕСИЊЕ
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ОБИЉЕЖЕН ДАН ПОЛИЦИЈЕ 
РЕПУБЛИКЕ СРПСКЕ

На централној свечаности поводом Дана 
полиције Милорад Додик, предсједник 
РС је истакао да је полиција Републике 
Српске створена како би сачувала мир.  
– Српска је данас безбједносно једна од 
најстабилнијих територијалних цјелина 
на овом простору. Битно је сузбијен оп-
шти криминалитет, нема организованих 
банди и ако се појаве биће елиминиса-
не – рекао је Додик.
Министар унутрашњих послова Српске 
др Синиша Каран је рекао да је обиље-
жавање 4. априла прилика када се одаје 
дужна почаст свим припадницима МУП-
-а, њих 782, који су уградили животе у 
темеље РС заједно са Војском РС и на-
родом. Додао је и да је од 1995. у оба-
вљању дужности живот дало 30 припад-
ника полиције, а њих око 500 је теже и 
лакше повријеђено.
– Можемо се са поносом сјетити 30. мар-
та 1992, када се 230 припадника будуће 
полиције Српске постројило на Сокоцу, 
у Сарајевско-романијској регији – на-
вео је министар.
Поводом Дана полиције Златни знак по-
лиције добио је главни инспектор МУП-
-а Горан Амиџић, који је годинама руко-
водилац свечаног дефилеа на Дан Ре-
публике, док је Сребрни припао начел-
нику Пала Бошку Југовићу.

ДАН ФОЧАНСКИХ БРИГАДА

Полагањем цвијећа и прислуживањем 
свијећа испред централног споменика 
погинулим српским борцима и циви-
лима, у Фочи је обиљежен Дан фочан-
ских бригада Војске Републике Српске 
– 8. април.
Прије 31 годину српски народ у Фочи 
био је приморан да се оружано супрот-
стави покушају наоружаних муслиман-
ских група да овладају градом, а оружа-
ни сукоби су, подсјећају из Борачке ор-
ганизације, почели, нападом „зелених 
беретки” на брдо Ћеловину изнад Фоче.
Напад је лако одбијен, а град је осло-
бођен за девет дана, односно 17. апри-
ла, када су српске јединице протјерале 
муслиманске војнике из насеља Доње 
Поље према Горажду.
Предсједник Предсједништва Борачке 
организације Фоча Срђан Станковић на-
води да никада неће заборавити своје 
погинуле саборце.
Он је подсјетио да се, одлуком Скуп-
штине Борачке организације, Дан фо-
чанских бригада свечаном академијом 
обиљежава сваке јубиларне године, а 
осталих година полагањем цвијећа и 
прислуживањем свијећа.
Према подацима једног од ратних ко-
манданата Новака Паприце, који је уче-
ствовао у изради монографије погину-
лих бораца, у борби је погинуло 319 фо-
чанских бораца, а на другим ратишти-
ма 31 борац поријеклом из Фоче, а још 
се трага за једним несталим борцем. Са 
подручја ове општине у рату је страда-
ло 148 цивила. РТРС

ПОДСЈЕЋАЊЕ НА СРПСКУ ПРЕВЕНТИВНУ ОДБРАМБЕНУ АКЦИЈУ 

ДА ЛИ СЕ ПРИЈЕДОРЧАНИ 
СТИДЕ 30. АПРИЛА 1992?

ПИШЕ: БОРИС РАДАКОВИЋ

Јасеновачки логораш Миле Ристић био 
је један од најзаслужнијих за пробој 
логораша из Јасеновца 22. априла 

1945. године. Из отетог усташког пушко-
митраљеза Миле је дејствовао по усташким 
чуварима, крчећи пут својим сапатницима 
у посљедњем чину њиховог мучеништва. 
У том посљедњем јуришу полуживих љу-
ди одразио се ехо топота Лазареве коњи-
це и Синђелићевог посљедњег пуцња. Са-
мо тога пута је Миле, у коме су за час би-
ли оваплоћени Обилић и Синђелић, остао 
жив након боја. Али, мученик и херој ни-
је могао поднијети смрт Јосипа Броза Ти-
та 1980. и дигао је руку на себе. Као да је 
стари логораш знао да након смрти онога 
који је донекле држао зауздане авети про-
шлости, али у току чије владавине су раз-
ваљени темељи тадашње државе, српски 
народ чекају нови логори и нова страда-
ња. Та спознаја била је претешко бреме за 
остарјела плећа.

ПРОТЕСТИ ЗБОГ ОДЛАСКА ЈНА
Потврда тих слутњи стигла је за нешто 

више од десет година. Укидање конститу-
тивности српском народу у Хрватској, поја-
ва црнокошуљаша на Јадранском примор-
ју које су Приједорчани путујући на море 
или у Трст по фармерке, сретали од почет-
ка деведесетих година прошлога вијека, за-
тим прегласавање српских представника 
у БиХ, везање застава са полумјесецом и 
шаховницом и пропаганда о „граници на 
Дрини”, освјешћивали су већину залуђе-
них Југословена међу Србима.

Када се запуцало у Хрватској 1991. го-
дине, почели су протести у Приједору, ди-
јела тадашњих муслимана и Хрвата про-
тив одласка једине легалне војске ЈНА да 
спријечи сепаратистичке тенденције у по-
дручја Хрватске која су била упоришта се-
паратиста. Након нелегалног Референду-
ма о независности БиХ и убиства српског 
старог свата у Сарајеву до краја априла 
1992. године већина територије БиХ би-
ће захваћена ратним дејствима. У Прије-
дору су још увијек покушавали да сприје-
че оно најгоре иако се у граду и околини 
налазило више хиљада српских избјеглица 
из Хрватске и других дијелова БиХ, који су 
преносили вијести о ратним страхотама.

ДЕПЕША – ПОЗИВ НА РАТ 
ПРОТИВ СРПСКОГ НАРОДА

Посљедњи састанак припадника Ста-
нице јавне безбједности Приједор о за-
једничком раду и спрјечавању рата на по-
дручју тадашње општине прекинула је 
депеша из Сарајева. Пуком срећом за ве-
зом је био српски полицајац који је депе-
шу прослиједио своме претпостављеном. 
Шеф везе Милош Јанковић одлази са де-
пешом на поменути састанак и даје да се 
прочита међу окупљеним полицајцима. 
Након што је депеша прочитана долази 
до опште пометње.

– Када је прочитао, сви као оно кошни-
цу пчела кад преврнеш, сви се дигли. Јед-
ни, Срби вичу хвала ти брате, муслимани 
вичу ја ћу те заклати. Једног сам био по-
хвалио, озбиљан полицајац из Козарца, 
био изузетно добар, предложио га једном 
за награду командиру. А он баш, не зна он 

да сам га ја предложио, а он вели ја ћу те 
заклати. А цијенио сам га као полицајца. 
И, устаде тај народ, изађошe…

У депеши је писало између осталог да 
треба „отпочети борбена дејства на цјело-
купној територији Републике БиХ”. Била 
је то објава рата српском народу, а при-
јетња клањем изречена Јанковићу враћа-
ла је у сјећање приче преживјелих рођака 
о страхотама које су на подручју Приједо-
ра и околине чинили припадници мусли-
манског и хрватског народа током Другог 
свјетског рата. На списковима за мобили-
зацију муслиманских и хрватских снага 
поново су се нашла и презимена која сре-
ћемо међу списковима усташких злочина 
из времена НДХ.

СЈЕЋАЊЕ ЗА КАФАНСКИМ СТОЛОМ
Потомци логораша и антифашиста смо-

гли су снаге да спријече понављање исто-
рије по трећи пут у двадесетом вијеку и 
умире повампирене шуцкорске и усташке 
идеје о Србима као реметилачком факто-
ру са лијеве стране Дрине. У раним јутар-
њим сатима 30. априла 1992, док је При-
једор још чврсто спавао, почела је једна 
од пресудних акција на почетку Одбрам-
бено-отаџбинског рата. Српски полицај-
ци (стални и резервни састав) без испа-
љеног метка и без проливене крви, стави-
ли су читав град под своју контролу. Ово 
је и једна од најчистијих акција у току чи-
тавог рата у БиХ.

Данас, 31 годину касније у Приједору 
нема спомен-обиљежја на ову херојску ак-
цију. Кажу неки да је током деведесетих 
30. април обиљежаван као Дан општине 
Приједор. Касније је опет за Дан општине 
враћен 16. мај, сјећање на прво ослобође-
ње Приједора у Другом свјетском рату од 
стране партизана. Ваљда је овај други да-
тум прихватљивији за све народе у Прије-
дору, али када се загребе по површини види 
се да су оба пута на једној страни били ве-
ћином Срби, а на другој остали конститу-
тивни народи. Осим кафане и неких при-
ватних скупова, скоро да се о тој акцији и 
не говори. Ако се и каже нека ријеч о то-
ме, то се ради кроз зубе, шкрто и само ре-
да ради јер не може да се заборави. При-
том се често користи неприкладан термин 
„преузимање власти”, а имајући у виду ре-
дослијед свих догађаја то је била превен-
тивна одбрамбена акција стављања града 
под контролу да не би дошло до остваре-
ња наредбе из ухваћене депеше. Као да се 
Срби Приједорчани стиде једне од најчи-
стијих акција у протеклом рату. Пропаган-
да о Србима као наводно исконским зло-
чинцима најбоље показује своје домете на 
овом и сличним примјерима. 

На свима нама остаје да одлучимо ко-
јом ћемо се привољети царству, да ли цар-
ству лажи или царству истине.

АУТОР ЈЕ КУСТОС 
МЕМОРИЈАЛНОГ МУЗЕЈА 

НА МРАКОВИЦИ

ДА СЕ НЕ ЗАБОРАВИ 15  



СРПСКО КОЛО АПРИЛ  2023.16  ВЈЕКОВНИК

ЛИТУРГИЈА НА ВАСКРШЊИ 
УТОРАК У ОТИШИЋУ

У Храму Светог архангела Михаила у 
врличком српском селу Отишић у Дал-
мацији, који се увелико обновља, слу-
жена је литургија на Васкршњи уторак. 
Храм Светог архангела Михаила датира 
из 1889. године, а његова обнова поче-
ла је прошле године уз благослов епи-
скопа далматинског Никодима.
За обнову храма до данас је прикупље-
но више од 150.000 КМ, углавном добро-
вољних прилога људи широм свијета.
Српско село Отишић смјештено је изме-
ђу Врлике и Сиња, подно планине Сви-
лаје на југоистоку и акумулационог је-
зера Перуча на сјевероистоку.
Заузимајући површину од 51 киломе-
тар квадратни са 13 заселака и 1.200 
становника прије рата, Отишић је био 
највеће село сињске општине. Њего-
вим ободом протеже се магистрални 
пут Книн–Врлика–Сињ–Сплит.
Данас у овом српском селу живи свега 
неколико десетина житеља који вјеру-
ју да ће се у њихов завичај вратити жи-
вот са поруком да је обнова духовности 
заправо обнова живота у Далмацији.

ОСВЕЋЕН ПРАВОСЛАВНИ 
КРСТ У ЛУДВИНЦИМА

У присуству вјерног народа на Васкрсни 
понедјељак,у Лудвинцима код Трпиње 
владика осечкопољски и барањски Хе-
рувим је, уз саслужење свештенства, 
освештао новосаграђени православни 
крст, као и звоно на оближњој сјеници 
које ће убудуће позивати вјернике ово-
га мјеста на Богослужења. Окупљеним 
вјерницима, свештеницима и мјешта-
нима Лудвинаца потом се у оближњем 
Дому културе обратио и надлежни па-
рох протојереј Немања Клајић који се 
захвалио свима онима који су учество-
вали и помогли изградњу овога крста и 
куповини црквеног звона.

ПРОСЛАВЉЕН НАЈРАДОСНИЈИ ХРИШЋАНСКИ ПРАЗНИК

ВАСКРС У ДАЛМАЦИЈИ 
Празник Васкрсења Го-

спода Исуса Христа мо-
литвено и саборно про-

слављен је под сводовима свих 
православних храмова широм 
Епархије далматинске. 

Припреми за долазак најра-
доснијег празника претходио је 
вишенедјељни пост, али и дан 
који се у хришћанском свије-
ту сматра најтужнијим и нај-
трагичнијим даном у години – 
Велики петак. 

Током Великог петка у пра-
вославним домовима симбо-
лично су фарбана црвена ва-
скршња јаја, док су у храмови-
ма у вечерњим сатима читана 
статија уз изношење плашта-
нице, платна које симболизује 
страдалог Христа.

Дан уочи празника Васкр-
сења, на Велику суботу, у гра-
ду Книну је другу годину заре-
дом организована подјела ва-
скршњих погачица и јаја. 

– Свима првенствено жели-
мо добро здравље и мир, истрај-
ност у намјери да опстанемо и 
останемо овдје и снагу да зајед-
но пребродимо све недаће које 
дијелимо и са својим сународ-
ницима, али и са својим ком-
шијама – поручила је из Книна 
потпредсједница Владе Репу-
блике Хрватске Ања Шимпрага.

Честитку је упутио и замје-
ник жупана Шибенско-книн-
ске жупаније из редова српске 
заједнице Огњен Вукмировић.

– Уједно желимо да се и на 
овај начин свима пренесе пору-
ка да нас овдје има, да не смије-
мо бити заборављени, и да по-
ручим нашим сународницима 
широм свијета да не заборавља-
ју ове крајеве из којих су поте-
кли – рекао је, између осталог, 
Вукмировић.

Размјењујући честитке и 
упућујући васкршње поруке 
свима који су тај дан дошли у 
Книн из свих крајева, начел-
ник општине Бискупија Милан 
Ђурђевић поручио је да увијек 
и на сваком мјесту чувају сво-
је обичаје, да његују традицију 

својих предака и буду поносни 
што носе ген православног на-
рода из Далмације.

На Васкрс епископ далма-
тински Никодим служио је ју-
трење и свету литургију у мана-
стиру Крки. На светој литургији 
прочитана је Васкршња посла-
ница патријарха српског Пор-
фирија и свих архијереја Срп-
ске православне цркве у којој 
је, између осталог, наглашено 
да је молитва вјерујућег народа 
за мир, молитва Цркве за мир, 
јача од сваког оружја.

Старим стазама предака, ка 
новообновљеном храму посве-
ћеном Преносу моштију Све-
тог Николаја у Врлици, и ове 
године упутили су се Чувари 
Христовог гроба, поштоваоци 
и његоватељи древног обичаја 
православних Срба овог гра-
да у Цетинској Крајини. Осим 
у Врлици, обичај чувања гро-
ба Христовог поштовао се је-
дино у светом граду Јерусали-
му. Тачни подаци о самим по-
чецима обичаја нису забиље-
жени у историјским изворима, 
али према усменим предањи-
ма обичај постоји најмање 400 
година и вјерује се да је у Вр-
лику пренесен управо из Јеру-
салима. Момци и дјевојке из 
врличких села, обучени у тра-
диционалне и богато украше-
не народне ношње, додатно су 

увеличали прославу Васкрса у 
овом крају.

– Наш обичај оживљавају 
момци који су и ове године са 
поносом обукли ношње Чувара 
које су носили и наши преци. 
Ове године завршава се иконо-
писање нашег храма, надамо се 
његовом освећењу, и ово је јед-
на од најважнијих ствари коју 
смо сви заједно урадили након 
2018. године када смо заврши-
ли спољашње уређење храма. 
Наше Удружење Чувара је ор-
ганизатор те обнове јер то је, 
поред настојања да сви зајед-
но на неки начин очувамо ду-
ховни живот међу нашим су-
народницима, нешто што смо 
сви схватили као нашу обавезу 
и залог за будућност. Жеља мо-
мака да се обуку у ове ношње 
сваке године је све већа. Сада 
је ту двадесет момака у улози 
Чувара, који су само овим по-
водом стигли из Србије, и тру-
димо се да све ово буде као не-
када када су наши преци ходали 
овим крајевима. Обнова храма 
је потврда Васкрсења које сви 
славимо и у које вјерујемо, по-
лажући наде у то да ће и овај 
крај поново васкрснути и ожи-
вјети заједно са својим народом 
– посебно емотивно поручује 
предсједник Удружења и ово-
годишњи харамбаша међу Чу-
варима Драган Павловић.

Са једнаком радошћу пра-
зник Васкрсења у Врлици је до-
чекао и Александар Милаш, по-
носни носилац презимена слав-
ног епископа далматинског Ни-
кодима Милаша. Иако је његов 
дјед одавно отишао из Далма-
ције, а отац му је као и он ро-
ђен у Србији, жеља га је, каже, 
од дјетињства вукла да на Ва-
скрс обуче традиционалну но-
шњу баш тамо одакле му све-
та лоза ниче.

– Долазак овдје је увијек по-
себан. Иако обичај његујемо у 
Батајници гдје је, након рата, 
пренесен из Врлике, долазак 
на прадједовску земљу има не-
ку другачију, посебну емоци-
ју. Ношњу чувара обукао сам 
много пута, али је ово пети пут 
овдје у Врлици. Ове године та 
радост је још наглашенија, јер 
смо дошли у наш храм који ће 
ускоро засијати у свом пуном 
сјају. Сви смо неизмјерно срећ-
ни што смо, и кроз обнову и 
кроз овај обичај, овдје уткали 
по један дјелић себе сјећајући 
се тако и својих предака, али 
и остављајући нешто у аманет 
новим генерацијама које ов-
дје буду долазиле. Христос је 
васкрсао, животом побиједио 
смрт, а тугу због ружних ства-
ри из прошлости нека побједи 
радост коју сви носимо са со-
бом одавде – поручује Милаш.

Васкршња радост оживје-
ла је и уснуло Мокро Поље у 
општини Ервеник. Традици-
онално котрљање васкршњих 
јаја ове је године окупило за-
видан број Мокропољаца који 
су Васкрс дошли прославити у 
свом крају. 

Уз одјеке звона која су наја-
вила радосни догађај, поруке 
љубави и праштања, здравице, 
пјесму и богате трпезе, право-
славни Срби у Далмацији оби-
љежили су и овај Васкрс, чести-
тајући га свом православном 
роду најрадоснијим поздравом 
Христос Васкрсе – Ваистину 
Васкрсе. 

 ВАСКА РАДУЛОВИЋ/СРБИ.ХР

Пребиловчани прославили храмовну славу и дочекали новог свештеника
Другог дана Васкрса, на Васкршњи поне-

дјељак, обиљежена је слава Храма Ва-
скрсења Христовог, величанственог хра-
ма у чијој крипти су сахрањени посмртни 
остаци канонизованих мученика из Пре-
биловаца и Доње Херцеговине и у чијем се 
параклису налази једна од највећих фре-
ско слика у православним храмовима на 
којој су ликови управо тих мученика. Све-
ту литургију служио је владика Димитрије 
уз саслужење свештенства. 

Након сјечења славског колача, ко-
ји је уз трпезу љубави припремила ку-
ма Милијана Савић, владика Димитрије 
је представио новог пароха јереја Игора 
Мастиловића, који ће убудуће служити у 
чапљинској парохији умјесто свештени-
ка Марка Гојачића. Отац Марко у краткој 

и емотивној бесједи заблагодарио Богу и 
пребиловачким мученицима за своју слу-
жбу пред престолом Божјим. Захваљују-
ћи се парохијанима за сва дјела, добра и 
лоша, пожелио је срећу у раду новом па-
роху јереју Игору. 

Члан Савјета Мјесне заједнице Преби-
ловци, Алекса Драгићевић уручио је оцу 
Марку захвалницу као скроман дар за ње-
гов скоро деветогодишњи рад на чапљин-
ској парохији.

Након свете литургије и литијског хода 
око храма, жито и славски колач освештао 
је новопостављени свештеник, отац Игор. 
Сабрање бројног свештенства и вјерујућег 
народа настављено је уз трпезу љубави ко-
ја је приређена у Културном и духовном 
центру Свети краљ Милутин.



ЛИСТ САВЕЗА СРБА ИЗ РЕГИОНА  (посјетите и наш сајт www.ssr.org.rs) МОЗАИК 17  

ТРЕБИЊЦИ У БЕОГРАДУ СЕ ДОСТОЈНО ОДУЖИЛИ ВЕЛИКОМ СРПСКОМ ПЈЕСНИКУ И ДИПЛОМАТИ 

OБИЉЕЖЕНО 80 ГОДИНА 
ОД СМРТИ ЈОВАНА ДУЧИЋА
П Празник Благовијести, 80 

година након смрти Јова-
на Дучића, окупио је Хер-

цеговце на Калемегдану како 
би пригодним бесједама и по-
лагањем цвијећа одали пошту 
великом српском пјеснику и 
дипломати.

Поздрављајући окупље-
не у име организатора, дома-
ћин овог скупа и предсједник 
Удружења Требињаца у Београ-
ду, Жарко Ј. Ратковић је иста-
као понос што 80 година након 
Дучићеве смрти стојимо поред 
бисте човјека за чија дјела Ан-
дрић каже да су „својина јед-
ног народа”.

– За Дучића љубав је најне-
сигурније осјећање, а жена је 
неоспорно највећа илузија чо-
вјекова, највећи подстрек људ-
ског ума и људске енергије. Не 
постоји ниједна срећа која је у 
стању да домаши радост љуба-
ви. Све друго може бити сла-
ва, успјех и сатисфакција, али 
је жена једино пијанство срца. 
Жена има више њежности, а му-
шкарац има више доброте, сма-
тра у љубав заклети Дука.

Ратковић је истакао да добри 
познаваоци литературе вјерују 
да је Јованка Јовановић Тодоро-
вић Дворниковић била Дучиће-
ва „жена већа но све жене” и је-
дина књижевна инспирација.

– Пјесме „љубави и смрти” 
њој су посвећене и њој испјева-
не. Захваљујући трима пјесма-
ма – Тајна, Очи, Моја љубав – 
по мишљењу Исидоре Секулић, 
којој треба вјеровати, Дучић ће 
остати велики љубавни пјесник. 
У његовим љубавним стиховима 
нема плача, има суздржаног бо-
ла, а гушене и неугушене туге.

Ратковић је додао да је „кнез 
пјесника” био веома видовит 
и далековид и о свему је имао 
свој, оригиналан и самосвојан 
приступ.

– Имао је и велику храброст 
и супротстављао се и познатим 
именима, што га је скупо ко-
штало. Пјевао је живот, био је 
животан и остао жив и 80 го-
дина послије смрти. Неће ми 
замјерити Иво Андрић што ћу 
за крај моје бесједе искористи-
ти његове ријечи да „правом 
пјеснику и истинском литера-
ти ни људи ни вријеме не мо-
гу ништа”.

Злата Коцић, добитница Ду-
чићеве награде за 2022. годину 
је анализирала Дучићеву поези-
ју издвајајући пјесму из његове 
ране фазе Акорди чије је стихо-
ве казивала.

– Нисмо ли сви помало пје-
сници и поете за акорд зван „чи-
сто срце” – запитала се Злата 
Коцић.

Она је потом казивала стихо-
ве своје пјесме Требишњица коју 
је написала у Требињу у склопу 

циклуса Понорница! коју је по-
светила праху Јована Дучића.

Историчар др Миладин Ми-
лошевић, који је велики дио жи-
вота посветио изучавајући тему 
српски писци и дипломатија, је 
истакао да је велики пјесник Ду-
чић био подједнако велики ди-
пломата.

– Ушао је у дипломатску слу-
жбу као врстан пјесник са ди-
пломом Женевског универзи-
тета, знањем страних језика и 
јаком жељом за новим сазнањи-
ма. Сматрао је да ће преко ди-
пломатије упознати свијет, кул-
туру и историју многих народа. 
Свој ход у дипломатији почео је 
као неупадљив чиновник, затим 
као писар у посланству у звању 
секретара савјетника, сталног 
делегата при друштву народа, 
генералног конзула, отправни-
ка послова, посланика амбаса-
дора првог у историји југосло-
венске дипломатије.

Милошевић је истакао да је 
његова каријера била дужа од 
три деценије.

– У периоду од 1910. до 1941. 
године, службовао је у девет др-
жава и 13 дипломатских мисија, 
од Рима преко Софије, Атине, 
Мадрида, Женеве, Каира, Бу-
димпеште, Букурешта, Мадрида 
и Лисабона. Срео је и разгова-
рао са многим крунисаним гла-
вама, монарсима, државници-
ма, министрима, дипломатама, 

предсједницима влада, писци-
ма, умјетницима. Треба вјеро-
вати његовим ријечима кад ка-
же „не смем ни да се сетим шта 
сам све видио, доживио, сазнао, 
прихватио или одбацио за толи-
ко времена вечитог неспокој-
ства и вечног трагања за новим”.

Милошевић је навео да је 
свака Дучићева дипломатска 
мисија имала одређене специ-
фичности.

– На почетку каријере запа-
жено је његово ангажовање у 
Италији на пропаганди против 
анексије Босне и Херцеговине и 
на покушајима да поправи рђав 
однос италијанске јавности пре-
ма Србији послије Првог и Дру-
гог балканског рата. Службо-
вање у Атини открива нам ње-
гову способност да са позиције 
дипломатије другог ранга раз-
говара са предсједником грчке 
Владе, са министром иностра-
них послова, са свим шефови-
ма дипломатских мисија које су 
тада биле у Атини. Данас, сло-
жићете се, то је незамисливо. 

Милошевић је додао да су 
посебно биле тешке мисије у 
Будимпешти и Риму.

– У Будимпешти је вођена 
кампања ка ревизији мировних 
уговора. Из Рима су у његових 
четири године службовања, од 
1933. до 1937, инструирани и 
помагани усташки емигранти, 
мађарски и бугарски ревизио-
низам, тежње за великом Алба-
нијом, све оно што је подрива-
ло темеље југословенске држа-
ве. То су године тешких криза у 
односима између двије државе. 
Дучић их је окарактерисао као 
„године најгорих односа наше 
земље са Италијом”. 

Милошевић је навео да је Ду-
чић дао велики допринос потпи-
сивању вјероватно најзначајни-
јег билатералног уговора који је 
Краљевина Југославија склопи-
ла између два рата, чувеног спо-
разума Стојадиновић–Ћано 25. 
марта 1937. године.

– Послије Рима услиједило је 

службовање у пријатељској Ру-
мунији гдје је први у историји 
југословенске дипломатије до-
био звање – именован је за ам-
басадора. Крај каријере у Шпа-
нији пада у вријеме напада си-
ла осовине на Југославију и ко-
мадања југословенске државе.

Милошевић је навео број-
не примјере који доказују да су 
бројни савременици имали изу-
зетно мишљење о Јовану Дучи-
ћу, али и један од ријетких стра-
наца који је оставио драгоцјено 
свједочанство о многим догађа-
јима, личностима и разговори-
ма са кључним дипломатама 
и политичарима земаља гдје је 
службовао.

– Јединствени су његови пор-
трети бугарског краља Ферди-
нанда, египатског краља Хуа-
да, италијанског Емануела III, 
румунског краља Карола. У ње-
говим дипломатским списима 
налазимо непогрешиве анализе 
стања у Европи. Прије него што 
је Хитлер дошао на власт 1932. 
године Дучић је оцијенио да је 
он опасност не само за Њемач-
ку, већ за цијели свијет. Имао 
је јасно одређење према Мусо-
линију, Гвозденој гарди у Ру-
мунији, Франку у Шпанији чи-
ји режим је сматрао копијом 
италијанског нацизма. Дучић је 
припадао модерној категорији 
пјесника дипломата која је би-
ла посебно заступљена у фран-
цуској дипломатији. За Дучића 
форма и стил чине књижевни-
ка, што је по његовом мишљењу 
неопходно једном дипломати 
да придобије симпатије за сво-
ју домовину. Из тог разлога ми-
слио је да државе које посједу-
ју књижевнике у дипломатској 
служби само могу добити, а ни-
како изгубити. Када је у питању 
Јован Дучић, пјесник диплома-
та, мишљења смо да је држава 
само добила – закључио је Ми-
лошевић.

Прије почетка програма цви-
јеће на бисту Јована Дучића је 
оставио и најстарији учесник 
овог скупа Хаџи Обрен Петро-
вић (88) родом из Загоре.

Као и претходних година 
цвијеће је положено и пред би-
стом Алексе Шантића. Овога 
пута то је урадила делегација 
Удружења Мостараца предвође-
на предсједником Благојем Ре-
бићем, потпредсједником Мир-
ком Вучијаком и секретарком 
Лепом Марић.

Ребић је одржао бесједу о 
Алекси и најавио да ће Удру-
жење Мостараца 27. маја на сли-
чан начин обиљежити 155. го-
дишњицу Шантићевог рођења.

За крај овог херцеговачког 
сабрања Лепа Марић је казива-
ла стихове Шантићевих пјесама 
Ми знамо судбу и Наш стари до-
ме.  ТРИФКО ЋОРОВИЋ 

 » НАЈБОЉИ ПОЗНАВАЛАЦ ДУЧИЋЕВЕ 
ДИПЛОМАТСКЕ КАРИЈЕРЕ:  
Историчар др Миладин Милошевић

 » У име Удружења Требињаца цвијеће испод Дучићеве бисте положили су  
Бранка Спаић и Стево Вукановић у друштву Злате Коцић и Жарка Ј. Ратковића

Освајање  
звијезде водиље
Књига Пут до своје звијезде – аутобиограф-
ски роман учитељице и наставнице Даринке 
Даре Ћурчије р. Бероња, заслужује да буде 
примијећена од стране читалаца и струч-
не јавности, јер представља интересант-
но и поучно штиво и даје специфичну сли-
ку једног тешког времена, а које је имало и 
неке предности које данашњим нарашта-
јима изгледају нестварне.
Овај рукопис је Дара Ћурчија (1942–2021) 
писала „за своју душу”, али је остао недо-
вршен јер нас је изненада напустила. Њена 
нећака, књижевница и научница др Славица 
Гароња је приредила рукопис за издавање, 
чиме је подарила Дари онај вјечнији живот 
и право литерарно завјештање.
У роману је ауторка описала своје стасава-
ње и остваривање жи-
вотног сна – да постане 
учитељица која ће дје-
ци отварати врата ве-
ликог свијета будућно-
сти. Тај сан је био њена 
звијезда водиља за ко-
јом је стремила. Рође-
на је ратне 1942. годи-
не у Босанској Бојни, 
неколико мјесеци на-
кон што јој је отац стра-
дао од злочиначке руке 
муслиманских усташа. 
Кроз рат је са мајком 
Миљом преживјела 
страшне ратне неда-
ће и животне неусло-
ве. По завршетку ра-
та, без оца, без куће, 
само са храбром, ври-
једном и разборитом мајком, Дара је сања-
ла да постане учитељица. Искрено и неу-
морно је вјеровала у „своју звијезду”, свој 
животни циљ. И сан се остварио...
Роман је подијељен у три цјелине: I Моја Бо-
санска Бојна, II Сењ и III Осјечка младост – 
Учитељска школа у Осијеку. У првом дијелу је 
описала поратно вријеме у коме је одраста-
ла, од првих сјећања до завршетка основне 
школе (шестогодишње) у Босанској Бојни, 
али и одлазак код тетке у Банат гдје је би-
ла више слуга него усвојеница, изучивши 
још једну сурову школу живота. Други дио 
описује боравак у Дому за школовање дје-
це ратне сирочади у Сењу, како би заврши-
ла осмогодишњу основну школу, што је био 
услов за наставак даљег школовања. Жи-
вот у Осијеку, током похађања Учитељске 
школе, описан је у трећем дијелу. 
Дарин запис је растерећен идеологије, па 
чак и историје (тек на крају пише о оцу и 
његовом страдању током рата), а нарочито 
национализма, али са истинским духом ју-
гославенства у коме је одрастала и школо-
вала се у национално мјешовитим среди-
нама као што су Босна, Банат, Славонија… 
Славица Гароња је написала допадљив по-
говор Живот као низ слика на сликарском 
платну – или, ода мајци у коме је осим свога 
погледа на ово дјело, освијетлила и свеу-
купни професионални, али и пјеснички и 
сликарски рад ауторке. Образложила је и 
због чега је дјело објављено на латиничном 
писму. Након поговора у књизи се налази 
In memoriam – Дара Ћурчија (1942–2021): Од 
Босанске Бојне до вјечности који је написао 
Винко Тадић, професор из Славонске По-
жеге. Поговор и In memoriam употпуњују 
податке о ауторки ове искрене, необичне 
и интересантне књиге, коју вриједи прочи-
тати, и као књижевно дјело, али и као мо-
тивационо штиво како се треба борити за 
своје циљеве. МИЛЕНКО ЗАИЛАЦ

zzДара Ћурчија: 
Пут до своје 
звијезде – 
аутобиографски  
роман. 
Приредила 
Славица 
Гароња, 
(Прометеј, 2022)
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ВЕЧЕРЊИ ЗАПИС

А ГОДИНЕ ЈАСЕНОВАЧКЕ, 
ДОЊОГРАДИНСКЕ,  
И НИСУ ВИШЕ ТАКО ДАВНЕ

ПИШЕ: МИЛОШ КОРДИЋ

Прољећа су априлска, неколиких дав-
них шездесетих, седамдесетих го-
дина 20. вијека. По српски, јевреј-

ски и ромски народ бивших српских и ју-
гословенских простора најстрашнијег од 
свих вјекова.

Прољећа су јасеновачка, доњоградин-
ска… Прољећа су сјећајна и болна на фа-
брику смрти, на геноцид – на логор Јасе-
новац. Концентрациони логор усташке фа-
шистичке Независне Државе Хрватске и 
остале логоре и стратишта који су били у 
његовом саставу.

Прољећа су сјећајна и болна на најстра-
шнији логор Другог свјетског рата на тлу 
Европе. Логор истребљења за Србе, Роме 
и Јевреје, и Хрвате и Муслимане који нису 
подржавали хрватску усташку власт.

***
Стојим поред старе, високе, крошњом 

широке и опсегом дебла велике тополе. 
У Доњој Градини. Тополе ужаса, како су 
је звали. Поред мене је неколико најро-
ђенијих од оних о чијем страдању у деве-
том кругу пакла свједочи та топола… Ни-
сам, дакле, сам.

Стојимо ми и ћутимо на тлу Градине: 
свако ћути своју тишину. И лист тополе, 
бог зна кад на десној обали ушћа ријеке 
Уне у ријеку Саву засађене или самоникле, 
такође ћути – нема јој од банијских, посав-
ских или козарских страна ниједног од ње-
них рођених вјетрова па да јој дахне у ње-
га (у лист), да га додирне па да затрепери.

Стојим и загледам се, криомице, у лица 
оних који стоје и близу и мало даље од ме-
не. Неке од њих познајем и добро познајем.

Жена средњих година, коју добро позна-
јем, а презива се Вуковић, стоји близу ме-
не и без суза ћути своја сјећања која ми је 
једне од година прије те године причала: Ту 
ми је мајка Зора… ту, на Градини, говорила 
је тада и показивала руком у правцу право-
угаоних травнатих хумки, а за двије сестре 
– Драгу, од седам година, и Јелу, од три го-
дине, не знам ништа. И додаје: Вјероватно 
су их јауци однијели у своју страшну смрт.

Старац Ђорђе, а његову причу чуо сам 
бар три пута, и увијек с новим детаљем, ка-
зује како су његовог сина Милорада објеси-
ли о ту тополу под чијом крошњом стојимо.

***
Владимир Дедијер и Антун Милетић, у 

књизи Против заборава и табуа (Јасеновац 
1941–1991, објављене у Сарајеву, 1991), у 
једном од поглавља о Градини „код Јасенов-
ца – дио усташког логора смрти на десној 
обали Саве”, пишући о начину уништава-
ња жртава у Градини, наводе, између оста-
лог: „…уништавање је вршено и вјешањем 
логораша на великој тополи која се налази 
на обали ријеке Уне, на мјесту гдје се Уна 
улива у Саву. Ова топола има промјер ста-
бла у доњем дијелу око 1 метар, са огром-
ном и високом крошњом, те јаким хоризон-
талним гранама о које су вјешане жртве…”

Стојим и ћутим. Нисам сам. Ћуте и ко-
сти испод травнатих правоугаоних хумки. 
Утврђено је да ту леже кости близу 400.000 
мушкараца, жена и дјеце. Ту, у тим гробни-

цама „30 метара дужине, 4 м ширине и 2-3 
м дубине”, стоји у истој књизи, „где су се 
живи људи набијали у гробницу у стојећем 
ставу, затим су дрвеним маљевима убијани 
ударањем по главама, затим поливани жи-
вим кречом, затрпавани земљом па најзад 
гробнице заравнаване ваљком. На овај на-
чин у једној гробници убијано је по 1.000 
људи одједном…”

Ту, у Градини, уништавање људи, жена 
и дјеце, без било када испаљеног метка, вр-
шено је клањем, кувањем у 12 казана, а ко-
сти су одвожене у вагонету, кратком пругом, 
до Саве, спаљивањем бензином, спаљива-
њем у посебним просторијама зиданим од 
камена: по жртвама би се набацала слама 
и палила, затим су жртве у Градини веза-
не у групе од 50 до 100 и бацане у Саву…

Стојим поред једне од хумки. Трава се 
бисери прољећним сунцем. Дан ту не про-
лази. Сјећање није дан. Сјећање је вјечност.

***
Једног од још давнијих прољећа стојим 

на ливадама по којима се простирао пакао 
логора Јасеновац. Стојим на ливадама на 
којима замишљам спомен-обиљежја свога 
младалачког сазнања о страхотама за какве 
човјек мисли да их жив човјек за другог чо-
вјека никад не би могао да смисли. А мо-
гао је. Смишљао је. Али не човјек. Већ оно 
што се зове крволочна звијер. И још нешто 
неописиво горе од тога.

Стојим и гледам у траву испод које су 
можда и кости 27 мојих Комоговљана, по-
хватаних у љето 1942. године, одведених у 
логор Јасеновац и ту побијених.

Стојим с народом који 4. јула 1966. годи-
не (Дан борца) присуствује откривању спо-
меника жртвама логора Јасеновац: Каменог 
цвијета, аутора Богдана Богдановића, ар-
хитекте из Београда. Из не баш велике уда-
љености (споменику се од народа не може 
ни прићи) гледам у високе латице бетона. 
И оне ми се чине даљима него што јесу. На 
народном збору, коме је присуствовало око 
30.000 Славонаца, Банијаца, босанских Кра-
јишника и многог другог свијета, говорио 
је Марко Белинић, предсједник СУБНОР-
-а Хрватске. Говорио је са говорнице око 
километар удаљене од споменика (и нико 
га није слушао) умјесто Ивана Крајачића 
Стеве, високог хрватског функционера, ко-
ји није ни дошао у Јасеновац, а на свеча-

ном ручку у Липику изазвао је инцидент, 
рекавши како је у Јасеновцу побијено ма-
ло Срба… (Дуга прича.) А о томе како је ту 
изникао Камени цвијет, ево свједочења из 
Дедијерове и Милетићеве књиге:

Миле Драгић, организациони секретар 
Општинског комитета Комунистичке пар-
тије Хрватске у Јасеновцу, поводом распра-
ва о уређењу јасеновачког логорског про-
стора, 1962. године, сјећа се одласка деле-
гације општине Јасеновац у Маршалат, у 
Београду, који су им организовали генерали 
из тих крајева: Бошко Шиљеговић, Вељко 
Миладиновић (са којим ће овај аутор води-
ти разговор у Жељезари Сисак, у програму 
обиљежавања једног од државних празника) 
и Јефто Шашић: „… Јасно, ми нисмо имали 
никакав концепт, само смо тражили да се 
то уреди. Онда је он (генерал Шиљеговић, 
нап. – М. К.) нама рекао да ту постоји маса 
пројеката, да бивши логораши желе да се то 
рестаурира онако како је то изгледало, по 
прилици како је то у рату изгледало, иако 
је то послије рата било све срушено… Чак 
је говорио да се ове гробнице отворе и да 
се горе поставе стаклени поклопци, да би 
се костури видјели доље, да се то на неки 
начин балзамира, да посјетиоци могу ви-
дјети те костуре. Такав је приједлог ишао 
од преживјелих логораша. И каже, сам Ти-
то се није са тим сложио. И у том разгово-
ру, каже, доћи ће вам сам Тито и он ће из-
нијети свој концепт, шта он о томе мисли. 
И врата су се отворила, Тито је ушао уну-
тра, остао са нама десетак минута. Лијепо 
се са нама поздравио, рекао да му је драго 
да се питање уређења Јасеновца покреће, 
али да он сматра да од Јасеновца у првом 
реду не треба правити јадиковку. То је ми-
слио на ово отварање гробља, стављање ста-
кала да се то види, да се у том правцу не би 
требао рјешавати Јасеновац. Онда је рекао 
да би Јасеновац требало рјешавати тако да 
би младе генерације од тога имале некакву 
корист. Али, да је свакако зато, да се при-
ступи уређењу тога простора и да је то од-
мазда непријатеља на устанак народа Југо-
славије. Према томе, он то није гледао као 
некакву жртву засебну, него као одмазду не-
пријатеља на устанак народа Југославије…”

 ***
Година је 2023. Април је 22. Недјеља. 

Сједим и гледам у екран те-ве пријемни-
ка: у Доњој Градини, на десној обали Саве, 
дан сјећања на пробој логораша из логора 
Јасеновац обиљежавају Република Српска 
и Република Србија, а код јасеновачког Ка-
меног цвијета, на лијевој обали Саве, исти 
тај дан обиљежава Република Хрватска.

И ту, код набрајања оних који су поло-
жили цвијеће код Каменог цвијета, споме-
ну се и име Невенке Кончар. Бивше логора-
шице. Моје бивше комшинице. Жељезарке. 
Више пута виђали смо се и у Јасеновцу и 
на Спомен-гробљу страдалој дјеци Дјечјег 
логора у Сиску. Преживјела је Невенка све 
логорске страхоте…

Стојим и гледам кроз прозор свог стан-
чића: напољу је април.

А године јасеновачке, доњоградинске, 
сјећајне и болне, с обзиром шта се и по-
слије тога догађало и догађа српском на-
роду, и нису више тако давне.

ИЗ АМЕРИКЕ ЗА  
МАНАСТИР МЕДАК

Срби у Чикагу су се одазвали апелу Гор-
њокарловачке епархије за обнову Ма-
настира Медак у Лици. У Чикагу је ак-
цију прикупљања новчаних средста-
ва покренуо Личанин Богдан Јакшић, 
члан управе Удружења крајишких Срба 
Прело, најмасовније организације Кра-
јишника у Америци.
Манастирском Храму Усjековање главе 
Светог Јована Крститеља неопходни су 
хитни радови на санацији унутрашњости 
храма и фасаде. У овом мјесту је према 
сачуваним списима још у 17. вијеку био 
манастир, а поново је проглашен за ма-
настир 2006. године.
Медак, код Госпића, спада у најзначај-
није црквене центре у Епархији горњо-
карловачкој. У својој бурној историји ви-
ше пута је остајао пуст, али је црквени 
живот увијек имао улогу духовног охра-
брења вјерног народа. И у новијој исто-
рији ово мјесто свједочи о страшном 
страдању Срба у НДХ и 1993. године у 
акцији Хрватске војске и полиције Ме-
дачки џеп. Својевремено је у овом се-
лу постојао владичански двор, капела 
Светог Георгија, Храм Покрова Пре-
свете Богородице, као и храм посве-
ћен Светом Јовану. Такође, 1752. годи-
не отворена је школа у којој су се учени-
ци спремали за свештенички чин. Да-
нашњи Храм Усјековања главе Светог 
Јована Крститеља подигнут је на новој 
локацији 1724. године и освештан 1884. 
године. С. ДАНЧУО
 
 
У МОСТАРСКОМ НАСЕЉУ 
ОРТИЈЕШ ОСВЕШТАН ХРАМ, 
ПРВИ ИЗГРАЂЕН У ДОЛИНИ 
НЕРЕТВЕ НАКОН РАТА

У мостарском насељу Ортијеш у коме жи-
ве углавном српски повратници, осве-
штан је новоизграђени Храм Светог де-
спота Стефана и преподобне Евгеније.
Црква је грађена скоро пет година сред-
ствима вјерног народа из Мостара и 
Мостараца који су расути по цијелом 
свијету.
Ово је први храм који је послије рата 
изграђен у долини Неретве.
Послије Ходбине и Бијелог Поља, Ор-
тијеш је једна од највећих српских по-
вратничких заједница у долини Неретве.
Иако их је много мање него пријератних 
5.000, све већи број новорођене дјеце 
даје наду за одржив повратак и залог 
је будућности.
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ПРОБЛЕМ ПРИПОВИЈЕДАЊА 

ВАТРА ПРИЧЕ 
МИРКА ДЕМИЋА

ПИШЕ: ЂОРЂЕ БРУЈИЋ

У генерацији савремених крајишких 
писаца, или српских писаца из Хр-
ватске, снагом своје приповједачке 

умјетности/умјешности издвојио се Мир-
ко Демић (Горњи Класнић, Глина, 1964. 
године) који се по основним карактери-
стикама до сада објављених дјела убра-
ја у типичне представнике посмодерни-
стичке епохе, иако суд о томе никако није 
једноставан, и нимало једнозначан, уви-
јек је на испиту, и међу отвореним не-
познаницама.

Окaрактерисан као аутор који по при-
мјени иновативних идеја спада у најради-
калније крајишке књижевнике (Д. Иванић), 
Демић од глобалних до парцијалних моде-
ла „разара” структуру „класичког” прозног 
дискурса, тежећи да фантастиком и епи-
зодношћу отвори нову могућност виђења 
свијета и дјела као самог по себи довољног.

Рукописи Мирка Демића, како су то 
већ констатовали многи аутори/читаоци, 
обиљежени су значајем цитатности, као и 
есејистичким, поетским и аутобиограф-
ским елементима, при чему дјело, у из-
вјесној мјери, постаје „необична”, нена-
ративна материја, у којој немогућност ја-
сног одређења текста успоставља корела-
тивни однос са вјечном полемиком, смр-
ћу и онтолошким наслагама људског духа.

Сажетост у језику и испрекиданост го-
вора, у неким јединицама мјестимично 
сведеног готово на замуцкивање, одсли-
кава све антагонизме између оног што се 
жељело казати и коначно казаног, онај ме-

ђупростор у који је смјештена осебујност 
приче, њена цјеловитост и пуноћа.

Само усмјерење које је роман добио још 
од епохе реализма, када је кренуо у обиље-
жавање што вјеродостојнијег обликовања 
свакидашњице, по законитостима вјечних 
промјена, неминовно је довело до све на-
глашеније документарности. Читаоцу се, 
дакле, готово и не оставља могућност да 
установи/успостави разлику између доку-
ментарног и фикционалног, између исто-
ријских чињеница и пишчеве имагинације. 
Хомогеност ова два поступка нарушава се 
тек правилно одмјереним и равномјерним 
литерарним иступима који се користи за 
расправу о широком кругу тема, од егзи-
стенцијалне суштине, до проблема текста 
и писања, односно приповиједања, чиме се 
дјело лишава хронолошке сувопарности.

Причање, односно приповиједање, озна-
чено ватром као суштинским симболом, 
и причалац/приповједалац, као медијум 
у чијим се психолошким слојевима тало-
жи наративна маса, уведени су на мјесто 
централне подлоге са које се рефлектују 
све елементарне категорије свијета и чо-
вјека у њему.

Ево како Демић говори о томе: „Мора 
да је заредила каква болештина међу љу-
дима и стоком, међу ријечима и речени-
цама, кад наново треба живу ватру приче 
вадити”. Или: „Да би се ватра приче разго-
рjела, понекад је потребно дувати из пуних 
плућа. Треба ли подсјећати како се неки-
ма десило да, при томе издувају властиту 
душу?”; даље: „Ако постоји ватра приче, 
она се свакако налази у близини фабуле, 

но никада није фабула сама”. Каракте-
ристичан је, свакако, и сљедећи примјер: 
„Мале приче (…) тек су дио свлака којег је 
Велика Прича одбацила у неком од својих 
честих пресвлачења”.

Отвореност комуникацијског канала 
на линији аутор–конзумент, у складу са 
модерном формом и исконском сврхом 
приповиједања, оставља могућност над-
градње дјела и проширују њихову интер-
активну сарадњу. Писац у тајне рукописа 
и писања уводи читаоца као саучесника, 
препуштајући му дио терета и одговорно-
сти пред самим собом.

Цијело књижевно дјело Мирка Деми-
ћа потврђује теорију отворене структуре 
романа/приче, његовог сталног трансфор-
мисања и трајне недовршености.

А ево шта сам аутор кроз сопствену по-
етику каже: „Нашли смо се у језику који 

је остао без приче. Креће се, а погледом 
блуди уназад. Својим изласком из језика, 
огромна телесина приче оставила је за со-
бом изненађујуће велику пустош. (Прео-
стало нам је једино о њој причати и писа-
ти.) Предстоји нам пажљиво истражива-
ти наборе и улегнуће у језику, створена 
притиском целулита умирућег свеждера. 
(Нема ништа изван ње – све је прогутала, 
остајући, тако, без хране)”.

Можда би се овдје ваљало сјетити хер-
менеутичког колажа деконструкције као 
поступка различитих читања једног тек-
ста, без наде и претпоставке да постоји ко-
начно значење које би након свега могли 
усвојити, и у њему спокојно уснути. Или 
постструктуралистичког мишљења о језику 
који престаје да буде огледало стварности, 
и постаје прозор кроз чију модрину само 
протиче њена унутрашњост.

ЛИКОВНА КОЛОНИЈА У НОВОМ САДУ

ПУТЕВИМА ПРЕДАКА 
Удружење Српски крајеви ор-

ганизовало је шесту ликовну 
колонију под називом Путевима 
предака 18. 4. 2023. године у Ар-
хиву Војводине. Ликовну колони-
ју подржали су Покрајинска Вла-
да, Град Нови Сад, Фонд за избје-
гла и расељена лица и за сарадњу 
са Србима у региону, Архив Вој-
водине и Представништво Репу-
блике Српске у Србији.

Удружење Српски крајеви сво-
јим активностима његује и чу-
ва српску културу, традицију, је-

зик и национални идентитет. Ова 
изложба је потврда реченог и је-
дан од начина остваривања циље-
ва Удружења.

Ликовна колонија Путевима 
предака и ове године омогућила је 
стварање веома вриједних умјет-
ничких дјела која су подарили ње-
ни учесници. Ова ликовна колони-
ја окупља умјетнике који настоје 
да буду достојни својих предака и 
оставе траг за будућа покољења.

Са таквом инспирацијом 11 
умјетника је остварило 21 дјело. 

– Корачати путевима предака 
је велика одговорност, јер су пре-
ци оставили богато насљеђе, из-
борили се за нашу слободу и мо-

жемо бити поносни на своје по-
ријекло – поручили су учесници 
колоније.  

Удружење Српски крајеви је ис-
користило прилику да поводом 
шесте изложбе ликовне колоније 
Путевима предака награди најбо-
ље умјетнике. Додијељене су спе-
цијалне награде, као и захвалнице 
свима који су помогли у организа-
цији и реализацији ове изложбе.

Предсједник Удружења Срп-
ски крајеви Славиша Рујевић об-
јаснио нам како изгледа организа-
ција ликовне колоније која резул-
тира једном оваквом изложбом.

– Сваке године умјетницима 
омогућимо све потребне услове за 
боравак. Обезбиједимо им смје-
штај, превоз, храну, боје, плат-
на, урамимо све слике, омогући-
мо изложбу, одштампамо катало-
ге. Умјетници су из Новог Сада, 
Сомбора, Зрењанина, Дрвара и 

Бањалуке. Њихове теме инспи-
рисане су путевима предака, од-
носно свим оним што нас под-
сјећа на наше претке. Ту имамо 
портрете знаменитих личности из 
српске историје, народне ношње, 
пејзаже, манастире и све што чи-
ни културно насљеђе српског на-
рода – истакао је Рујевић.

У музичком дијелу програ-
ма, посјетиоци изложбе имали 
су прилику да чују пјесме и кола 
из Славоније и Барање, са про-
стора Високе Крајине и Прњаво-
ра, као и кола из Старе Србије и 
околине Врања у извођењу Вида и 
Милана Вашалића. Милан Ваша-
лић је добитник бројних награда 
и признања и званично носи ти-
тулу чувара народне традиције, а 
његов син Вид је кренуо његовим 
стопама у преношењу културног 
насљеђа потомцима. 
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ЉУБАН КЛОБУЧАР, СРПСКИ ПЈЕСНИК У КАНАДИ 

Живим у једином САДА, 
памтећи јуче, зарад неког сутра
Љубан Клобучар је у књижевност 

ушао давне 1984. Објавио је три-
наест пјесничких књига, након 

многих пресељења и живљења у Хрват-
ској, Црној Гори и Србији, већ двадесет 
и три године у Канади слаже колаж свога 
постојања прихватајући искуства кроз која 
пролази као огледало властите индивиду-
алности у свијету различитости.

– Имам осјећај да је писање у овоме, са-
мо наставак започетога пута у пријашњим 
живљењима. Сви смо ми вјерујем прије ра-
ђања, прегледавши их, потписали уговоре 
нових постојања а ја, ако се окренем сада 
унатраг, видим да је мој био да распрости-
рем на својим стазама стихове и енергије 
за оне који вибрирају на истима. 
zzКоји књиге (аутори) су обиљежили Ва-
ше стваралачко сазријевање? 
– Сматрам да су сва дјела, све те тво-

ревине нечијих душа подједнако важне у 
циклусима људских постојања без обзира 
како нас се оне дотицале. Не бих их дије-
лио на велика или мала, врхунска или ма-
ње тиражна (мада нажалост живимо у сви-
јету конкуренције, утркивања и престижа) 
јер мислим да су нека писана непримјетно 
у овом живљењу да би била порука неким 
будућим сјенама далеко иза нас. Сви смо 
на различите начине пријемчиви на неку 
пјесму, новелу или сликарски рад, али ка-
ко рекох све је то само манифестација на-
ших енергија које су мање више пријемчи-
ве на поједина стваралаштва. Волим рећи, 
сви смо ми пјесници, али неки пишу само 
за себе и своје душевне близанце.
zzКолико је виталан свијет у ком живимо?

– Мислим да се свијет и све око нас кон-
стантно мијењају подложни промјенама. 
Дан, ноћ, годишња доба, рађање, одраста-
ње, старење, умирање, све су то циклуси 
промјенљивости ријеке која пролази по-
ред нас. Можемо сједити годинама на оба-
ли на једном истоме мјесту посматрајући 
је видјећемо да се и сами мијењамо баш 
као и прољећа, љета, јесени и зиме на ње-
ним обалама. И то ме, рекао бих, радује 
јер какав би био овај свијет да у њему вла-
да царство једноличности. На нама је само 
да запажамо све око нас, чујемо и видимо 
потпуно се препуштајући постојећим рит-
мовима свјесни да смо владари својих ми-
сли и да након издаха у овоме чекају удаси 
нових свјетова. И … радујмо се и старењу 
и дјетету у њему.
zzНакон немилих догађаја, преселили 
сте се у Канаду. Одласци нису лаки, по-
готово ако су принудни, никоме није 
лако да се укоријени, ма чиме да се ба-
ви. Људи у новом прибјежишту имају 
двије историје, двије географије, два 
језика. На који начин сте се прилаго-
дили овом дуалитету, да ли су стихо-
ви начин да их помирите или, можда, 
створите неки трећи, нишу од оног што 
боли?
– Карма. Судбина. Избор. Морање. Хти-

јење. Све би то могли бити потенцијални 
извори одговора на Ваше питање у којем се 
крију многа. Једном написах да је бол про-
будио оно најбоље у мени. Касније схватих 
да то може и радост и срећа. Сви су ти осје-
ћаји некако повезани у универзалном кру-
гу наших збора. Ма гдје отишли, ма када, 
ма куда, увијек ћемо срести неке добре ду-
ше које су спремне да нам пруже руку или 
барем упере прстом у коме смјеру крену-

ти на животним раскрсницама. Нема успо-
на без падова, висина без долова. То не зна-
чи да су најљепши погледи на врховима. Ко 
зна гледати хармонија га чека и у дубина-
ма. Дакле, рекао бих да су сва ова искуше-
ња кроз која сам прошао једноставно била 
потребна да бих одрастао и ја и ово стихова-
ње што се рађало у дубини срца. Понекад jе 
потребно удаљити се да би човјек боље ви-
дио. Изгубити, да би схватио да је све про-
лазно. Након многих пресељења и живљења 
у Хрватској, Црној Гори и Србији сада ево 
већ двадесет три године у Канади још увијек 
„мукотрпно” слажем колаж свога постоја-
ња прихватајући искуства кроз која прола-
зим као огледало властите индивидуално-
сти у свијету различитости. Наравно, нова 
земља, нови град, култура, језик и цивилиза-
ција донесоше искушења за моју маленкост 
као и за све који прођоше сличне стазе, али 
полако прихватајући животне токове про-
нађох спону између банијских предвечерја 
и преријских праскозорја. Учим. Одрастам. 
Пишем. Живим у једином САДА, памтећи 
јуче, зарад некога сутра. А за то „памћење” 
дише поезија и дисаће и онда када буде не-
гдје другдје неко ново ЈА.
zzАутор сте тринаест пјесничких књи-
га, шта се у Вашем погледу на свијет и 
стваралаштво измијенило од прве на-
писане књиге до данас? 
– Мада је цијели Универзум саткан у 

бројкама мислим да су све ове „моје” збир-
ке до сада објављене у ствари дио једне 
велике недовршене. Зашто то кажем. Ако 
прихватимо неминовност да је све подло-
жно сталним процесима промјенљивости 
у то спада и стваралаштво, тако да и хар-
монија унутрашњега бића спојена са про-
мјенљивошћу вањских токова значи да се 
и ток мисли мијења а самим тиме и ства-
рање. Макар то били и ожиљци и боре на 
лицу, сви су ти знакови пролазности кап 
у мору вјечности када ћемо у једном тре-
нутку схватити и прихватити да је Исток 
Запад, а Запад ће Исток бивати.
zzВаша пјесничка књига на енглеском 
језику се нашла и на листи бестселе-
ра, како је дошло до сарадње са ка-
надским издавачем, да ли Вас је такав 
успјех изненадио? 

– Сјећам се себе као дјечака који је сти-
дљиво приписивао неке своје мисли вјеро-
јатно ни сам не знајући зашто то чини. Ни-
када нисам размишљао о објављивању сво-
јих мисли које би некако готово незграпно 
чувао у ладицама своје пролазности. И ка-
ко то живот замисли или раније поменуте 
судбе, избори или карме у нашим се живо-
тима са разлогом појаве Свјетлоноше или 
они који нас поуче и воде указујући на нај-
мирисније смјерове стаза испред нас. Оне 
који нам укажу да оно што радимо или у 
моме случају запишемо вриједи показати 
свјетлу времена. И тако ево ту сам. Када 
се окренем овако „издалека“ обрадује ме 
чињеница да ме премда већ дуго живим у 
Канади одређени књижевни кругови као и 
пјесници у Србији и Црној Гори нису забо-
равили уврштавајући моје скромно стихо-
вање у Антологије поетских стваралаштава 
као и стајући иза мојих пројеката објављи-
вања нових збирки пјесама. То је радост за 
моју душу, а и да није тако и даље бих пи-
сао и стварао испуњавајући бит свога по-
стојања. И један једини читалац испуња-
ва сврху слања поруке Универзума пуно-
га стихова. Такође, радује ме и спознаја 
да и овдје у Канади постоји одређен број 
наших писаца који раде и дјелују у складу 
са својим могућностима и капацитетима 
удружења којима припадају. Надам се да 
ће тако бити и даље. Објављивање на ен-
глескоме језику је такође мислим дио јед-
нога „вишега плана”. Посебно је задовољ-
ство када би ме на књижевним вечерима 
Канађани поред поезије питали и о мојим 
коријенима тако да бих одговарајући ис-
пунио потпуни круг сврхе стварања у Ка-
нади. По питању удружења и помоћи ин-
ституција књижевним ствараоцима у Ка-
нади имам осјећај да је то једнако посвуда 
односно овисно о снази и пожртвовности 
стваралаца да се организирају књижевне 
вечери и објављују поједини пројекти...
zz„Истина умива страхове”, стихови су 
из Ваше пјесме Воли (И ништа крште-
но бива, Апостроф), да ли је, уистину, 
тако?
– И опет, записах једном … ако је све 

ово Истина онда Истина ништа није… Сви 
имамо неку своју подложну у многим си-
туацијама и искушењима суду времена. 
Пјесничка истина је рекао бих брутално 
искрена. Своја и не мари за вријеме. И 
лаж је попут Истине крштена а на нама је 
да изаберемо и просудимо али само себи. 
У овоме свијету препуноме гријеха чији 
сљедбеници и сами почесто бивамо немамо 
право суда другима. Онај ко крштава тај и 
прашта. Своју духовност рођењем донесох 
у овај свијет религија чувајући је и залије-
вајући у најсушнија времена.
zzДа ли је стварање један од начина спо-
знаје сопства и сврхе?
– Ја јесам свакога трена свога постоја-

ња, а стварање је та срж која ме буди или 
просто тјера да не заспим или поклекнем 
у овоме свијету требања. Стварање ми по-
маже да схватим да овдје ништа моје није 
и да голи дођосмо и голи отиђосмо. Ства-
рање је енергија прије и далеко послије ти-
јела у материјалноме свијету гдје поезија 
приближава Универзум, додирује времена 
и мирише цвјетове што никада не вену та-
мо далеко, далеко иза посљедњих оку ви-
дљивих звијезда.

ВАЛЕНТИНА НОВКОВИЋ; КОНКРЕТНО

БИЉЕШКА О ПИСЦУ
Љубан Клобучар рођен је 1963. 
године у Сиску (Хрватска). Објављује 
поезију од 1984. године у многим 
књижевним часописима и листовима 
бивше Југославије. Заступљен је 
у Антологији српског пјесништва у 
Хрватској двадесетог вијека у издању 
СКД Просвјета из Загреба, 2002. године. 
Живи и ради у Саскатуну (Канада).

У ВУКОВАРУ СМЕТА  
И БРАНКО РАДИЧЕВИЋ

Иако име пјесника Бранка Радичеви-
ћа са собом не носи никакве политич-
ке конотације, јер он је рођен и умро у 
19. вијеку, некоме ко живи у вуковарској 
улици која носи његово име је ипак за-
сметало па је покренуо иницијативу за 
промјену назива. О томе је на посљед-
њој сједници Градског вијећа Вукова-
ра питање поставио градски вијећник 
СДСС-а Дејан Дракулић.
– Tоком протеклог периода прикупљани 
су потписи за петицију која за циљ има 
промјену имена Улице Бранка Радиче-
вића. Они су нам рекли да је прикупља-
ње потписа текло на потпуно непримје-
рен начин, да неки грађани на прву руку 
то нису хтјели, али да су након одређеног 
„убјеђивања” од стране иницијатора из 
страха једноставно потписали како не би 
имали проблема и како би избјегли су-
коб. Све то доводи у питање и саму ле-
галност таквог захтјева. Осим тога неја-
сно је и због чега некоме смета Бранко 
Радичевић – рекао је Дракулић.
Са иницијативом је био упознат начел-
ник Управног одјељења за образовање, 
спорт и бранитеље Дарко Димић који је 
рекао да је његово одјељење вратило 
петицију иницијаторима с обзиром да 
није понуђено никакво образложење.
– Не знам колико је људи петицију пот-
писало, могу само да претпоставим да 
су то учинили сви који у тој улици жи-
ве, дакле и они који јесу и они који ни-
су хтјели да потпишу. Још једном поста-
вљам питање коме смета Бранко Ради-
чевић за кога мислим да би требао да 
има улицу у центру града, с обзиром на 
то да је и његова мајка рођена у центру 
Вуковара, а не на његовој периферији – 
истиче Дракулић. Он претпоставља да 
ће даљи поступак ићи у складу са не-
каквом законском процедуром и да ће 
у овом случају ипак превладати разум и 
да ће овај захтјев бити одбијен.

ТЕОФИЛОВИЋИ ОДУШЕВИЛИ 
ПУБЛИКУ У КИСТАЊАМА

У препуном кистањском Дому културе 
одржан је концерт браће Ратка и Ра-
дише Теофиловић који су својом једин-
ственом и ванвременском интерпрета-
цијом музичке културне баштине Бал-
кана разгалили срца бројних Далма-
тинаца пристиглих у Кистање из Кни-
на, Скрадина, Шибеника и Задра, пише 
портал Срби. хр. 
Без пратње и инструмената, уводним 
ријечима којима описују сваки крај из 
којег пјесма потиче, њен настанак, ин-
терпретацијом која одише дубоким по-
штовањем према прошлости, али и са-
дашњости, низале су се пјесме од А што 
ти је мила кћери, Варај, Лено Магдалено, 
Видова, Навали се Шар планина, Ђелем, 
ђелем, које баш никога од присутних ни-
су оставиле равнодушним. 
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У селу Нунић, недалеко од Кистања, 
од предратних 300 становника, да-
нас их је мање од седамдесет, али 

село не чине бројке, већ људи, и приме-
ри оних који показују како се љубављу и 
упорношћу може живети чак и у најте-
жим условима.

Подбочен на штап који му олакшава 
кретање кроз непроходно, густо растиње, 
Марко Стјеља свако мало баца поглед на 
стадо оваца које његове старачке ноге све 
теже могу испратити. Година му је осамде-
сет и шест, а питамо га, држи ли још благо 
и може ли ходати за овцама.

– Шта друго да се ради? Не ору се ви-
ногради, не сеју њиве, нити посла има. 
Тешко је. Нема младих људи, нити је ко 
у радном односу Зато би их сада и продао 
да имам коме. Не могу више. Здравље ме 
све слабије служи, а ни баба ми, мислећи 
на жену, није боље. Ишао бих код деце у 
Србију, још ово мало, бар да нисмо сами 
нас двоје – одговара старац кога затекосмо 
на самом улазу у село Нунић.

Мало је данас људи у Нунићу, конста-
тујемо.

– Нема их никако, а не мало. Та видите 
ли колико је кућа затворених? Још пар љу-
ди у селу који нешто држе, муче се, и то је 
све што је остало. Некада је било народа, 
било је и коња, волова, трактора. Било је 
и посла у Кистањама, орали су људи њиве 
и радили винограде, а сада дошло да не-
ма никога и ничега. Живели смо од пољо-
привреде и сточарства, а данас од соција-
ле и малих пензија, а то је све сиромашно 
– прича нам Марко.

АКО УДОМИМ СТАДО ОДОХ КОД ДЈЕЦЕ
У село Нунић из избеглиштва се, каже, 

вратио пре више од две деценије. Тада је 
још био у снази и здравље га је добро слу-
жило. Узео је пар оваца, временом их „за-
метнуо” још коју више, све до данашњих 
тридесетак са којима више ни сам не зна 
шта би. Ни купца за овце није лако наћи, 
јер није то посао којим баш свако жели и 
може да се бави.

– Ако ко тражи да би их купио, нека до-
ђе овамо. Мени се деца немају где вратити 
нити имају шта више тражити овде. Тамо 
имају свој кров над главом, раде, прежи-
вљавају. Па ето, ако удомим стадо ићи ћу 
са бабом код њих. Само чељаде није нигде 
приспело, посебно под старост, а нас бар 
има ко гледати ово мало од живота што је 
остало – помирљиво ће Марко, а онда опет 
пружа свој штап и тромим кораком одла-
зи за својим овчицама које су се увелико 
упутиле познатом стазом ка кући.

Сусрет са овом старином која позна-
је сваки метар нама непознатог села, не 
обећава баш много, ни ведријих прича ни 
млађих саговорника. Неколико метара 
даље стоји путоказ ка засеоку Шуше. Пу-
тем кроз село не срећемо никога, али на 
крају истога поново се чује блејање оваца. 
Знак је то да још некога има, да је још неко 
у стању да хода за овцама. Испред капије 
са осмехом нас дочекује једно младо жен-
ско лице. Зове се Милена Шуша и у Шу-
шама живи са оцем и мајком. Са радошћу 
нас сво троје дочекују и позивају у двори-
ште. Ту, на сунцу које се у висинама бори 
са облацима, са Шушама причамо о њихо-
вој борби за опстанак. Љубица и Јово били 
су међу првим повратницима у Нунић, а 
њихова Милена прво српско дете рођено 
у општини Кистање након последњег рата.

– Ја сам се, заједно са својим родитељи-
ма, вратила у Безбрадице 1997. године, са-
мо две године након рата. Тада је Јово чуо 
за мене, он је већ био ту са својом мајком, 
и сваки дан је долазио док ме није превео 
овде. Требало му је свега двадесет дана – 
присећа се са осмехом Љубица, иако до-

даје да су се у раној младости ипак повр-
шно познавали.

Обома је било тешко, али су у нови жи-
вот на старим рушевинама кренули зајед-
но, без игде ичега, без посла и помоћи, уз 
надничење код комшија Хрвата који су им, 
како кажу, увек излазили у сусрет.

– Нисмо имали услове за живот, али 
смо се сналазили. Јово није имао никаква 
примања, мајка му је тек касније оства-
рила право на пензију, док сам ја прима-
ла социјалну помоћ. Посла није било, али 
смо ишли код комшија Хрвата радити на 
дневницу. Обрађивали смо им баште, ви-
нограде, косили траву. Нисмо имали ни 
механизацију па нам је једна комшиница, 
Аница Кардум, посудила свој мотокулти-
ватор. Тим мотокултиватором смо фреза-
ли башту и косили њиве њој и себи. Други-
ма када би радили они би нам платили то 
што радимо, али су нам давали и брашно, 
шећер, уље, оно најосновније што су и они 
добијали од неких организација – присећа 
се Љубица својих првих месеци па и годи-
на након доласка у Нунић.

РАТ НИЈЕ УНИШТИО КОМШИЈСКЕ ОДНОСЕ
Помешаних осећања данас прича о том 

периоду доласка у готово пусто село, али и 
међуљудским односима и комшијској ем-
патији коју рат и сва зла која је са собом 
донео, ипак нису успели трајно покидати.

– Како сам ја већ била прешла четрде-
сету годину, а желели смо потомство, због 
тешких услова живота изгубила сам прву 
трудноћу. Нисам ишла ни на прегледе док-
тору, превоз нисмо имали, пешачили смо 
километрима да обиђемо моје родитеље, 
и све је то узело данак и завршило трагич-
но. Знајући све то, комшија Мате Бљајић 
из Задра се понудио да нам посуди новац 
да купимо половни аутомобил, како бих 
могла ићи редовно на прегледе у Шибе-
ник. Ми смо имали нешто оваца, и када 
смо продали јањиће одмах смо му врати-
ли тај износ који нам је позајмио за ауто. 
Захваљујући томе родила се 2000. године 
наша Милена, прво дете након рата у селу 
Нунићу, али и целој општини Кистање – не 
скривајући сузе прича Љубица.

Док су Љубица и Јово одлазили радити 
у пољу, или изгонили стадо на испашу, о 
Милени је бринула Јовина тада времешна 
и болесна мајка и њена сестра која је, у ку-
ћи поред, сама проводила старачке дане. 
Милена је одрастала сама, без својих вр-
шњака, слушајући приче и савете двеју ба-

ка, возећи бицикл пустим сеоским улица-
ма, чекајући лето да бар неко приближно 
њених година дође макар краткорочно у 
село. Чак и када је кренула у предшкол-
ско, потом и у школу у Кистање, била је 
једино дете, ученик којег је комби возило 
свакодневно одвозило у Кистање и враћа-
ло у Нунић. Скромном и мало причљивом 
Јови, и упорној и одлучној Љубици, она је 
подарила највећи мотив да истрају у бор-
би за опстанак. Навикли на тежак живот, 
мукотрпан рад, неретко и на самоћу, али 
скромни и задовољни оним што имају, да-
нас када живе од скромних пензија и ба-
вљења сточарством ни секунде, кажу, не 
жале због повратка, јер су једино у Нуни-
ћу своји на своме.

– Колико год да је било тешко, ми смо 
знали за шта се мучимо. Милена је пора-
сла, уписала факултет у Книну, још мало 
јој је остало да дипломира, а ми смо доче-
кали да остваримо пензију. Приходи ни са-
да нису велики, али располажемо са оним 
што имамо. Уз то радимо башту, држимо 
овце и трудимо се да нашем детету ништа 
не недостаје. Пуно је улагања и у сточар-
ство, ово је шкрт крај, морамо куповати ле-
тину, али смо скромни и немамо превелике 
прохтеве. Ја сам била кратко у Војводини, 
али највише волим свој камен, своју Буко-
вицу. Срећни смо што смо ту, што имамо 
наше дете, што нам близу почивају роди-
тељи које можемо увек обићи. Увек буде 
потешкоћа, али све је то живот – емотив-
но приповеда Љубица.

ЧАША ВОДЕ, КОМАД КРУВА, ДОБРО ЈЕ...
У селу у којем је деведесетих година 

живело око три стотине становника да-
нас их, бар по подацима последњег по-
писа становништва, стално живи мање од 
осамдесет. Да је и толико било би добро, 
каже нам Јово, али и та бројка се готово 
свакодневно смањује.

– Ово село је још осамдесетих година 
имало воду, што и данас нека села нема-
ју. Посла је било у Кистањама, Шибени-
ку, Книну. Имали смо школу, Дом култу-
ре, трговину, гостиону где би се народ оку-
пљао, играли би балоте и окренули јагње, 
а сада свега тога више нема. Пре рата сам 
радио у пошти у Шибенику, па се вратио 
овде. Онда дође рат па одем у Србију, али 
ни тамо ме ништа није везало. Кад сам се 
вратио, пољубим ову земљу где сам рођен, 
и ништа ми више није било тешко радити. 
Чаша воде, комад крува, добро је, ја сам 

задовољан. Уз Љубицу је све било лакше, 
мало по мало и створили смо довољно за 
нас, ја сам срећан – кратко ће Јово.

НИКОЛА И МИЛАН НАЈМЛАЂИ У СЕЛУ
Недалеко од ове трочлане породице, 

путем који води поред порушене школе, 
некадашње трговине, гостионе, необра-
ђених њива које су некада храниле бројна 
домаћинства и затворених домова у који-
ма више нико не живи, деценију касније 
упутили су се и Славица Ћалић и Златко 
Шуша. Вратила их је љубав, љубав је и њих 
спојила и захваљујући њој Нунић је постао 
богатији за два дечака, данас најмлађа ста-
новника у селу, Николу и Милана.

– Једно време сам живела у Панчеву, 
па у Београду, а онда сам се 2010. године 
вратила. Неки би рекли да је то носталги-
ја, а ја кажем да је то  љубав према родном 
крају. Ту сам упознала Златка, и ево већ 13 
година смо заједно. Две године касније ро-
дио се Никола, а 2016. године добили смо 
и другог сина, Милана. Добро нам је, на-
шли смо се, разумемо се и подржавамо у 
свему и то је оно што је најважније. Да је 
лако, није. Ни једно немамо сигуран посао. 
Златко приватно ради кад има посла, кући 
држимо стоку, радимо мало пољопривре-
де, ја се бавим децом. Најважније је да смо 
у својој кући, да имамо своју породицу, а 
све остало што донесе живот решавамо у 
ходу. Најмлађи смо у селу, немамо неког 
друштва у близини, али не оскудевамо у 
оним суштински важним стварима. Тру-
димо се да деци обезбедимо оно што им 
треба, нигде и не идемо без њих, лети их 
одведемо на море док зими одлазе у шко-
лицу српског језика која се одвија у про-
сторијама једног удружења у Ђеврскама. 
Треба бити скроман, и захвалан на ономе 
што имаш – искрено ће Славица Ћалић.

ПРЕДУГ ИЗБЈЕГЛИЧКИ СТАЖ 
Поред свега што нам прича Славица, 

њен супруг Златко додаје да, без обзира 
на све тешкоће које живот носи, он једино 
жали што се и раније није вратио на свој 
кућни праг. Петнаест година избегличког 
живота било је довољно да схвати шта му 
је за срећу довољно.

– Моји родитељи су се овде упокојили 
након мог повратка, а ја сам остао да за-
снивам своју породицу. Овде сам упознао 
Славицу, добили смо потомство. Данас ни-
је лако ни породицу имати, а мени је по-
родица највећа срећа, а онда и то што жи-
вим ту где волим, где сам рођен. Мој деда 
је још 1905. године отишао у свет, обишао 
и Кину и Јапан, девет година је био у вој-
сци и рођена мајка га није препознала ка-
да се вратио, био је морнар на броду и мо-
гао је остати било где, али се исто вратио 
овде и ту засновао фамилију, оставио по-
томство. Могао сам тако и ја, није ме ни-
шта обавезивало да морам доћи, али сам 
послушао своје срце и данас знам да сам 
направио најбољи избор – прича нам по-
носно и емотивно Златко Шуша.

Данас, док марљиво спрема последње 
испите на економском факултету, сваки 
викенд проводећи у Нунићу о којем пише 
најлепше песме, Милена заједно са својим 
вршњацима осмишљава пројекте који би, 
можда, могли да допринесу напретку и не-
кој светлијој будућности њеног села. Ви-
ше него икада раније, изазов је опстати и 
остати у том крају где нема ни сигурног 
посла ни редовних прихода, ни трговине 
ни комшија у близини, само јака воља и 
жеља да се часно преживи на овој шкртој 
земљи Буковице. А да је, уз Шуше, још ви-
ше Зорица, Котура, Марчинка, Рончевића 
и Стјелја, и Нунић би, заједно са природом, 
засигурно живнуо у ове пролетње дане.

ВАСКА РАДУЛОВИЋ/СРБИ.ХР

ЉУБАВ МОЖЕ И 
СЕЛО ДА ОЖИВИ

 » СЕЛО НУНИЋ КОД КИСТАЊА:  Породице Шуша и Ћалић 
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ЗАПИС О ПРВОМ ХРВАТСКОМ МАСОВНОМ ЗЛОЧИНУ ПУБЛИКОВАН ЈЕ У AУСТРАЛИЈИ 1970. ГОДИНЕ  

Kрвава Бјеловарска крајина
zzНаочиглед југословенских власти, Хр-
вати су још 1938, а нарочито од 1939. 
разоружавали Србе, писао је Миладин 
Вујиновић априла 1970. у листу СНО у 
Аустралији, чији текст преносимо уз 
незнатна скраћења. 

О хрватским злочинима писано је до-
ста у српској слободној штампи, а и 
књиге су о томе издаване на српском 

и страним језицима. Но, нико ни до данас 
нигдjе не осуди, већ, шта више, данас су у 
најприснијој сарадњи: усташе, комунисти 
и Хрватска сељачка странка у борби про-
тив српског народа. Зато сам ријешио да 
за српске родољубе јавно свједочим, из-
носећи злочине Хрвата које сам видио и 
преживио у Бјеловарској крајини, а што 
би употпунило свеукупну документацију 
о тим нељудима.

У сриједу, предвече 16. априла 1941. го-
дине, на два дана прије капитулације Кра-
љевске југословенске војске пред силама 
осовине Њемачком и Италијом, залазило 
је сунце за пролистале лугове у долини ри-
јеке Чесме, а Бјеловарску крајину, између 
Билогоре, Калник планине и Мославачке 
горе, покрише сиво оловни облаци; с пр-
вим мраком над Бјеловарском крајином 
пада тамна ноћ.

Док су српска села гудовачке општи-
не: Мало Кореново, звано Бостон и Мала 
Србија, Велико Кореново, Гудовац, Прго-
мељ, Раич, Клокошевац, Станчић, Тук и 
Бреза утонули у нијемо доба ноћи, Хрва-
ти су поставили страже на свим прилази-
ма Бјеловару и на сви прелазима ријеке 
Велике од пруге Загреб–Бјеловар до ушћа 
Велике у ријеку Чесму. По свим помену-
тим селима Хрвати су поставили страже 
и запосјели путеве, и те исте ноћи похва-
тали још у постељама 197 Срба и 1 Срп-
кињу Љубицу Проданић из села Доњи Гу-
довац кућни број 28.

Из села Болч, општина Фаркашевац, од-
ведени су у Гудовац свештеник Бранко Бр-
зин, учитељ Стеван Ивановић, звонар Цр-
кве Св. Недјеље у Болчу Јово Шиљак, Ђуро 
и син му Мисирача, звани Ђаја, отац и брат 
тршћанске попадије Милке, која је заклана 
у Трсту 1943. године. С мужем свештени-
ком др Петром Војновићем, богослов са-
рајевске богословије Милорад Шиљак из 
Шарампова у Болчу ухваћен је у Гудовцу у 
кући Милана Проданића, свештеник, учи-
тељ и богослов били су сва српска интели-
генција у тој околини.

Хрвати су свим похватаним Србима са-
општили да их они воде да положе присе-

гу (заклетву) поглавнику и домовини Хр-
ватској!…

Похватане Србе чували су Хрвати у за-
творима општине, школе и биртији Код 
Мојчана у Гудовцу.

Док су једни држали блокаду цијеле 
гудовачке општине, други су копали раку 
на Гемајди, општинска ливада у Гудовцу, 
поред лијеве обале Плавнице уздуж дру-
ма Бјеловар–Загреб.

Дан је пролазио. Из Загреба је дошао у 
Гудовац, на позив унијата, Марка Павле-
шића из Пргомаља, поглавников хрватски 
војсковођа Славко Кватерник.

Чим је стигао Славко Кватерник отпо-
чело је извођење Срба из затвора, везани 
по двојица заједно и сви заједно између 
двојице конопцем. Цикош, Хрват Загорац 
из Рашча у Гудовцу, прочитао је Србима 
СМРТНУ ПРЕСУДУ у име злочиначке „др-
жаве” Хрватске!

Срби су потјерани на Гемајду. Гонило 
је на сваког везаног Србина, са сваке стра-
не пута, по два Хрвата са ножевима на пу-
шкама у ставу за клање.

На Гемајди, Славко Кватерник и унијат 
Мирко Павлешић су да се Стеви Вуксану, ју-
наку са Балкана, извади живом срце! Јер је 
Стева био српски добровољац и носилац ор-
дена: двоглави Бели орао добијен у Церској 
бици и Карађорђеве звијезде са мачевима, 
добијене на Кајмакчалану, гдје је Стеван био 
рањен у стомак, држећи лијевом руком да му 
цријева не испадну, док је десном руком из-
нио из бугарског рова живог бугарског офи-
цира – капетана и бацио га пред ноге краљу 
Александру. Краљ Александар назвао је Сте-
ву „јунак са Балкана”, ставио му је Карађор-
ђеву звијезду на груди, а цијели II Гвоздени 
пук извршио је Стевану Вуксану поздрав у 
парадном маршу – дефилеу.

Хрватски доглавник питао је Стеву гдје 
му је стајала Звијезда. Стеван одговара: 
„На српском срцу”. Затим громко узвик-
ну: „Живјела небеска Србија!”

Славко Кватерник је био пренеражен, 
али се прибрао, ипак, и опсовао Стевану 
МАТЕР СРПСКУ. Стеван Вуксан му, по-
пут Обилића и Принципа, достојанствено 
и хладно одговара: „Ти никада нећеш уби-
ти српског јунака, о коме ће српске књи-
ге писати…”

Кад Стевану извадише срце, Цикош је 
командовао – ПОКОЉ!

Два тешка митраљеза проламали су до-
лину Чесме. Срби су покошени по ногама, 
а затим рањени клани: недоклани бацани 
су у гроб, посути тоном неугашеног креча 
и многи још живи затрпани земљом! Ср-

бин Љубомир Швагоња из Малог Коренова 
– „Мала Србија”; отац три дјетета, тражио 
је од својих комшија да га живог не сахра-
њују – али су га они живог у гроб бацили и 
затрпали! Један Србин из села Брезе, ра-
њен у руку, успио је, под окриљем ноћи, 
да побјегне. Доцније је заклан у свом селу 
за вријеме рата, када су хрватски војници 
поклали све старце и бабе.

Сутрадан су Хрвати исти посао обави-
ли у селу Фаркашевцу, пустошећи села: 
Болч, Доњи Марковац, Иванчани, Вукши-
нац, Српска Капела, Стара Капела, Хабја-
новац, Хагањ, Глог, Реметинац, Зворник и 
Жавниц. Само из села Болча одвели су 30 
Срба. Рачуне им је покварила Српкиња дје-
војка, ћерка биљежника Гвозденчевића (и 
данас жива) из Гудовца.

У рану зору 18. априла 1941. године 
отишла је, по цијену живота, у Бјеловар 
да затражи заштиту, за Србе, од Нијема-
ца. Јер Хрвати, огрезли у крв, хтјели су 
све поклати до српског пилета – дјетета! 
Говорила је њемачки као интелектуалка. 
Командант њемачког гарнизона у Бјело-
вару, непознатог чина и имена, за кога се 
доцније утврдило да је и он Србин из Лу-
жице, саслушао је дјевојку, па је у борним 
колима одјурио у Гудовац, 5 километара. 
Од Бјеловара, видио је раку, крв и креч на 
Гемајди, узео секцију и одјурио у Фаркаше-
вац. Ту је распустио све Србе да иду кућа-
ма. Потом се вратио у Гудовац, пустио из 
затвора Српкињу Љубицу Проданић, која 
је чекала покољ са осталим Српкињама.

Нијемац је разоружао око 500 Хрвата. 
Он је наредио Хрватима да ископају Србе 
из гроба, што су „независно државници” 
без поговора послушали и лешеве иско-
пали. Срби су били на Гемајди поређани 
као снопље. Овај је Нијемац наредио да се 
Срби пренесу у црквену порту Цркве Св. 
Петра у Гудовцу, гдје су сахрањени у 5 за-
једничких гробница.

Нијемац је Хрватима одржао говор и 
рекао: „Двије године сам у рату. Био сам 
на свим фронтовима на Западу. Овако што 
нисам ни чуо ни видио…” Запријетио је да 
ће све кривце извести пред војни суд. Но, 
тога је дана de facto призната, од Нијема-
ца, Независна Држава Хрватска!

Нијемци су покољ Срба у Гудовцу на-
звали Усташко дјело код Бјеловара – што и 
одговара истини и не. Ако је Хрват и уста-
ша једно те исто, онда је овај назив тачан. 
Ако поред усташа има и Хрвата, онда зло-
чин најмање припада усташама. Он је са-
мо дјело Хрватске сељачке странке. Јер 
син Стјепана Радића, Владимир, писаће у 
Новој Хрватској бр. 135 од 12. јуна 1942. у 
чланку Дом и Домовина сљедеће: „У глав-
ним стварима, у темељним начелима уста-
шки наук није стварно ништа друго него 
наук Стјепана Радића”, па наставља, „да 
се под Поглавниковим мудрим вођством 
изводи наук браће Радића”.

У општини Гудовац било је око 2.500 
домова, од којих шездесет одсто српских. 
На дан 17. априла 1941. било је ту око 500 
усташа и око 1.000 хрватских домова. Тада 
усташка војна формација није ни постоја-
ла, те се лако да закључити да је злочин у 
Гудовцу дјело Хрвата и њихове ХСС, којој 
су припадали сви Хрвати, изузев поједи-
наца, лијево крило Комунистичке партије, 
средина мачековци, а десно крило усташе.

УСТАШЕ И ХРВАТСКА СЕЉАЧКА СТРАНКА
Из даљих излагања ће се видјети зашто 

секретар ХСС Јурај Крњевић није дозвоља- » Срушeни спoмeник „Гудовчан“ аутора Вojинa Бaкићa 

ВУКОВАР: СЈЕЋАЊЕ НА 
ПРОБОЈ СРЕМСКОГ ФРОНТА

Полагањем вијенаца и прикладним го-
ворима, у Вуковару је 12. априла обиље-
жена 78. годишњица пробоја Сремског 
фронта и ослобођења Вуковара и око-
лине од фашистичког окупатора.
Антифашисти из Хрватске, Србије, Сло-
веније и Босне и Херцеговине окупили 
су се испред Спомен-костурнице у Ву-
ковару у којој су сахрањене жртве са Ду-
дика и борци Пете војвођанске ударне 
бригаде и Црвене армије како би оби-
љежили пробој Сремског фронта и осло-
бођење града Вуковара. Програм у ор-
ганизацији Савеза антифашистичких 
бораца и антифашиста Републике Хр-
ватске и Заједнице удружења антифа-
шистичких бораца и антифашиста Ву-
коварско-сремске жупаније започео је 
полагањем вијенаца многобројних де-
легација и представника антифаши-
стичких удружења, мањинских вијећа 
и тијела локалних самоуправа. Прије 
доласка у Вуковар, неколико представ-
ника антифашистичких удружења посје-
тило је и Илок.
– Били смо на пријему код градоначел-
нице, а затим смо положили цвијеће на 
спомен-костурници борцима Црвене ар-
мије, на партизанском гробљу у Илоку, 
на споменику жртвама усташког теро-
ра на Ловци и на партизанском гробљу 
у Шаренграду – рекао је предсједник 
Заједнице антифашистичких удруже-
ња Вуковарско-сремске жупаније Ла-
зо Ђокић.
За крај програма посвећеног пробоју 
Сремског фронта, услиједила је акаде-
мија на којој су присутне поздравили 
чланови неколико делегација антифа-
шистичких удружења.
Сремски фронт, који је постављен 23. 
октобра 1944. године како би њемачке 
јединице задржале напредовање Црве-
не армије и Југословенске војске како 
би могле да извуку своје јединице Гру-
пе армија „Е” из Грчке, разбијен је 12. 
априла 1945. године, а након мјесец да-
на ослобођена је цијела држава.

ОСКРНАВЉЕНА СПОМЕН-
ПЛОЧА СРПСКИХ БОРАЦА И У 
СЕЛУ ЈЕЛАЧИЋИ КОД КЛАДЊА

Спомен-плоча у знак сјећања на 24 срп-
ска борца и цивила убијена у селу Је-
лачићи код Кладња, поново је оскрна-
вљена, пети пут од постављана 2011. 
године.  Спомен-плоча је подигнута у 
знак сјећања на 24 мјештанина које су 
убиле муслиманске паравојне снаге из 
Кладња и Живиница. Више пута се пло-
ча нашла на мети вандала, али су је Ср-
би, некадашњи мјештани, обнављали.
Споменик подигнут 2011. године, рушен 
је и 2014, а починиоци нису откривени.
Снаге тзв. Армије РБиХ су на православ-
ну Нову годину 14. јануара 1994. годи-
не убиле 17 мјештана Јелачића, од ко-
јих шесторо старијих и немоћних лица, 
а преживјели су протјерани.
Село је до рата имало 100 домаћинста-
ва и више од 300 становника. РТРС
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вао, за вријеме рата, да југословенска вла-
да осуди усташке злочине, а као предсјед-
ник ХСС је у блиској и искреној сарадњи 
са још из рата освештаним савезом уста-
ше – комунисти.

Унијат Мирко Павлешић, првак ХСС и 
лични пријатељ Влатка Мачека и админи-
стратора крижевачке бискупије др Јанка 
Шимрака, организовао је злочин још при-
је рата. Он је и даривао креч да се поспе 
по Србима…

У име ХСС обећао је сваком Хрвату 
аграрни минимум од 20 јутара обрадиве 
земље, са једном српском кућом, под усло-
вом да се највиђенији Срби покољу. Он је 
Србе распоредио у 3 категорије: најбога-
тије поубијати, средње иселити на Косо-
во (тако су Хрвати звали Србију), сирома-
шнијима одсјећи реп, прекрстити на унију.

По овим селима, наочиглед власти 1939, 
организовани су хрватски сељачки судови. 
Срби осуђени на смрт поклани су у Гудов-
цу, док је Србе у Фаркашевској општини 
спасао Нијемац. У Болчу је одржано су-
ђење Србима у кући Славинића, и пресу-
де им нису скриване.

Имање најбогатијег Србина у Гудов-
цу, Емила Маргетића, било је додијељено 
команданту покоља Цикошу, који је био 
и прије рата командант Хрватске сељач-
ке заштите општине Гудовачке. Цикош је 
лично заклао Емила Маргетића и сина му.

Имање Ђуре Мисираче из Болча било је 
додијељено шокцу Марку Боговићу, а има-
ње Емила Мисираче – Баја из Северина – 
Мала Србија, Подравцу Зделару. Загорац 
Никола Писачић из Доњег Вуксиновца, и 
данас је жив, обилазио је ливаде најбога-
тијег Србина у Вуксинцу Милана Пиале, 
уживао у љепоти Милановог имања и мје-
рио од врбе до врбе што ће бити његово – и 
то обично недјељом када је био докон! По-
дравац се хвалио Ђаји да ће то за који дан 
бити његово и да Ђаја не треба да се мучи.

И данас, када прођете Бјеловарском 
крајином, сваки Србин вам може и зна ре-
ћи име свог насљедника Хрвата, коме је још 
прије рата ХСС обећала његово имање…

Хрватски комунисти каткад спомену и 
Гудовац. У књизи тзв. Борбени пут 32 ди-
визије, кобајаги намијењеној у историјске 
сврхе, пишу да је народ загребачке обла-
сти, гдје убрајају и Бјеловарску крајину, 
био од првог дана рата „одлучно антифа-
шистички” настројен…

ЈУГОСЛОВЕНСКА ПОЛИТИКА И СРБИ
Поред криминалаца Хрвата, за злочин 

у Гудовцу постоје и други кривци – ВИ-
СОКА ЈУГОСЛОВЕНСКА ДРЖАВНА ПО-
ЛИТИКА, која је обезглавила све Србе, те 

нису били у могућности ни да бране држа-
ву, ни да себе саме од злочина спасу и са-
чувају. Неколико примјера ради потврде 
наше тезе неће бити од штете.

Срби су у Бјеловарској крајини клани и 
прије рата! Након хрватског злочина 1936. 
године у Керестинцу.

Србин Томо Пиале из Вуксинца, кућа 
бр. 6, заклан је у хрватском загорском се-
лу Цуговац 1936. године. Загорци су Тому 
исјекли и мртвоме ставили уд у уста. Тому 
је брат Никола покупио у поњаву.

Србину Васи Предраговићу родом из Шу-
менчана, Шокци из села Липовца још живом 
испјевали су пјесму: „Липовчани село је на 
гласу, још имамо да убијемо Предраговић 
Васу”. Васо је убијен из засједе у кукуру-
зу, враћајући се мотоциклом из Бјеловара.

Србин Љубомир Горановић из Хабјанов-
ца задављен је испред села Скрињара, вра-
ћајући се са пијаце Св. Ивана Забна. Иа-
ко се знало ко је путовао с Љубомиром у 
друштву, југословенска истрага никад ни-
је сазнала ко је задавио Љубомира, као и 
ко је убио Васу Предраговића!

Србин Божо Кесић из Кабла заклан је 
косом. Србин Цвиjановић из Шумечана 
убио се сам опкољен у кући, да не падне 
жив Хрватима у руке.

У околини Чазме избодена је ножеви-
ма Анка Миљанац у авлији. Србин лугар 
Предраговић убијен је у шуми. Србин Ђуро 
Смртић из Војног крижа отишао је у шуму 
Жутице, разбили су му главу тупим пред-
метима. Србин Миле Косановић убијен је 
у авлији тупим предметом…

Наочиглед југословенских власти, Хр-
вати су још 1938, а нарочито од 1939. раз-
оружавали Србе…

Скоро три деценије прохујаше од тог 
страшног дана. Широм Српства мало је 
Срба који већ данас знају гдjе су Хрвати 
извршили ПРВИ МАСОВНИ ЗЛОЧИН у 
доба злочиначке „Независне” Државе Хр-
ватске. Јер у Југославији из разлога „брат-
ства и јединства” није дозвољено о томе 
писати – да неко не би увриједио Хрвате!

Нека овај скроман прилог за историју 
послужи као допуна документацији о ра-
ду злочинаца Хрвата, а и као опомена љу-
дима из српског јавног и политичког жи-
вота – шта треба и смију да раде.

АПРИЛ 1970, АУСТРАЛИЈА
МИЛАДИН ВУЈИНОВИЋ

(ВИДИ: МИЛАДИН ВУЈИНОВИЋ, 
ПРВИ ХРВАТСКИ МАСОВНИ ЗЛОЧИН, СЛУЖБЕ-

НИ ГЛАСНИК, АДЕЛЕЈД – ЕДВАРДСТАУН,  
ЈУЖНА АУСТРАЛИЈА, 10. МАЈ 1970, 

ОРГАН СНО У АУСТРАЛИЈИ)
ИЗВОР: СТАЊЕ СТВАРИ

 » Српске жртве, побијене од стране усташа у Гудовцу 28. априла 1941. 
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Обиљежена 81 година од убиства 
Срба у Бијелом Потоку
Сваке године, другог дана Васкрса, оби-

љежава се страдање 54 српска цивила, 
који су на Васкршњи понедјељак 1942. го-
дине убијени у усташком покољу у бања-
лучком насељу Бијели Поток. Потомци 
жртава кажу, њихове најмилије су прије 8. 
годину убиле комшије Хрвати, а о свире-
пости злочина за који нико није одговарао 
најбоље свједоче жене и дјеца, који су уби-
јени само зато што су били православни.

81 годину брда у Бијелом Потоку није-
мо свједоче о свирепом усташком злочи-
ну за који нико није одговорао. Другог да-
на Васкрса 5. априла 1942. прво су дошли 
до породице Вујасиновић, коју су убили 
без испаљеног метка. Послије су убили и 
Богојевиће, а онда Милинковиће, њих 31.

– Брата од годину дана су заклали, од-
сјекли су му главу – од годину дана. Шта 
је дијете било криво? Овдје ми је заклана 
сестра од 20 година која је молила усташу 
да је не убије, али он је узео пушку и уда-
рио је кундаком у прса. Она је пала и он 
ју је заклао – каже Бранко Милинковић 
предсједник Удружења породица, пото-
мака и поштовалаца жртава усташког те-
рора Бијели Поток.

Дошли су да нам честитају Васкрс и ка-
жу да не бринемо. То су биле наше комши-
је Хрвати из насеља Дебељаци, каже Брацо 
Адамовић, којем су усташе убиле 13 чла-
нова породице.

– Ујутро на Васкрс затекли су већином 
дјецу и жене, остали стари су били код сто-
ке и спремали се за васкршњи ручак, ко се 
нашао тога су и убили. О томе се послије 

није причало. Ја сам ишао у школу у Де-
бељаке и ни у једним књигама не пише о 
покољу, ни о чему се није смјело прича-
ти, а све због братства и јединства, а ко је 
год причао завршио је на суду – навео је 
Адамовић.

Уочи сваког великог празника Србин 
служи парастос. Свако црвено слово у ка-
лендару крвљу је писано – поручено је на 
обиљежавању годишњице од злочина у Би-
јелом Потоку. Заборавити се не смије да су 
у свега неколико сати, без испаљеног мет-
ка – ножевима, крамповима, маљевима, 
усташе мучки убиле 54-оро Срба.

– Нема периода у било ком периоду 20 
вијека да наш народ није морао да пролази 
највећа могућа страдања, од Првог, Дру-
гог свјетског рата, па и ево посљедњег Од-
брамбено-отаџбинског и да није било по-
двига и жртве нашег народа данас не би-
смо били своји на своме – рекао је Драшко 
Станивуковић градоначелник Бањалуке.

Предсједник Скупштине града Бања-
лука Љубо Нинковић поручио је да су ово 
врло важни догађаји којима се шаљу по-
руке нашег мира.

– Али, исто тако да не смијемо да за-
боравимо све жртве из било ког рата, по-
готово када се ради о невиним жртвама – 
додао је он.

Невине жртве су сачуване од заборава 
2002. изградњом споменика у Бијелом По-
току уз помоћ власти града Бањалуке, и од 
тада сваке године се организује парастос 
и полагање вијенаца на ово спомен- оби-
љежје. РТРС

IN MEMORIAM: У вјечност  
отишао пуковник Бранко Бијелић
У петак 21. априла напустио нас је пу-

ковник Бранко Бијелић. Сахрањен је 
четири дана касније на гробљу Орловача. 
Иза њега су остали ожалошћени супруга 
Мирјана, синови Синиша и Небојша, унук 
Петар, снаја Mairead, сестре Мира и Нада, 
остала родбина и пријатељи.

Бранко је рођен 1947. године у Пјешча-
ници на Кордуну од оца Ђуре и мајке Ми-
ле рођене Станојчић. У свом вољеном селу 
проводи своје прве године живота заједно 
са сестрама Миром и Надом. Колонизација 
их, заједно са многобројним Кордунаши-
ма, са огњишта одводи у непознато, у Бачко 
село Кљајићево у околини Сомбора. Упра-
во у Кљајићеву завршава основну школу.

Своје школовање наставља у Београду 
уписујући Машинску школу.

Родитељи и сестре се враћају на Кор-
дун, у Карловац, док Бранко уписује Вој-
ну академију у Београду. Као успјешан 
и марљив полазник Академије успјешно 
је завршава и добија чин потпоручни-
ка рода артиљерије. Као перспективни 
официр бива премјештен у Задар гдје је 
распоређен за наставника у Артиљериј-
ском центру.

У Задру се и оженио Мирјаном Рајшић 
са којом добија синове Синишу и Небојшу.

Иако је свио своје гнијездо није забо-
равио ни своје родитеље те је често био 
на релацији Задар– Карловац, да би му се 
након извјесног времена испунила жеља 
те се враћа у завичај и добија намјеште-
ње у Карловцу.

Недалеко од Карловца у Церовцу, Бран-
ко гради кућу у коју улаже све своје уми-
јеће и знање.

Као официр прошао је од формације ко-
мандира вода до начелника штаба бригаде.

Љубав према завичају, свом народу по-
казао је и тако што је међу првима деведе-
сетих био на располагању у организовању 
одбране Кордуна, али и шире територије.

Све те ратне догађаје, а посебно несрећ-
ни исход доживљава врло емотивно, те му 
се и здравље нарушава.

Након рата неколико година је живио 
у Нишу, након чега се сели за Београд гдје 
је у насељу Кумодраж саградио кућу и ве-
ћину радова изводи сам.

Пријатељи Бранка Бијелића кажу да га 
се сјећају као доброг, вриједног и осјећај-
ног човјека.

Био је и активан члан Удружења 8. кор-
дунашке ударне дивизије као и активан 
члан Завичајног клуба Кордунаша и Бо-
раца Кордуна. Затим, био је члан голуба-
ра Клуба Авала који су приликом сахране 
на гробљу у његову част пустили 5 бијелих 
голубова. Слава му!

ДРАГАНА БОКУН
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ОДРЖАНО 8. ВЕЧЕ СЛАВОНАЦА У БЕОГРАДУ 

Весело на дружењу мјештана славонских села Мацуте и Шпанат
Да Мацућани не заборављају 

своје село показали су и ове 
године окупивши се 22. априла 
на 15. вечери завичајног дружења 
мјештана села Мацуте у рестора-
ну Анђела у Борчи. Организаци-
они одбор на челу са Бором Ра-
тићем побринуо се да све буде на 
врхунском нивоу.

Ове године су се удружили са 
мјештанима села Шпанат који 
су обиљежавали своје 11. зави-
чајно окупљaње. Окупило се око 
200 земљака.

Боро Ратић је поздравио госте, 
своје Мацућане, и пожелио им 
лијеп провод, да се кроз пјесму 
и игру присјете свог родног кра-
ја. То је исто учинио у име Орга-
низационог одбора села Шпанат 
Драган Милошевић.

На велико задовољство Сла-
вонаца, сваке године, из родног 

краја дође парох слатински Дра-
ган Гаћеша.

– Велико ми је задовољство 
бити овдје са вама. Преносим 
вам поздраве епископа пакрач-
ко-славонског Јована. Поздра-
ве вам доносим и из Мацута и 
Шпаната. Прије неки дан сам 
био у Мацутама, а сутра ћу би-
ти у Шпанату. Нажалост, у Ма-
цутама више нема никога од на-

ших људи, али имамо цркву ко-
ја свједочи о вама. Нешто боље 
је у Шпанату гдје има пар кућа 
наших домаћина који ме доче-
кују и организују тамо са мном 
разна славља.

Позвао је све присутне да се 
у што већем броју окупе у порти 
Храма Успења Пресвете Богоро-
дице у Мацутама, 28. августа, на 
Велику Госпојину. Храм је сагра-

ђен прије 331 годину, а запаљен на 
православни Божић 1942. године 
и већ 81 годину стоји без крова и 
одолијева времену.

Ово вече је познато и по бога-
тој томболи која је коштала све-
га 100 динара, па не чуди што је 
распродато преко 1000 листића. 
Најсрећнији су могли добити пе-
чено јагње, печено прасе, телеви-
зор и бројне друге награде. Све те 

богате награде обезбиједе управо 
мјештани ова два села.

Орила се пјесма Ова ми је ста-
за најмилија, од Мацута па до Ће-
ралија…  Гости су до касних сати 
уживали у славонској пјесми и 
плесу. За одличну атмосферу по-
бринуо се изврстан Нон стоп бенд.

Средства која остану посли-
је томболе организатори увијек 
уплате у хуманитарне сврхе.

Мацуте припадају општини 
Воћин, а прије рата припадале 
су Подравској Слатини. Шпанат 
се налази у општини Сопје.

Оно што радује је да сваке го-
дине долазе млади. Љубав пре-
ма Славонији, према брђанској 
наслиједили су од својих родите-
ља. Само тако се може сачувати 
сјећање на завичај преносивши 
га са кољена на кољено.

ДРАГАНА БОКУН

У Интерхоливуду у Београду, 8. априла 
одржано је 8. Вече Славонаца у орга-
низацији Удружења Славонија у срцу. 

Ово вече дружења, игре и пјесме има за циљ 
да отргне од заборава културне вриједно-
сти Славоније. Да сачувају сјећања на тра-
дицију српског народа која се вијековима 
развијала на просторима папучких брда.

Многобројни гости ове вечери, њих пре-
ко 600 могли су да уживају у обичајима, но-
шњи, да заиграју криво коло, тарабан и ло-
говац и запјевају бећарац. Све је то непро-
цјењиво културно и идентитетско благо Ср-
ба из Славоније.

На самом почетку официјелног програ-
ма чланови Удружења Славонија у срцу при-
казали су сегменте из славонских сватова.

Госте је поздравио предсједник Удруже-
ња Миодраг Жарковић не кријући задовољ-
ство што су се Славонци и пријатељи Славо-
није и ове године окупили у оволиком броју.

– Трудимо се да у свом дјеловању сачу-
вамо културне вриједности са подручја За-
падне Славоније, али наше активности има-
ју и хуманитарни карактер.

Жарковић је позвао и госте који су до-
шли из завичаја, из Дарувара, затим госте 
из Бањалуке, Пакраца и Слатине, као и на-
ше земљаке који су дошли из дијаспоре.

– Вечерас смо сви овдје исти, дошли смо 
с циљем да се провеселимо, пјевамо и игра-
мо до јутра уз наш оркестар Нон стоп бенд.

Сваке године радо виђен гост на славон-
ским вечерима је и предсједник Савеза Ср-
ба из региона и народни посланик Миодраг 
Линта који је поручио да му је велика част 
и задовољство да присуствује овој величан-
ственој манифестацији.

– Срби из Славоније и прекодрински Ср-
би дају велики допринос друштвеном, еко-
номском, културном, просвјетном и сваком 

другом развоју наше мајке Србије. Воле без 
резерве своју мајку Србију и желе да она бу-
де јака, богата, моћна држава у којој инсти-
туције на озбиљан и одговоран начин рје-
шавају бројне проблеме грађана.

Међутим, Славонци и остали Крајишни-
ци апелују од своје мајке Србије, наводи 
Линта, да обрати пажњу на одређена пи-
тања и проблеме са којима се суочавају од 
стамбеног питања више од 12.000 прогна-
ничких породица који су и даље подстанари, 
да се покрене суштински дијалог о рјеша-
вању бројних имовинских, стечених, стату-
сних и других права, да се кончано призна-
ју припадници војске и полиције Републи-
ке Српске Крајине, те да се заштите српски 
борци које прогони хрватско и муслиман-
ско правосуђе и још многа друга питања.

Предсједник општине Земун Гаврило Ко-
вачевић каже да је импресиониран бројем 
гостију на Славонској вечери.

– Посебно бих истакао транспарент на 
којем пише: „Славонијо док ми име траје 

ми чувамо твоје обичаје”, и док год чувате 
обичаје из Славоније, Барање, Баније, Кор-
дуна, Срема, Лике, Далмације живјеће овај 
народ. Зато вас молим да све ваше младе, 
чланове породице, добро научите одакле 
су, ко су им ђедови, ко су им прађедови и 
одакле су потекли јер све је то дио наших 
живота. Не треба никада да заборавимо ни 
ко смо, ни шта смо, ни одакле смо.

Иако је вријеме поста, парох дарувар-
ски Ђорђе Остојић обратио се Славонци-
ма и њиховим пријатељима уз апел да док 
чланови Удржења Славонија у срцу играју и 
пјевају обрате пажњу јер имају прилике да 
много тога науче од њих.

– Није Славонија у јелу и пићу, већ јесте 
у нашим обичајима. Овдје је позван епи-
скоп славонски Јован, који вас све из срца 
поздравља, али због поста није у могућно-
сти да дође. Подржава вас и жели да и даље 
чувате обичаје и Славонију своју, не само 
овдје у Београду и у Србији, која јесте на-
ша мајка, већ да долазите и обилазите своју 
Славонију и тамо се веселите. Велика ми је 
радост да овдје срећем и људе који и даље 
живе у Дарувару и који су дошли да кажу 
и покажу да смо живи, да нисмо изумрли. 
Ваше је да помогнете да тако буде и убуду-
ће. Размишљајте о томе, ако Славонија умре 
нећете је сачувати само у Интерхоливуду.

Славонци су били вриједни у протеклом 
периоду па су чланови Удружења, посебно 
Никола Додош и Мирко Русмир заједно са 
Сњежаном Станишић прикупили 4.000 бе-
ћараца. Они ће бити објављени у књизи Бе-
ћарац Срба у Западној Славонији. Књига је 
завршена, али да би се одштампала треба 
да се прикупе средства за штампу. Тако да 
свако ко жели да помогне штампање ове 
вриједне књиге треба да се јави Удружењу 
Славонија у срцу.

Чланови Удружења су на улазу у салу 
поставили и донаторску кутији, како би се 
и овом приликом прикупљала средства за 
светиње у Славонији.

Гости на Славонској вечери су били и 
Славонац, предсједник Организационог 
одбора Крушедолских звона и Завичајног 
клуба Славонија из Инђије Вељко Вукелић, 
предсједник Удружења Банијаца, потомака 
и пријатеља Баније Мирослав Ковјанић, 
предсједник Завичајног удружења Корду-
наша, потомака и пријатеља Кордуна Пе-
тар Шаула, Богдан Гутеша Ком трејд, Ли-
ла Ражњатовић из Удружења српско-маке-
донског пријатељства.

Гости су могли да купе томболе које су 
донирали спонзори: генерални спонзор 
Агропапук Шид на челу са Брацом Бога-
тићем, Трофеј комерц и Миодраг Жарко-
вић, Наи (Naai), Аутоцентар Tutto и Пре-
драг Миркајловић, Славонија у срцу Бео-
град, Месара Славонац Ранка Јанковића, 
Собе Радунковић Врдник власника Ми-
рослава Радунковића, Аутоцентар Вуч-
ковић Горана Вучковића, Боро Жарко-
вић из Београда, Миленко Жарковић из 
Љубовије, Милан Миљанић из Београда, 
Аутоперионица Новак Лукић, Технички 
преглед Јован Бусије, Ресторан Интер-
холивуд Београд, Музички оркестар Нон 
стоп бенд, Фризерски салон Нена Земун 
Сњежана Станишић и сви чланови Удру-
жења Славонија у срцу.

Најсрећније руке био је Ранко Прода-
новић освојивши чак двије прве награде, 
прву 7 дана за двије особе на Златибору у 
апартманима Резиденц (спонзор Агропапук) 
и другу телевизор андроид Тесла.

Ово весело дружење је камером забиље-
жио Милан Јовановић из Студија Јовано-
вић – Кордун из Бусија. ДРАГАНА БОКУН

СЛАВОНИЈО НЕК  
ТИ ИМЕ ТРАЈЕ,  
МИ ЧУВАМО  
ТВОЈЕ ОБИЧАЈЕ  » Завичајно удружење Славонија у срцу приказало је сватовске обичаје Срба из Славоније

 » Миодраг Жарковић и Милена Жарковић
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ЕНТУЗИЈАЗАМ КОЈИ НЕ ЈЕЊАВА – НЕНАДУ АБРАМОВИЋУ ПОВЈЕРЕН НОВИ МАНДАТ  

ДЕЦЕНИЈА РАДА УДРУЖЕЊА ЗАВИЧАЈ
ПРИЗНАЊА ЗАСЛУЖНИМА

ПЛАКЕТЕ СУ ДОБИЛИ: Секретаријат за социјалну за-
штиту Града Београда Милицa Станковић, Илија Сто-
јаковић, Тања Бенак, Миладин Јовановић (оснивач 
Удружења Завичај), предсједник Општинског одбора 
Гроцка Небојша Јовановић, Неша Алексић, секретар 
Јован Чакаревић, Раде Иветић, Милован Зупковић, 
Жељко Бенак, Милан Жунић, Богосав Спасић, Вели-
мир Вељо Спасић, Сања Шараба, Мирјана Пожар, Дра-
жен Тинтор, Драгана Абрамовић, Ненад Абрамовић.
МЕДАЉЕ: Адам Нишевић, Раде Ивановић, Радмила 
Вујичић, Ана Гуц, Драган Ковачевић, Бисерка Алексић, 
Раденко Ранитовић, Боро Перић, Милан Дрча, Слобо-
дан Лукић, предсједник ГО Владан Јеремић, Иван Да-
бић, Миле Боснић, Драгомир Лалић, Драгана Вујаси-
новић, Драгица Бабић, Иван Гуц и Славиша Ђукић.
ЗАХВАЛНИЦЕ: Предсједник ГО Владан Јеремић, 
Цено Михајлов, Срђан Јанковић, Биљана Биба Јо-
вановић.

ДУГА ЛИСТА ГОСТИЈУ

Водитељка програма Драгица Бабић поздравила је 
госте: директора Поште Србије Зорана Ђорђевића, 
предсједника општине Звездара Владана Јеремића, 
предсједницу Скупштине општине Гроцка Весну Да-
мјановић, изасланика предсједника општине Гроцка 
Радета Иветића, Удружење ветерана Црвене беретке, 
Драгомира Лалића из Отаџбинског покрета, Удружење 
за очување традиције Дах, Завичајни клуб Кордунаша 
– Слободана Шарцa и Душка Дејановића, Удружење 
војске и полиције Републике Српске Крајине, Удруже-
ње слијепих и слабовидих особа са инвалидитетом 
Гледамо срцем, Удружење Крајишника Србије на челу 
са Милом Боснићем, Удружење Крајишника Обровац, 
Удружење жена Косова и Метохије, Иницијативу мла-
дих Косова и Метохије, Удружење пензионера Мали 
Мокри Луг, Удружење Болеч.

У сали Општине Звезда-
ра 1. априла одржана 
је 6. редовна, изборна 

и свечана Скупштина Удру-
жења избјеглих и расељених 
Завичај која је започета хим-
ном Србије и Крајине у изво-
ђењу Виде Зец, након чега је 
скуп благословио Јереј Јован 
Јефтенић из Цркве Светог 
Великомученика Пантелеј-
мона из Миријева.

Предсједник Ненад Абра-
мовић је од чланства добио 
повјерење и нови мандат што 
су поздравили и бројни гости 
и пријатељи овог Удружења.  

Предсједник Скупштине 
општине Звездара Владан 
Јеремић је навео да то што 
Удружење Завичај траје већ 
десет година је потврда да се 
вриједности и принципи ко-
јима се руководе у свом ра-
ду итекако вреднују.

– Имали смо неколико за-
једничких активности и дра-
го ми је да ГО Звездара јесте 
ваш други дом, онај који ни-
када нећете напуштати.

Предсједница Удружења 
за очување културне башти-
не Дах Драгана Вујасиновић 
је нагласила да је Абрамовић 
увијек на располагању својим 
сународницима.

Подршку Завичају дао је 
и Миле Боснић, предсјед-
ник Удружења Крајишника 
из Панчева.

– Драго ми је да је Абра-
мовић успио успоставити та-
ко лијепе односе са органи-
ма власти гдје се поштује да 
ми овдје живимо, радимо и 
гласамо.

Из Новог Сада дошао је 
Драгомир Лалић из Отаџ-
бинског покрета који је иста-
као да завичај не смије бити 
заборављен.

– Заборав и нестрпљење је 
највећи гријех који се може 
десити нама Крајишницима 
и ми сигурно не смијемо би-
ти нестрпљиви – рекао је Ла-
лић и додао да ће дати Бог да 
сва крајишка удружења има-

ју унију, или секцију младих 
који ће за коју годину наста-
вити истим путем.

Милан Жунић предсјед-
ник Координације удруже-
ња избјеглих и расељених 
у Републици Србији  рекао 
је да је Координација чији 
је члан и Удружење Завичај 
једна породица која заједно 
ради за добробит оних које 
представљају.

– Удружење Завичај иза 
себе има на стотине акција 
које су завршене. Велики су 
борци и желим им да се сље-
дећих десет година овдје на-
лазимо.

Поздравни телеграми су 
стигли од удружења из дија-
споре, од Српског национал-
ног савеза, Српског омладин-
ског кола из Чикага, Српске 
православне омладине Инс-
брук, Српског националног 
вијећа Викторија…

Предсједника Удружења 

Будимо људи Батајница Владо 
Новаковић поклонио је пред-
сједнику Удружења Завичај 
Ненаду Абрамовићу грб ко-
ји је владика славонски Јован 
освештао, док су из Удруже-
ња Завичај Новаковићу да-
ли медаљу.

Предсједник Удружења 
Завичај Ненад Абрамовић 
је сумирао протеклих 10 го-
дина рада Удружења.

– Када смо почињали обе-
ћали смо да ћемо сву енер-
гију усмјерити да поправимо 
положај избјеглих и расеље-
них, бораца ратова деведесе-
тих, ратних војних инвалида. 
Рекли смо да нећемо ћутати 
о злочинима почињеним над 
нашим народом, јер смо ду-
го ћутали, о Јасеновцу, о Па-
гу, Јадовну, ћутали смо о Ко-
шарама, о Паштрику, Олуји 
и Бљеску.

Абрамовић је истакао да 
Удружење очекују нови иза-
зови и да ће се и даље ор-
ганизовати манифестације 
које имају за циљ окупља-
ње и очување традиције, али 
и бескомпромисну борбу за 
достојанство крајишких бо-
раца и ратних војних инва-
лида.

Замјеница предсједника 
Скупштине Удружења Зави-
чај Драгана Абрамовић Дри-
нић је водила Скупштину до 
избора новог предсједника 
Скупштине.

У културно-умјетничком 
програму наступиле су му-
шка и женска пјевачка група 
Културне заједнице Крајине.

ДРАГАНА БОКУН

ЛИЧКО ВЕЧЕ 
СРБЉАНА

Окупљањa Личана из Срба и околине је 
традиција дуга већ 20 година. Након 3 

године паузе, због пандемије корона ви-
руса, Личани су се коначно окупили 8. 
априла 2023. године у ресторану Kengur 
Resort на Алтини. Организацију ове све-
чаности спровели су у дјело млађи чла-
нови ЗКЛ Срб.

Ова манифестација представља бога-
ту и разнолику културну баштину лич-
ког краја. У склопу традиционалне личке 
вечери, гости су уживали у различитим 
културно-умјетничким садржајима, као 
што је наступ КУД-а Ћирило и Методије 
са Бусија, који чине млади нараштаји Ср-
ба Крајишника.

Поред тога, била је ту и рецитација ро-
дољубиве пјесме Зашто пишем, коју је на-
писала беглучанка Љиљана Пилиповић 
Карановић. Уз богат садржај програма, 
присутни су се забавили уз томболу, гдје 
су се на поклoн добијали аутентични лич-
ки реквизити, направљени од дрвета, као 
што су коса, виле, грабље, лички котао за 
ракију, чутура и др.

А да се култура и хуманитарни рад мо-
гу повезати како би се постигао заједнич-
ки циљ, организована је аукцијa, гдје су 
се гости надметали за куповину тамбуре, 
а затим и кубуре. Сви заинтересовани по-
држали су новчано пројекат. Донације су 
награђене предивним фотографијама Срба 

и околине, које је забиљежило оштро око 
Стефана Војновића, младог Личанина ко-
ји живи и ради у Србу.

Новац од аукције усмјерен је за едука-
тивно-туристички пројекат КУК младе Ср-
бљанке Невене Јелаче. Пројекат је започет 
у сарадњи са Удружењем Биотека Загреб и 
подразумијева сређивање околине Склопа, 
предивног водопада у Србу, прављење ста-
зе до видиковца Кук и постављање стола 
и клупа на врху. Цијелом дужином стазе 
биће постављене табле са сликама и глав-
ним описом биљних и животињских врста 
карактеристичних за поднебље.

У плану је низ едукативних радионица 
за дјецу предшколског и школског узраста, 
које ће бити организоване већ од овог љета.

До краја вечери, госте је забављао сјај-
ни пјевач Бранко Полић, члан бенда Аце 
Чутаје.

Завичајни клуб Личана Срб има жељу да 
ангажманом помогне људима из свог кра-
ја. У плану је обиљежавање Дана устанка у 
Другом свјетском рату, у духу сјећања на 
храброст и страдање недужног становни-
штва, који је трпио геноцид од стране уста-
ша и коначно пружио отпор 27. јула 1941. 

ДИАНА КЛАПАРЕВИЋ

 » Ненад Абрамовић и Владо Новаковић

 » Србљани су се дохватили микрофона и отпјевали сплет крајишких пјесама

 » Доминика Радаковић и Диана Клапаревић

 »  Владан Јеремић
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ЛИНТА: СРБИЈА ДА УСВОЈИ 
РЕЗОЛУЦИЈУ О ГЕНОЦИДУ 
НАД СРБИМА У НДХ И ОСНУЈЕ 
МЕМОРИЈАЛНИ ЦЕНТАР
Поводом 82 годинe од 

оснивања геноцидне Не-
зависне Државе Хрват-

ске предсједник Савеза Срба из 
региона Миодраг Линта тражи 
да Србија усвоји Резолуцију о 
геноциду над Србима, Јевре-
јима и Ромима у НДХ, оснује 
Меморијални центар геноци-
да над Србима у НДХ и одре-
ди Дан сјећања на српске жр-
тве геноцида НДХ. Циљ пре-
дложених мјера јесте да се на 
систематски начин његује кул-
тура сјећања и коначно започ-
не праведна борба за призна-
ње геноцида над нашим наро-
дом у међународној заједници.

Линта подсјећа да је 10. 
априла 1941. године основа-
на геноцидна Независна Др-
жава Хрватска чији је концепт 
био смишљен и планиран ге-
ноцид над српским народом. 
Концепт се спроводио под па-
ролом да трећину Срба треба 
побити, трећину покатоличи-
ти, а трећину протјерати. Зло-
чин геноцида у НДХ по својим 
размјерама је раван Холока-

усту који је нацистичка Ње-
мачка извршила над Јевреји-
ма. Усташки геноцид у НДХ 
вршен на најбруталније и нај-
свирепије начине, углавном 
„ручно” (користећи 57 мето-
да убијања) ножевима, маље-
вима, сјекирама, специјалним 
сечивима од којих је најпозна-
тији „србосјек”) и др.

Линта истиче да је злочин 
геноцида извршен кроз систем 

концентрационих логора смр-
ти, као и масовним покољима 
изван њих. У НДХ је страдало 
око милион Срба. Једино су у 
НДХ постојали концентрацио-
ни логори за истребљење дјеце. 
Велики број стратишта на који-
ма су жртве овог геноцида би-
ле мучене и убијане и масов-
не гробнице у које су бацане 
до данас нису на ваљан начин 
обиљежени и заштићени. То-

ком провођења овог геноцида 
око 250.000 Срба је било при-
нуђено да се, зарад спаса голог 
живота, одрекне своје право-
славне вјере и под присилом и 
смртном пријетњом прихвати 
католицизам.

Линта истиче да се хрват-
ски народ није суочио са својом 
усташком и геноцидном про-
шлошћу. У Хрватској се усташе 
називају хрватским патриотама 
и борцима за слободу; фабрика 
смрти Јасеновац се назива рад-
ним логором; логори за српску, 
ромску и јеврејску дјецу у Си-
ску и Јастребарском се називају 
прихватилиштима, усташки по-
здрав „За дом спремни” се сма-
тра старим хрватским поздра-
вом; Хрватски сабор је покро-
витељ комеморације убијеним 
усташким зликовцима у Блај-
бургу, слободно се штампају и 
промовишу књиге које величају 
НДХ и усташки режим; више од 
30 улица носе имена усташких 
званичника или јавних лично-
сти које су биле блиске режи-
му и други примјери.

ПРИЈЕДЛОГ ДА СЕ 10. АПРИЛ ПРОГЛАСИ ЗА  
ДАН СЈЕЋАЊА НА ГЕНОЦИД НАД СРБИМА У НДХ
Предсједник Савеза Срба из региона 

Mиодраг Линта предлаже државним 
органима да се 10. април прогласи за Дан 
сјећања на геноцид над Србима у Неза-
висној Држави Хрватској. Главни разлог 
јесте чињеница да је оснивањем НДХ 10. 
априла 1941. године започела реализа-
ција дуго припреманог Плана истребље-
ња и уништења српског народа огњем и 
мачем на читавом подручју данашње Хр-
ватске, БиХ и Срема све до Земуна с ци-
љем стварања етнички чисте Велике Хр-
ватске без Срба.

Сваког 10. априла читава Србија би тре-
бало да застане на двије минуте. Сирена-
ма, црквеним звонима, стајањем у мјесту 

и комеморативним скуповима одала би се 
почаст српским жртвама геноцида у НДХ. 
Грађани би стајали у мјесту на улицама, 
радним мјестима, домовима, балконима, 
кафићима, ресторанима и др. Такође, ау-
томобили, аутобуси и камиони би се зау-
стављали на путевима и возачи би излази-
ли из њих и стајали у мјесту.

У основним и средњим школама на тај 
дан би се организовао посебан школски час 
у циљу упознавања ученика с извршеним 
геноцидом над Србима у НДХ. Такође, то-
га дана би радио и ТВ станице емитовале 
програме на тему геноцида. Након сире-
на, црквених звона и стајања у мјесту тре-
бало би да се одржи државна церемонија 

обиљежавања Дана сјећања на српске жр-
тве геноцида у НДХ. На овај начин држава 
Израел сваког 18. априла обиљежава Дан 
сјећања на жртве Холокауста.

Линта подсјећа да је Законом о држав-
ним празницима у Републици Србији 22. 
април установљен као Дан сјећања на жр-
тве Холокауста, геноцида и других жртава 
фашизма у Другом свјетском рату. Дан сје-
ћања се обиљежава у спомен на 22. април 
1945. године и пробој групе логораша из 
концентрационог логора смрти у Јасенов-
цу – Доња Градина. Међутим, у Србији још 
увијек није установљен дан који је посве-
ћен посебно сјећању на српске жртве ге-
ноцида у НДХ.

Након састанка Брнабић и Пленковић: Коначно да 
почну да се рјешавају бројна питања прогнаних Срба
Предсједник Савеза Срба из региона Ми-

одраг Линта тражи да коначно почну 
да се рјешавају бројна питања прогнаних 
Срба након разговора предсједнице Владе 
Србије Ане Брнабић и предсједника Вла-
де Хрватске Андреја Пленковића у Загре-
бу. То су повратак отетог и узурпираног 
пољопривредног земљишта и друге имо-
вине, надокнада новчане штете за отета 
станарска права и уништене српске куће, 
викендице и пословне просторе, исплата 

заосталих и неисплаћених пензија пензио-
нерима и њиховим насљедницима, призна-
ње радног стажа, бесправна сјеча и крађа 
шуме, процесуирање одговорних за ратне 
злочине, питање несталих и друга питања.

Линта истиче да је веома важно да прео-
стали Срби у Хрватској почну уживати сва 
права која им гарантује Устав, закони, ме-
ђународни и међудржавни уговори. То, из-
међу осталог, значи да Срби слободно мо-
гу да уче и користе српски језик и ћирили-

цу, да се запошљавају у државном и јавном 
сектору, да се слободно користе ћирилич-
но-латинични називи мјеста, институција, 
улица и тргова као што је то случај у Срби-
ји, да се слободно обиљежавају мјеста стра-
дања Срба, да се врати отета и узурпира-
на имовина, да се обнавља инфраструкту-
ра. Поред тога, јако је важно да Срби више 
не живе у страху и грчу и да не морају да 
крију свој национални идентитет, посебно 
у хрватским градовима.

СРБИЈА ДА УПУТИ ПРОТЕСТ 
ХРВАТСКОЈ ЗБОГ ПРОГОНА 
СРБИНА ВОЈИСЛАВА 
БУЗАКОВИЋА

Предсједник Савеза Срба из регио-
на Миодраг Линта позива министра 
спољних послова Ивицу Дачића да упу-
ти најоштрији протест Хрватској због 
прогона српског борца Војислава Бу-
заковића. Војислав Бузаковић, родом 
из Петроваца код Вуковара, је 31. мар-
та изручен из Ирске у Хрватску по хр-
ватској потјерници јер је наводно по-
чинио ратни злочин против цивила у 
свом родном мјесту.
Србија треба да захтјева од Хрватске 
да коначно престане са понижавањем 
и прогоном бивших припадника ору-
жаних снага СФРЈ и Војске и полици-
је Републике Српске Крајине који су 
се часно и храбро борили за свој на-
род и државу. 
Поред тога, Србија треба коначно да 
почне пружати стручну, правну и фи-
нансијску помоћ српским борцима које 
прогони хрватско правосуђе.
Све чињенице јасно говоре да је хрват-
ско правосуђе у функцији хрватске др-
жавне политике и да има селективан 
приступ у процесуирању ратних зло-
чина. Циљеви монтираних судских по-
ступака против српских бораца јесу за-
страшивање, одвараћање од одласка у 
свој завичај и оправдање лажног мита 
о Домовинском рату према коме су Ср-
би агресори и злочинци, а Хрвати осло-
бодиоци и жртве.
То, између осталог, потврђују подаци 
ДИЦ Веритас да је на основу међуна-
родних потјерница које је расписао Би-
ро Интерпола у Загребу, широм свијета 
до сада ухапшено 185 Срба. Поред тога, 
у хрватским затворима се због наводних 
ратних злочина налази 29 српских бора-
ца, од којих је 16 правоснажно осуђено, 
док су остали под истрагом, оптужбом 
или чекају правоснажност пресуде.

БОШЊАЧКИ ПОЛИТИЧАРИ 
НЕ ОДУСТАЈУ ОД ОТИМАЊА 
ИМОВИНЕ РЕПУБЛИКЕ СРПСКЕ 
И РУШЕЊА ДЕЈТОНСКОГ 
СПОРАЗУМА
Бошњачки политичари не одустају од 
отимања имовине Републике Српске с 
циљем даљег рушења Дејтонског спо-
разума и стварања унитарне Босне и 
Херцеговине, онакве какву је зами-
шљао Алија Изетбеговић, истиче пред-
сједник Савеза Срба из региона Мио-
драг Линта.
У тој функцији је и антидејтонска изја-
ва коју је потписало осам бошњачких 
политичких представника из Федера-
ције БиХ о државној имовини. У наве-
деној изјави су навели да Тужилаштво 
БиХ и остали надлежни органи БиХ мо-
рају процесуирати одговорна лица која 
најављују да ће наставити књижење те 
имовине на Републику Српску.
У Уставу БиХ односно у Анексу четири 
Дејтонског споразума јасно пише да 
имовина припада ентитетима, а не Бо-
сни и Херцеговини. Република Српска 
треба да се упорно правним и политич-
ким средствима бори за досљедно по-
штовање Устава и дејтонског система у 
БиХ. Никакве  политичке одлуке Устав-
ног суда БиХ и наметнути закони Висо-
ког представника, а камоли изјаве бо-
шњачких политичара, не могу бити из-
над  Дејтонског споразума који има ка-
рактер међународног уговора.
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СРАМНА ПРЕСУДА  
ВРХОВНОГ СУДА ФБиХ:  
САМИР БЕЈТИЋ ОСЛОБОЂЕН 
ЗА ЗЛОЧИНЕ НАД СРБИМА

Предсједник Савеза Срба из регио-
на Миодраг Линта оцјењује као срам-
ну али очекивану одлуку Апелационог 
вијећа Врховног суда Федерације Суда 
БиХ којом је припадник Десете брдске 
бригаде тзв. Армије БиХ Самир Бејтић 
ослобођен оптужби за ратни злочин над 
Србима на Казанима. Врховни суд Фе-
дерације БиХ је својом одлуком потвр-
дио ослобађајућу пресуду Кантоналног 
суда у Сарајеву.
Суђење Бејтићу је било фарса јер je 
трајало дуже од 20 година што потр-
ђује чак четврта ослобођајућа пресуда. 
Бејтић је још 2006. године био осуђен 
на 14 и по година затвора за злочине 
почињене на Казанима али је та пре-
суда укинута. Потом га је Кантонални 
суд у Сарајеву у два наврата ослободио 
оптужби али су те пресуде биле укину-
те од стране Врховног суда Федераци-
је БиХ. На ову ослобађајућу пресуду не 
постоји могућност жалбе.
Наведена пресуда Врховног суда Феде-
рације БиХ јесте један од многих дока-
за да у БиХ нема правде за Србе јер су 
налогодавци и починиоци стравичних 
злочина над српским народом у проте-
клом рату остали некажњени. Пресу-
да представља наставак понижавања 
српских жртава и њихових породица 
и пљување у лице правди. Правосуђа 
Федерације БиХ и БиХ су у функцији 
оправдања стереотипа о српској кри-
вици који снажно подржавају одређе-
ни центри у западном дијелу међуна-
родне заједнице.
Линта сматра да Србија треба да осну-
је Меморијални центар српских жрта-
ва на простору бивше Југославије с 
циљем да се страшни и масовни зло-
чини над Србима сачувају од забора-
ва. Без истине о страдању српског на-
рода није могућа успостава повјерења 
и истинска нормализација на простору 
бивше Југославије.

РАТНОХУШКАЧКЕ ИЗЈАВЕ 
МИНИСТРА ОДБРАНЕ БиХ 
ЗУКАНА ХЕЛЕЗА

Најоштрије oсуђујем ратнохушкачке 
изјаве министра одбране БиХ Зука-
на Хелеза да је довољно „два и један 
да крену и пресјеку босанскохерцего-
вачки ентитет Републику Српску и да 
Американци пошаљу оружје”, као и да 
је мирни разлаз рат, поручио је пред-
сједник Савеза Срба из региона Мио-
драг Линта. 
Наведене изјаве су опасне јер се ша-
ље јасна порука да се Република Срп-
ска не прихвата као конститутивни дио 
БиХ. У питању је неодговорно понаша-
ње министра Хелеза али и других бо-
шњачких политичара који не одустају 
од сулуде идеје стварања унитарне БиХ 
са доминацијом бошњачког народа.
Линта истиче да Република Српска тре-
ба инсистирати на досљедном пошто-
вању Дејтонског споразума који је сим-
бол и гаранција мира. Дејтон је једини 
документ чији садржај треба да бране и 
земље потписнице, али и чланице Са-
вјета за спровођење мира у БиХ. Деј-
тонски споразум гарантује равноправ-
ност два ентитета и три конститутивна 
народа у државној заједници. Без са-
гласности два ентитета и три народа 
не може се донијети ниједна одлука.

Тужилаштво Србије да 
процесуира планско убиство 
181 Србина у Мркоњић Граду
Предсједник Савеза Ср-

ба из региона Миодраг 
Линта позива Тужила-

штво за ратне злочине Србије 
да покрене истрагу и подигне 
оптужницу за звјерско и план-
ско убиство 181 Србина у Мр-
коњић Граду.

Прошло је 27 година од 
отварања масовне гробнице у 
Мркоњић Граду из које су екс-
хумирани посмртни остаци 181 
српског цивила и борца убије-
них од стране Хрватске војске 
и ХВО-а 1995. године а за овај 
монструозни злочин још нико 
није одговарао.

У питању је највећа масов-
на гробница српског народа у 

Републици Српској из проте-
клог Одбрамбено-отаџбинског 
рата. Међу њима је био 81 ци-
вил, од којих 10 жена, 97 бора-
ца Војске Републике Српске и 
три припадника Министарства 
унутрашњих послова, а у ма-
њим гробницама на подручју 
ове општине пронађено је још 
176 тијела.

Линта сматра да је крајње 
вријеме да Србија оснује Ме-
моријални центар српских жр-
тава на простору бивше Југо-
славије с циљем да се покрене 
активна дипломатска, правна 
и политичка борба за истину о 
страдању нашег народа деведе-
сетих година прошлог вијека.

Српско тужилаштво ћути на плански прогон и  
убиства Срба у Задру и уништавање њихове имовине
Предсједник Савеза Срба 

из региона Миодраг Лин-
та подсјећа да су се наврши-
лe 32 годинe од Задарске кри-
сталне ноћи односно планског 
уништавања српске имовине и 
прогона и убистава Срба у За-
дру. Дана 2. маја 1991. године 
више од 2.000 хрватских шови-
ниста и екстремиста кренуло је 
у рушилачки и варварски по-
ход на српску имовину по узо-
ру на нацистичку Њемачку и 
уништавање жидовске имови-
не и то у по бијела дана. Били 
су наоружани пиштољима, па-
лицама, моткама, шипкама и 
камењем и пјевали су усташке 
пјесме и узвикивали усташке 
пароле. Међу њима је био и је-
дан број униформисаних поли-
цајаца који су употребили вели-
ку количину експлозива. Важно 
је нагласити да je Србима у За-
дру и околини недјељама рани-
је пријећено на улицама, путем 
телефона и слањем писама на 
кућне адресе. Јавна је тајна да 
су мјесецима раније локални 

одбори ХДЗ-а састављали спи-
скове српских кућа и осталих 
објеката које треба порушити.

Линта наводи да је током 2. 
и 3. маја 1991. године у Задру 
и околини уништено око 200 
српских објеката у власништву 
Срба и Србије, (куће, викенди-
це, приватни локали и локали 

друштвених фирми из Србије). 
Данима послије овог догађаја 
полиција и хрватске паравој-
не формације изводили су Ср-
бе из њихових станова и хапси-
ли их по улицама и одводили у 
циглану поред Нина и на друга 
мјеста гдје су звјерски мучени, 
а многи су ликвидирани. Уби-

јање Срба и минирање српских 
кућа и привредних објеката су 
настављени током љета и јесе-
ни 1991. и у каснијем перио-
ду. Током 1991. и 1993. годи-
не у Задру су убијена најмање 
34 Србина, од тога 15 цивила, 
а остало су припадници ЈНА. 
Са подручја Задра протјерано 
је више од 10.000 Срба. Пре-
ма подацима градске Комиси-
је за попис срушених кућа у 
ужем дијелу Задра је минира-
но и уништено око 470 српских 
кућа и других објеката за ври-
јеме рата.

Линта истиче да нико није 
одговарао за масовни злочин 
над Србима у Задру. То је један 
од многих доказа да је хрват-
ско правосуђе етнички моти-
висано и у функцији хрватске 
државне политике. Он поно-
во захтјева да српско Тужила-
штво за ратне злочине коначно 
покрене истрагу и подигне оп-
тужницу за мучења, убиства и 
прогон Срба у Задру и планско 
уништавање њихове имовине.

Увијек се сјећати свирепог злочина над  
купрешким Србима за који нико није кажњен
Навршила се 31 година од 

свирепог злочина Хрват-
ске војске и хрватских паравој-
них снага над 54 српска цивила 
са подручја Купреса, подсјећа 
предсједник Савеза Срба из ре-
гиона Миодраг Линта. Највећи 
број њих је убијен у периоду од 
3. априла када су јаке хрват-
ске снаге напале Купрес и 10. 
априла 1992. године. За стра-
дање купрешких Срба, иако се 

знају имена свих жртава и име-
на више од сто учесника у њи-
ховом убијању, још нико није 
кажњен. Више од 150 Срба је 
одведено у логоре по западној 
Херцеговини и Хрватској у ко-
јима су звјерски мучени и про-
шли праву голготу.

Линта истиче да је страда-
ње купрешких Срба још један 
у низу свирепих и монструо-
зних злочина почињених над 

српским народом. Трагична 
је чињеница да су у Сарајеву, 
Загребу и западном дијелу ме-
ђународне заједнице и даље 
на сцени срамни покушаји иг-
норисања сваког злочина над 
Србима. 

Прошло је скоро 28 година 
од завршетка рата и даље нема 
правде за српске жртве. Међу-
тим, колико год други умањи-
вали и негирали српске жртве 

наша је обавеза да их се увијек 
сјећамо и да нам буду опомена 
да зло никада не спава.

Линта сматра да Србија тре-
ба основати Меморијални цен-
тар српских жртава на простору 
бивше Југославије с циљем да 
се покрене активна дипломат-
ска, правна и политичка борба 
за истину о страдању нашег на-
рода деведесетих година про-
шлог вијека.
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Туђина је облак сиви, све је моје на Банији
У ресторану Квин у Добановцима 22. 

априла 2023. године одржано је тра-
диционално Банијско вече. Као и 

сваке године Банијци су се веселили до 
дубоко у ноћ. Подијум је у сваком тре-
нутку био пун.

Међу гостима су били савјетник пред-
сједника општине Земун Игор Вукчевић, 
народни посланик и предсједник Савеза 
Срба из региона Миодраг Линта, члан Ви-
јећа ГО Земун Бошко Радовановић, пред-
сједник Коалиције удружења избјеглица 
Миле Шапић, водитељка Хепи телевизије 
Ирена Јовановић, предсједник Удружења 
Кордунаша, потомака и пријатеља Кор-
дуна Петар Шаула, потпредсједник Зави-
чајног удружења Славонија у срцу Нико-
ла Малетић.

Присутнима се обратио Бошко Радо-
вановић поздравио је све присутне у име 
предсједника општине Гаврила Коваче-
вића.

– Желим да ово вече, али и свако ваше 
дружење прође у лијепом расположењу и 
дружењу у здрављу и весељу.

Предсједник Удружења Банијаца Ми-
рослав Ковјанић захвалио се свима што су 
дошли у оволиком броју на Банијско вече.

– Овом приликом желим да апелујем 
на све вас да управо ми морамо бити чу-
вари наше културе, традиције и обичаја, и 
да то пренесемо на наше млађе генераци-
је. Да знају сутра ко су, шта су, од кога су 
потекли и гдје су им коријени. Завичајно 
удружење Банијаца се труди и ради на то-
ме, наставићемо и даље.

Ковјанић се захвалио свим члановима 
удружења који су све ове године вриједно 
радили, пуно тога се одрекли да би били 
гдје су данас.

– Желим да вас позовем на још једно 
наше дружење које ће бити 11. јуна на Бу-
сијама, то је Сабор Крајишника. Дођите да 
се дружимо.

Овом приликом је Мирослав Ковјанић 
уручио чланску карту Удружења Банијаца, 
потомака и пријатеља Баније водитељки 
Ирени Јовановић са којом Банијци сара-
ђују успјешно већ дуже вријеме.

– Са Банијцима ми је увијек весело, уви-
јек сте расположени, пуни енергије и ха-
ризме и то очекујем и вечерас. Сви сјајно 
изгледате, осјећам позитивну енергију код 
свих вас, и биће ово журка за памћење и 
велика ми је част што сам овдје са нама.

Чланску карту ЗУ Банијаца је требао да 

добије и уредник и водитељ Марко Долош 
који није могао да присуствује Вечери Ба-
нијаца, као и глумац и водитељ Срђан Јова-
новић и Банијка Жељка Савудрић.

Народни посланик и предсједник Саве-
за Срба из региона Миодраг Линта пору-
чио је да су Срби са подручја Баније, дру-
ги крајишки Срби и Срби са подручја Фе-
дерације БиХ доживјели катастрофу јер су 
протјерани са вијековних огњишта.

– Међутим, нису клонули духом, пока-
зали су невиђену снагу, енергију, вољу, же-
љу да обезбиједе егзистенцију себи и сво-
јим породицама. При томе нису заборавили 
своје обичаје, своју традицију, своју културу 
што доказује и ово предивно Банијско вече.

Линта је истакао да је посебно важно да 
сви заједно чувају српски језик, своје ћи-
рилично писмо, да се окупљају око Српске 
православне цркве, да славе крсну славу 
и његују сјећање на страдале сународни-
ке у Првом и Другом свјетском рату и ра-
товима деведесетих година који су убија-
ни само зато што су Срби.

Треба да његујемо вриједности које су 
његовали наши очеви, дједови и чукундје-
дови. То значи да се међусобно поштује-
мо, уважавамо и међусобно помажемо.

Програм су водили шармантни води-
тељски пар – потпредсједница Завичајног 
удружења Банијаца Даница Дана Богдано-
вић и потпредсједник Управног одбора ЗУ 
Банијаца Далибор Јелић.

Госте је до јутарњих часова забављао 
Ранко Станић Џими са својим бендом.

Како Банијци чувају традицију, а и пре-
носе је на млађа покољења показали су из-
ванредне мушка и женска пјевачка група 
Удружења Банијаца, као и дјечја секција 
фолкорне групе коју води Мира Јанузовић. 
Један дио чланица ове дјечје фолклорне 
групе има наступ у Бањалуци.

Најсрећнији су на томболи освојили бо-
гате награде које су донирали многоброј-
ни спонзори – Игра меморије – Завичајно 
удружење Банијаца, Мајице –  ППГ Рујевац, 
Жртве рата на Банији 1991–1995.  – Зави-
чајно удружење Банијаца, Мајице Бетекс , 
текстил Беић Рума, Наша домаћа – Роберт 
Месар, Центрирање трапа – Ауто продукт 
Инђија, Викенд преноћиште за двије особе 
– Етно кућа Код таште Врдник, Наша до-
маћа дуња у злату – Роберт Месар, Апарт-
ман за четири особе, Викенд на Златибору, 
комплекс Титова вила Апартмани Четвор-
ка, FOX TВ 43 Крома ЛТД ДРАГАНА БОКУН

У СУБОТИЦИ ОДРЖАНО ДЕВЕТО ВЕЧЕ РЕПУБЛИКЕ СРПСКЕ
Традиционална, девета по реду 

манифестација Вече Републи-
ке Српске одржана је 22. априла 
2023. године у суботичкој Сали за 
свечаности Зорица, у организаци-
ји Завичајне заједнице Република 
Српска из Суботице.

Свечаности су присуствовали 
Стеван Бакић, градоначелник Су-
ботице и Борислав Максимовић, 
савјетник за развој и унапређе-
ње сарадње у просвјети, култури, 
умјетности и спорту, Александар 
Ђедовац, директор Покрајинског 
фонда за избјегла, расељена лица 
и за сарадњу са Србима у региону, 
генарал Милан Челекетић и пред-
сједник Савеза српских удруже-
ња Сјевернобачког округа, Миро-
слав Каран.

Стеван Бакић, градоначелник 
Суботице је рекао да је Завичајна 

заједница Република Српска једно 
од завичајних удружења у овом 
граду чије руководство и члано-
ви настоје да бројним активно-
стима његују и сачувају обичаје, 
традицију и културу свог родног 
краја, да одржавају и јачају везе 
с крајем из којег потичу, али и да 
дају што је могуће већи допринос 
развоју и промоцији Суботице.

– Град Суботица има изузет-
ну сарадњу са Завичајном зајед-
ницом Република Српска и пру-
жа јој подршку, као и свим дру-
гим удружењима у нашем граду 
која се залажу да отргну од забо-
рава сјећање на свој завичај – ис-
такао је Бакић.

Окупљене је поздравио Бори-
слав Максимовић, савјетник за 
развој и унапређење сарадње у 
просвјети, култури, умјетности и 

спорту у Представништву Р. Срп-
ске у Србији. 

– Ваша преданост и труд су 
нам изузетно драгоцјени и же-
лим да истакнем да ћемо увијек 
бити уз вас и пружити подршку 
у свим пројектима који имају за 
циљ очување наше традиције и 
културе –  рекао је Максимовић 
и истакао да је посебно значајан 
рад и допринос Завичајне зајед-
нице у развоју града Суботице и 
изградњи што бољих веза изме-
ђу Републике Србије и Републи-
ке Српске.

У културно-умјетничком ди-
јелу програма наступили су Си-
нови Мањаче и вокална солист-
киња Мирјана Јанус, КУД Срце 
Кнешпоља, Жубор Врбање и Дејан 
Анђеловић, члан суботичке етно 
групе Искон.

 » Далибор Јелић, Ђуро Богдановић, Миодраг Линта, Даница Дана Богдановић,  
Мирослав Ковјанић, Игор Вукчевић и Бошко Радовановић  » Ранко Станић Џими са мушком и женском пјевачком групом Банија

 » Борислав Максимовић, Милорад Ћопић и Стеван Бакић
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ОДРЖАНО ЧЕТВРТО ЗАВИЧАЈНО ВЕЧЕ МОСТАРАЦА

 Дунавом се орило  
„Дуни вјетре  
мало са Неретве”

„Дуни вјетре мало са Неретве”, ори-
ло се Дунавом, у суботу 23. априла 2023. 
године, када је у организацији Удружења 
Мостараца у култном београдском ресто-
рану Беолидо одржано четврто завичајно 
вече које су, између осталих, увеличале и 
фудбалске легенде Иван Ћурковић, Дра-
ган Окука и Саво Милошевић.

Поздрављајући окупљене предсједник 
Благоје Ребић је рекао да је ово Удруже-
ње формирано 2016. године са жељом 
да се Мостарци окупе, друже, размјене 
мишљења и искуства и бар на тренутак 
уз носталгичне приче побјегну од сва-
кодневнице.

– Очување културе сјећања и хуманост 
су основни циљеви удружења и пут на коме 
би вољели да устрајемо. Међутим, пробле-
ми су бројни – немамо просторије, као ни 
сигурне изворе финансија због којих није 
ни могуће реализовати замишљене идеје. 
Опстајемо захваљујући донацијама добрих 
људи – рекао је Ребић.

Он је додао да су Мостарци у Србији у 
контакту са људима из града на Неретви 
и да се труде да у складу са својим могућ-
ностима буду од помоћи.

Ребић је овом приликом позвао све оку-
пљене да 27. маја дођу на Калемегдан ис-
пред бисте Алексе Шантића.

– То је дан када ћемо полагањем цвије-
ћа и поетским програмом обиљежити 155 

година од рођења највољенијег херцего-
вачког пјесника. 

Као великог и једног од најбољих про-
мотера родног Мостара, Ребић је посебно 
поздравио фудбалску легенду Ивана Ћур-
ковића који је редован гост на завичајним 
скуповима.

Ребић је поздравио и предсједнике брат-
ских херцеговачких удружења Жарка Рат-
ковића (Удружење Требињаца Јован Дучић), 
Зорана Јањића (Удружење Невесињаца) и 
Милана Белог Бјелогрлића (Удружење Хер-
цеговина Зрењанин).

– У име чланова Удружења захваљујем 
се нашем пријатељу Драгану Окуки на не-
себичној помоћи у функционисању дру-
штва, као и нашем домаћину Јоци, вла-
снику овог прекрасног објекта.

Удружење Мостараца је ове године на-
градило студенте, дјецу повратничких по-
родица, која студирају у Србији.

Слободан Аћимовић, из Фонда за до-
школовавање младих пољопривредника 
Борка Вучић, уручио je награду Ани Ша-
рић, студенткињи Технолошко-металур-
шког факултета.

Мирко Вучијак је уручио награду Ири-
неју Кузману, студенту Факултета технич-
ких наука из Новог Сада.

Благoје Ребић је уручио награду Андреи 
Лојпур, студенткињи Факултета техничких 
наука из Новог Сада.

Ребић је умјесто одсутног Риста Фоче-
вића уручио награду и Теи Бурић, студент-
кињи Економског факултета у Новом Саду.

За крај званичног дијела програма при-
сутнима се обратио пријатељ Херцегови-
не, народни посланик Миодраг Линта ко-
ји је поручио Мостарцима да његују кул-
туру сјећања и никад не одустану од борбе 
за своја основна људска права.

– Чувајмо мале, а тако темељне вријед-

ности које су успоставили наши преци, а то 
су међусобно поштовање и уважавање, као 
и спремност да будемо солидарни и међу-
собно се помажемо –  поручио је Линта.

У културном дијелу програма рођени 
Мостарац глумац Миљан Прљета казивао 
је Шантићеве стихове.

Током вечери присутни су могли да по-
гледају изложене сликарске радове Драга-
на Кунића, Миша Милићевића и секретар-
ке Удружења Лепе Марић.

У добром расположењу уз игру и пјесму 
Мостарци су се дружили до касно у ноћ.

Врхунац вечери је достигнут кад се ми-
крофона дохватио и легендарни фудба-
лер Партизана и репрезентативац Саво 
Милошевић.

Међу гостима је био и Горислав Па-
пић, уредник емисије Око која се емитује 
на РТС, као и новинар и публициста Сре-
тен Јаковљевић. 

 » Секретарка Лепа Марић и предсједник Удружења Мостараца Благоје Ребић

 » Руководство Удружења Срба из Републике Српске Крајине и Републике Српске са гостима

 » ВЕЧЕ У ЗНАКУ ФУДБАЛСКИХ ЛЕГЕНДИ: Иван 
Ћурковић, Саво Милошевић и Драган Окука

21. Крајишкo  
вече у Качареву
Удружење Срба из Републике Српске Кра-

јине и Републике Српске из Панчева ор-
ганизовало је 21. априла Крајишко вече у са-
ли Гранд у Качареву.

Предсједник Удружења Саво Мирковић 
поздравио је све госте у име организационог 
одбора и у своје лично име. Организатор 
се захвалио и домаћину и власнику Сале 
Гранд господину Срђану Илијевском званог 
Пикси, који дуги низ година несебично 
помаже раду Удружења како финансијски 
тако и у организацији свих његових 
манифестација.

– Ово вече је за наше Удружење прво про-
љећно крајишко прело које желимо да поста-
не традиционално. Тако да рачунајте да ће-
мо се сваке године поред новембарског пре-
ла у Панчеву, сабирати у априлу у Качареву.

Присутнима се обратио и народни 
посланик и пријатељ Удружења Миодраг 
Линта и навео да је крајишки народ кроз 
историју доживљавао многе трагедије, 
посебно током двадесетог вијека, у Првом и 
Другом свјетском рату, као и током бруталног 
етничког чишћења током деведесетих година 
прошлог вијека.

– И поред свих страдања крајишки народ 
никада није клонуо духом, показао је своју 
борбеност у новом завичају, у нашој мајци 
Србији. Борио се храбро и жестоко за себе и 
своје породице. Он је посебно нагласио да су 
Крајишници дали велики допринос економ-
ском, културном, просвјетном, спортском, 
друштвеном и сваком другом развоју Србије.

Линта је апеловао на све да чувају 
традицију и културу свог краја из којег долазе 
и да све то преносе на своју дјецу и унучад.

Весеље је трајало до дубоко у ноћ уз 
тактове крајишке пјесме које су изводили 
Мајкани и Џими Станић уз пратњу Страле 
бенда.

Качарево је градско насеље које се 
налази на територији Града Панчева, 
у Јужнобанатском округу Аутономне 
Покрајине Војводине. Први писани подаци 
о данашњем Качареву датирају од друге 
половине 18. вијека, када је, у намјери да 
ојача своје јужне границе, Аустроугарска 
монархија интензивно насељавала ове 
просторе.

Село, под именом Francfeld, формирано 
је у периоду између 1790. и 1792. године, 
добивши назив по имену цара Франца Јозефа, 

насељено је углавном дунавским Швабама 
из подножја Шварцвалда. Захваљујући 
политичким промјенама 1867. Francfeld 
постаје Ferencfalu, а тек 1918. добија и прво 
српско име у својој историји – Краљевићево, 
и то непосредно по припајању Војводине 
Краљевини СХС.

Данашњи назив селу су дали колонисти 
који су у Банат стигли претежно из Босне, 
Крајине, Лике, Далмације и Македоније 
послије Другог свјетског рата по народном 
хероју Светозару Качару чија је породица 
такође колонизована у Качареву, а мајка му 
је поријеклом из Босне.

Српска православна црквена општина 
у Качареву формирана је 1980. године. 
Због немогућности добијања локације у 
центру села за изградњу храма донијета 
је одлука да се у Качареву, у улици 4. 

октобра бр. 43 купи плац. Од 1985. године 
благословом тадашњег епископа банатског 
Амфилохија у самој купљеној кући, у њеној 
половини, формирана је мала црквица у 
којој је служена света литургија. За вријеме 
оца Мирослава Вујића, тадашњег пароха 
качаревачког, потекла је и иницијатива 
за изградњу храма који ће бити посвећен 
Св. Ћирилу и Методију. 1989. године 
епископ банатски Амфилохије Радовић 
осветио је темеље будућег храма. 1990. 
године започета је изградња храма која 
је трајала пуних 15 година. 4. септембра 
2005. године еписког банатски Никанор 
и епископ сремски Василије, освештали 
су новоподигнути храм у Качареву, Св. 
браће Ћирила и Методија и том приликом 
положили мошти Светог Саве освећеног у 
часни престо храма. ДРАГАНА БОКУН
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У Сечњу отворена Херцеговачка кућа
У општини Сечањ, у којој су колонизовани број-

ни Херцеговци, отворена је Херцеговачка кућа 
– ђедовина у којој ће посјетиоци бити у прилици да 
погледају богату историјску грађу о колонизацији 
Херцеговаца у Банат.

У Херцеговачкој кући, која је у форми музеја, 
моћи ће да се погледају предмети и фотографи-
је породица које су населиле Сечањ и остала ба-
натска села.

Члан групе Ерцег и потомак Херцеговаца Вајо 
Милошевић рекао је да се радује што ће на овај 
начин традиција њихових предака остати сачувана.

Шеф Представништва Републике Српске у Србије 
Млађен Цицовић рекао је на церемонији отварања 
Херцеговачке куће да Херцеговци на прави начин 
показују како се држи веза са завичајем и како се 
чува култура, традиција и обичаји из завичаја.

– Само јединствени и сабрани можемо да се 
одупремо искушењима и изазовима у којима се 

налазимо – рекао је Цицовић и додао да односи 
Српске и Србије никада нису били бољи.

Он је истакао да је српски народ увијек знао да 
поштује своју прошлост и да вјерује да ће умети да 
одоли свим искушењима.

ПРЕДСТАВНИШТВО РС У БЕОГРАДУ

КЊИГА ЛАЗАРА РАДАНА, НАЈМЛАЂЕГ МАГИСТРА ИСТОРИЈЕ 

УСТАНАК У ИСТОЧНОЈ 
ХЕРЦЕГОВИНИ 1875–1878. 
Недавно је у из-

дању Задужби-
не Мирослав Хум-
ски из Требиња из 
штампе изашла 
књига историча-
ра Лазара Радана 
Устанак у источ-
ној Херцеговини 
(1875–1878) коју 
топло препоручу-
јемо свим нашим 
читаоцима. У овом 
дјелу најмлађег на-
шег магистра исто-
рије кориштено је око 180 библи-
ографских јединица.  

Како је у предговору истакну-
то у овој монографији је обрађен 
историјски појам имена Херцего-
вина, затим је описана данашња 
територија да би се онда аутор 
позабавио узроцима, током, глав-
ним операцијама, рефлексијом, 
као и завршетком, и дјелимично 
посљедицама, устанка у Источној 
Херцеговини 1875–1878.

У књизи је описан војнопо-
литички, дипломатски и соци-
јални аспект историје устанка у 
Источној Херцеговини у перио-
ду од 1875. до 1878.

Према ријечима аутора, овај 
устанак представља врло сложен 
и комплексан, а касније се испо-
ставило и немогућ, напор Срба 
из овога дијела Босне и Херце-
говине за ослобођење и уједиње-
ње у заједничку државу. Терор и 
зулум, малтретирање и сирома-
штво, репресије и тортуру које је 
народ ових крајева трпио за ври-
јеме управе Османског царства 
сматрају се скоро па незапамће-
ним, поготово у периоду пред сам 
почетак устанка.

Аутор истиче да му је основни 
циљ у раду био да се Херцеговач-
ки устанак обради у потпуности, 
од свог почетка, па до краја, са 
акцентом на територију Источ-
не Херцеговине, а на основу до-
мета досадашњих историограф-
ских радова, литературе и неких 
нових архивских докумената – из 
Фонда Мића Љубибратића у Ар-
хиву Републике Српске – Под-
ручна јединица Требиње и Фон-
да обитељи Чингрија – Државни 
архив у Дубровнику.

– Од велике помоћи био ми је 
фонд фотокопиране грађе војво-
де Мића Љубибратића (три кути-
је са преко 1.800 фотокопираних 
докумената из архива у Моста-
ру и Сарајеву) у Архиву Репу-
блике Српске у Подручној једи-

ници Требиње. Та-
кође, фонд породи-
це Чингрија из Др-
жавног архива у Ду-
бровнику био је јед-
нако важан и инте-
ресантан, нарочи-
то у погледу улоге 
и значаја дубровач-
ког Одбора за по-
моћ. Ти документи 
послужили су ми да 
уз помоћ њих поку-
шам помјерити гра-
нице у научном ра-

ду и резултату, те да са овим ра-
дом на неки начин отворим мно-
га друга питања која су неистра-
жена кроз историографију везану 
за Устанак у Источној Херцегови-
ни. У раду је кориштено више од 
стотину седамдесет библиограф-
ских јединица. Уз то, за писање 
истог кориштена је периодика, 
првенствено новосадска Заста-
ва и цетињски Глас Црногорца, 
као два најзначајнија српска ли-
ста, који су из дана у дан извје-
штавали о стању на терену, али 
и друге значајне новине, попут 
Српских новина, Босне, и Slovin-
ca. Треба истаћи чињеницу да је 
при писању рада од посебне по-
моћи било богато научно дјело 
академика Милорада Екмечића, 
који је као научник, али и рође-
ни Херцеговац, сасвим сигурно 
један од најбољих познавалаца 
нововјековне историје Босне и 
Херцеговине. Са друге стране, 
дјела Димитрија Ђорђевића, Че-
домира Попова, Васиља Попови-
ћа, Галиба Шљива, Радета Петро-
вића, Војислава Ј. Кораћа, Васи-
лија М. Гутића и других била су 
незаобилазно штиво у писању 
рада. Осим наведених, у раду је 
кориштена и бројна друга лите-
ратура – каже Радан.

Ова књига за основу има ауто-
ров мастер рад Устанак у Источној 
Херцеговини (1875–1878), одбрањен 
30. августа 2022. г. на Филозофском 
факултету у Новом Саду – одсјек 
за историју, пред комисијом у са-
ставу: проф. др Горан Васин (мен-
тор), проф. др Дејан Микавица и 
проф. др Ненад Нинковић.

Књига се може поручити по 
цијени од 25 КМ путем мејла са-
мог аутора lazo998@gmail.com, 
путем друштвених мрежа и ин-
стаграм странице издавача Заду-
жбине Кнез Мирослав Хумски, док 
је у Србији доступна преко онлајн 
књижаре Исходиште по цијени од 
1.800 динара.

УСПЈЕШАН НАУЧНИК И СПОРТИСТА

Аутор Лазар Радан има само 25 година, најмлађи је магистар 
историје и већ је добитник бројних признања. Био је и најбољи 
студент Филозофског факултета у Новом Саду. Лазар је професор 
историје, завршио је постдипломске студије и одбранио мастер, 
и одмах почео са докторским студијама и радом на дисертацији. 
Објавио је велики број научних радова, а омиљене су му теме из 
националне историје. Поред тога, Лазар је и успјешан спортиста, 
има црни појас, судија је и инструктор каратеа. Иако је имао више 
могућности и понуда за посао у Новом Саду, ипак је одлучио да се 
врати у Херцеговину и родни град.
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ПОТОМЦИ СЕЛА ЈОШАНА ОСНОВАЛИ УДРУЖЕЊЕ
Јошанци и њихови потомци 

23. априла 2023. године одр-
жали су оснивачку и прву радну 
скупштину удружења. Удруже-
ње грађана Јошан – Лика, као 
нестраначко, невладино и не-
профитно удружење основа-
но је ради остваривања циље-
ва који се односе на очување 
културне традиције села Јоша-
на, очување културно-историј-
ских споменика у Јошану и по-
везивање Јошанаца и њихових 
потомака у земљи и расијању.

Радни дио скупштине отпо-
чео је уз предсједавање предсјед-
ника оснивачке скупштине Ђу-
ре Дражића, а радно представ-
ништво је било у саставу: Ђурђо 
Маринковић, Владимир Радако-
вић и Мирослав Влатковић, који 
су били и верификациона коми-
сија. У току скупштине усвојени 
су сви потребни акти и изабрана 
су радна тијела.

На сједници Управног одбо-
ра удружења сачињени су при-
једлози за функције. За пред-
сједника Удружења грађана Јо-
шан – Лика изабран је Дане Ра-
даковић, који ће имати и улогу 
заступника удружења. За пред-
сједника Надзорног одбора иза-
брана је Ђурђа Маринковић.

На сједници Управног одбо-
ра предложено је да Дан удру-
жења буде Крстовдан 27. сеп-
тембар, који ће се обиљежава-
ти сваке године. То је дан сје-
ћања на велика страдања у Јо-
шанима у току Другог свјетског 
рата. Приједлог је једногласно 
прихваћен.

Удружење је поставило ци-

љеве који се односе на орга-
низовање активности одржа-
вања и реконструкције култур-
но-историјских споменика у 
Јошану, едукацији грађана Јо-
шанаца и њихових потомака о 
историји и културном животу у 
Јошану и Крбави, као и прику-
пљање података о Јошанцима 
и њиховим потомцима у Срби-
ји и расијању, њихово међусоб-
но упознавање и повезивање.

Предсједник Удружења Да-
не Радаковић захвалио се сви-
ма који су дошли на скупшти-
ну и на указаном повјерењу.

– Ја сам аутентични Јоша-
нац. Моја мајка и мој отац су 
Јошанци, рођен сам у Јошану. 
1966. године смо се преселили 
у Београд. Средњу школу и фа-
култет сам завршио у Београ-
ду гдје сам и радио. Жеља ми је 
била да кад одем у пензију бу-

дем у Јошану. То се није деси-
ло, али сада идемо у Јошане, да 
евоцирамо успомене и да ода-
јемо помене нашим жртвама, 
то је једино што нам је остало. 
Морамо нешто урадити да се 
то све не заборави.

Радаковић је истакао да је 
видјевши порушене спомени-
ке у Јошану одлучио да напише 
монографију у којој је предста-
вио разне податке о Јошанима, 
Јошанцима и страдањима срп-
ског народа на том простору. 

Миле Шапић, представник 
Савеза Срба из региона и пред-
сједник Коалиције удружења 
избјеглица у Републици Србији, 
поздравио је оснивачку скуп-
штину Удружења грађана Јошан 
– Лика и у име народног посла-
ника и предсједника Савеза Ср-
ба из региона Миодрага Линте 
пожелио им успјешан рад. 

– Савез Срба из региона и ње-
гов предсједник Миодраг Линта 
имају неколико важних тема за 
које се залажу у име прекодрин-
ских Срба и тичу се културе сје-
ћања на страдање нашег наро-
да у Другом свјетском рату. То 
конкретно значи да Скупштина 
Србије усвоји Резолуцију о ге-
ноциду над Србима, Јеврејима 
и Ромима у НДХ, да се усвоји 
Закон о оснивању Меморијал-
ног центра геноцида над Срби-
ма у НДХ и да се 10. април про-
гласи за Дан сјећања на геноцид 
над Србима у НДХ. Главни ра-
злог јесте чињеница да је осни-
вањем НДХ 10. априла 1941. го-
дине започела реализација дуго 
припреманог Плана истребље-
ња и уништења српског народа 
огњем и мачем на читавом по-
дручју данашње Хрватске, БиХ 
и Срема, све до Земуна, с циљем 
стварања етнички чисте Велике 
Хрватске без Срба. Такође, Ми-
одраг Линта се као народни по-
сланик залаже да се крајишким 
борцима призна ратни стаж и да 
се дође до праве истине ратова 
деведесетих.

Шапић је као предсједник 
Коалиције удружења избјегли-
ца у Републици Србији иста-
као да је регистровано више од 
150 удружења која су основа-
ли Срби који су рођени или су 
поријеклом  западно од Дрине 
и Дунава. 

– Надам се да ћемо у наред-
ном периоду још боље сарађи-
вати и да ћемо се заједничким 
снагама борити за наведене ци-
љеве. ДРАГАНА ШИПОВАЦ

Скупштина Ловачког друштва Фазан из Кукујеваца
У Кукујевцима је 2. априла 2023. одржа-

на Скупштина Ловачког друштва Фа-
зан. На Дневном реду су били избор радног 
предсjедништва, Извјештаји записничара, 
верификационе комисије, овjеровaтељи за-
писника, Извјештај предсједника, благај-
ника, економа и Надзорне комисије, План 
рада за 2023/2024, Разматрање чланарине, 
Општински конкурс за додјелу средстава.

Ово друштво је врло активно и сложно 
приступа свим акцијама, тако да за ову го-
дину имају бројне планове, да ће у пред-
стојећем периоду изградити двије високе 
чеке, поправљање постојећих ловно-тех-

ничких објеката и одржавање истих, из-
градња и поправак постојећих и прављење 
по потреби нових солишта, обрада власти-
те земље, набавка соли за дивљач, зимска 
прихрана дивљачи, пребројавање дивљачи 
и ловови на предаторе, радови на уређењу 
ловачке викендице, такмичење у ловном 
стрељаштву, кувању, обавезни радови на 
ванредним одлукама УОЛД Фазан, сарад-
ња са комшијским друштвима, сарадња са 
организацијама и удружењима у селу, оба-
везних 5 радних акција на Ловачкој кући.

Како нам је рекао предсједник Дарио 
Марић биће врло задовољни ако успију 

да реализују све наведене акције. Да је ово 
Ловачко друштво организовано и предано 
ради говори и чињеница да се број члано-
ва, ловаца, повећава, па је са 36 број лова-
ца повећан на 40. Фазан је основан 1992. 
године, ловиште се простире на 3.500 хек-
тара, али је шума заступљена на свега 150 
хектара. Због тога нема бројне дивљачи. 
Од штеточина најзаступљенији су шака-
ли и лисице, док су дивље свиње и јеле-
ни у пролазу.

Радо се окупљају у свом локачком до-
му, а најбољу сарадњу имају са Ердевиком 
и Шидом. ДРАГАНА БОКУН

ЈАГОДЊАК БОГАТИЈИ  
ЗА ЈОШ ЈЕДНУ СВЕТИЊУ

На Светлу суботу 22. априла одржано је 
велико освећење новоизграђеног Хра-
ма Светог Нектарија Егинског Чудотвор-
ца у Јагодњаку, пише портал Срби.хр.
Пред моштима овог светитеља дешава-
ла су се, према свједочењима вјерника, 
бројна чудесна исцjељења и оздравље-
ња најтежих болесника. Протојереј-ста-
врофор Слободан Мајкић ишао је више 
пута на Егину на поклоничка путовања 
па је одлучио да овом светитељу подиг-
не храм у Јагодњаку. Снажном вjером 
и трудом, не само свештеника Мајки-
ћа, него и бројних људи који су помо-
гли изградњу овога храма, за непуних 
шест година, у порти Цркве Светог Ни-
коле поникао је још један храм посвећен 
Светом Нектарију Егинском Чудотворцу.
Велико освећење храма обавио је епи-
скоп осечкопољски и барањски Херувим 
уз саслужење свештенства и монаштва 
и уз присуство бројног народа, не само 
из ове епархије, него и из Републике 
Србије и Републике Српске.
Према вjеровању, молећи се Светом 
Нектарију многи вjерници успjели су да 
пронађу спас од најтежих болести. Чи-
нио је чуда како кажу и за живота, али 
су она посебно постала видљива након 
његовог упокојења.
– Када сам први пут дошла у Храм Све-
тог Нектарија видјела сам да постоји рај 
на земљи. Када сам се вратила у Бео-
град свима сам причала о Светом Нек-
тарију, али нико није знао ко је то и сви 
су се чудили. Годинама сам говорила, 
„Свети Нектарије молим те дођи код нас 
нико не зна за тебе”.И  ево жеље су ми 
се испуниле – изјавила је Београђанка 
Катарина Јурковић.
Јагодњак посјећујуи вјерници из Репу-
блике Српске и Србије који вјерују у моћ 
и чуда Светога Нектарија.
– Путовали смо на Егину са оцем Сло-
боданом прошле године и била ми је 
велика жеља да се овај Храм сагради 
и да присуствујем његовом освећењу. 
Предивно ми је овдје, узбуђена сам, ту 
су људи које сам упознала, са којима сам 
путовала на Егину и надам се и радујем 
сваком будућем сусрету са њима и до-
ласку у овај новоизграђени Храм – ка-
же Бојана Зрнић из Бањалуке.
Послије освећења храма у порти је упри-
личен културно-умјетнички програм и 
трпеза љубави за све присутне. Подсје-
тимо, Свети Нектарије Егински светац је 
савременог доба који се упокојио 1920. 
године у Атини, а 1961. године канони-
зовала га је Цариградска патријаршија.

 » Милош Радовановић, Душко Митровић, Лазар Тадић, Мирослав Милаковић, Богдан Миљановић, Илија Смиљанић, Мирослав Вујнић, Раде Тркуља, Горан Дивљак, Бојан 
Црнобрња, Дарио Марић (горњи ред), Рајко Црнобрња, Анђелко Томовић, Перо Радојчић, Васо Косић, Горан Крчелић, Мирослав Стојчевић, Драгољуб Косић (доњи ред)
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Мирослав Влатковић и Дане Радаковић
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Музеј жртава геноцида у 
Београду дошао је у по-
сјед оригинала списка 

Диане Будисављевић с именима 
и свим подацима око 5.800 срп-
ске дјеце спасене из усташких 
логора смрти Независне Држа-
ве Хрватске, за који се мислило 
да је изгубљен или уништен, са-
општио је директор Музеја жр-
тава геноцида у Београду Дејан 
Ристић.

Он је навео да је списак на-
стао у Заводу за глухонијему дје-
цу у Загребу у оквиру „акције Ди-
ане Будисављевић” и први пут је 
представљен јавности. 

Списак садржи имена и пре-
зимена дјеце, њихових родите-
ља, датум и назив логора из којег 
су спасена, као и старосну доб и 
идентитет хрватских усвојилаца.

ПОДРШКА ДРЖАВНОГ ВРХА
Ристић је навео да је овај спи-

сак дјеце настао у другој полови-
ни 1942. године након Битке на 
Козари, те да је ријеч о првора-
зредном историјском извору до 
сада непознатом јавности за ко-
ји се сматрало да је нестао током 
Другог свјетског рата.

– Ми сада први пут живој дје-
ци, која су сада људи у дубокој 
старости и која још трагају за сво-
јим идентитетом, као и њиховим 
потомцима, можемо да понуди-

мо податак који је њихов ствар-
ни идентитет – рекао је Ристић на 
конференцији за новинаре.

Списак је у Музеј жртава гено-
цида стигао прошле године и то 
је прворазредни историјски извор 
за кога се сматрало да је уништен 
још током Другог свјетског рата, а 
Ристић није желио да открије ка-
ко је Музеј дошао до њега.

– За њим смо трагали изузет-
но дуго. Успјели да дођемо до ње-
га уз огромну подршку државних 
органа Србије. Био је ван нацио-
налне територије и донијет је на 

националну територију – рекао 
је Ристић.

Од више хиљада артефаката 
који свједоче о злочинима над Ср-
бима, али и другим народима у 
Другом свјетском рату, које је Му-
зеј жртава геноцида представио 
јавности подовом Дана сјећања 
на жртве Холокауста, геноцида 
и других злочина, су и минђуше 
српске дјевојчице са списка Рад-
миле Радоњић.

Ристић је навео да је двогоди-
шња Радмила била спасена, али 
у тако лошем стању након зло-
стављања у усташком логору да 
је преминула.

ИЗВЈЕШТАЈ О СТРАДАЊУ 
ГАЧАНА СТИГАО ИЗ КАНАДЕ

Представљен је и велики број 
примјерака преписке из логора 
у којима су били заточени офи-
цири Југословенске војске, као и 
други артефакти, међу којима је 
комплетна архивска грађа са пр-
ве државне комеморације крагу-
јевачким жртвама, организоване 
у Лондону новембра 1942. године.

Међу прибављеним артефакти-
ма је Извјештај о злочину усташа у 
источној Херцеговини – у једном 

селу код Гацка, гдје су усташе пре-
цизно навеле датум и мјесто зло-
чина, начин убијања, а набројани 
су и сви припадници јединице ко-
ја га је починила.

– Извјештај је набављен из Ка-
наде. Сви припадници усташке је-
динице били су муслимани – на-
вео је Ристић.

У изјавама за медије Ристић је 
навео да је са списка међу живи-
ма између 250 и 300.  

Међу грађом која је доспјела у 
трајно власништво музеја, нашао 
се „смртни лист”, налазе се имена 
14 чланова породице Златанић из 
села Међуљићи крај Гацка. Само, 
умјесто ријечи „побијени”, стаја-
ла је ријеч „погинули”, и то на-
мјерно, да би се сакрио усташки 
злочин. Међу њима и двоје дјеце, 
близанци, Петар и Аница, стари 
тек девет година. Од свих чланова 
породице, преживио је само Или-
ја Златинић, коме је тадашњи па-
рох из Гацка, Новак Мастиловић, 
издао смртовницу са напоменом 
како су му најближи страдали 24. 
6. 1941. године.

Међу поређаним предметима 
нашао се и „србосјек” – нож који 
су усташе користиле за клање. На-

жалост, тачан број људи којима је 
само ова алатка за убијање пресу-
дила, не може да се тачно утврди.

Међу илустрацијама Пјера 
Крижанића, између осталог и са 
суђења Александру Леру, нашле су 
се и фотографије српских офици-
ра из логора. 

ЦИГЛА СА ИНИЦИЈАЛИМА
Међу изложеним предметима 

пажњу је изазвала и цигла са ути-
снутим иницијалима БЦ – одно-
сно Бачић циглана, која се до пред 
Други свјетски рат налазила у вла-
сништву Србина Лазара Бачића, 
који је и сам страдао на звјерски 
начин од стране усташа. Цигла у 
чији је посјед дошао музеј, прео-
стали је комадић некадашњег ло-
гора Циглана у којем су војници 
НДХ чинили страшна недјела.

– Усташе су пред крај Другог 
свјетског рата поставиле експло-
зив и уништиле су у доброј мјери 
логорски комплекс. Нажалост, та-
дашње југословенске власти, на-
кон самог рата, довршиле су то 
рушење. Тако да је материјал ко-
ји је преостао, развлачен и кори-
шћен је за изградњу и обнову ку-
ћа и помоћних објеката. Прили-
ком истраживања које вршимо у 
Јасеновцу кад год уочимо да неко 
врши обнову, контактирамо вла-
сника и замолимо га да уколико 
се ту нађе цигла са иницијалима 
БЦ, замолимо их да нам уступи. 
Други примјерак цигле се налази 
у манастиру Светог Јована Крсти-
теља у Јасеновцу – испричао је Ри-
стић за Блиц. 

Он је најавио да би изградњом 
комплекса Музеја жртава геноци-
да, који је предвиђен да се подиг-
не у Јајинцима постојала могућ-
ност да се развије свијест о обје-
дињавању више артефаката на јед-
ном мјесту.

– Свакодневно смо у контакту 
са власницима грађе и колекцио-
нарима и радимо на томе да све 
те артефакте донесемо у Србију.

РСК

ПРОУСТАШКА УДРУЖЕЊА УНИШТАВАЈУ ДОКАЗЕ

– Регион је прекривен мрежом коју су исплела проусташка 
удружења из средишње и западне Европе, Аустралије, Канаде и 
САД, а има их и у Хрватској и БиХ, а раде на томе да проналазе и 
уништавају артефакте који свједоче о почињеним злочинима, а 
посебно о геноциду који је хрватска држава спровела над Србима 
током Другог свјетског рата – изјавио је Дејан Ристић за Политику 
и додао да, уколико нема сачуваних доказа – злочин се, правно 
гледано, није ни догодио. 
– Зато је често од пресудне важности да до одређене грађе 
стигнемо прије друге стране која располаже значајним средствима и 
логистиком – рекао је Ристић.
Он је објаснио да је то и разлог због чега јавности није саопштено 
гдје је и под којим околностима пронађен списак дјеце јер се овим 
потрага не завршава, већ добија на интензитету.

ПРЕДСТАВЉЕНО ЈЕДНО ОД НАЈЗНАЧАЈНИЈИХ ОТКРИЋА У СРПСКОЈ ИСТОРИОГРАФИЈИ

Пронађен списак 5.800 дјеце које је  
Диана Будисављевић спасила из логора

 » Директор Музеја жртава геноцида Дејан Ристић  » Шира јавност је списак могла да види  у Народном музеју 
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